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اجرای طرح قربانی برای سلامتی امام زمان)عج(

مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم :

هتل و پارکینگ جنب بازار بزرگ قم 
احداث می شود
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رئیس قوه قضاییه در جلسه شورای عالی حفظ حقوق بیت المال ؛ 

نباید اجازه دهیم 
با پول تخلف بخرند 
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ماده ١00 قانون شهرداری هاباید اصلاح شود
مردم انتظار اجرای بدون تبعیض قانون را دارند 

با حضور رئیس جمعیت هلال احمرصورت گرفت ؛

افتتاح نخستین پایگاه امداد و نجات 
خیرسازاستان قم

سهام عدالت ۲۰ میلیونی شد

مرکز  قم  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
مواصلاتی کشور است و نیاز دارد که بحث امداد هوایی و پایگاه های 
امدادی آن تقویت شود، به ویژه زائرپذیری قم موجب می شود نگاه 
ویژه ای به آن داشته باشیم.  احمد امیرآبادی فراهانی ظهر دیروز در 
آیین رونمایی از پروژه ها و طرح های امدادی جمعیت هلال احمر 
استان قم اظهار کرد: ما آماده ایم در مجلس به جمعیت هلال احمر 
انجام دهیم. عضو هیئت رئیسه  در سطح کلان کمک ویژه ای 

مجلس شورای اسلامی افزود: نیروهای جمعیت هلال احمر با

 مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: ضریب نفوذ شبکه های 
گازرسانی در این استان به ۹۶ درصد رسیده است. علیرضا نصیری 
افزود: در حال حاضر ۹۹.۵ درصد جمعیت شهری و ۹۲.۵ درصد 
جمعیت روستایی قم از نعمت گاز طبیعی بهره مند هستند. وی 
اضافه کرد: با اجرای طرح های توسعه ای در سال گذشته، اکنون 
تعداد مشترکین بهره مند از گاز در استان قم، به ۴۱۱ هزار و ۱۵۴ 
افزایش یافته  مسکونی  و  صنعتی  عمومی،  بخش های  در  مورد 

است. وی ادامه داد: ۳۸۳ هزار و ۹۵۵ مشترک در بخش خانگی، 

امیرآبادی نماینده مردم قم :

امداد هوایی وپایگاه های امدادی 
در قم تقویت شود 

مدیرعامل شرکت گازاستان قم اعلام کرد:

ضریب 96درصدی نفوذ شبکه  
گازرسانی در قم 
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روزنامه
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رییس اداره نگهداری راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
گفت : با اعتباری افزون بر ۳۲ میلیارد ریال ، طرح بهسازی آسفالت رمپ A  تقاطع 
غیر همسطح خرمشهر شهر قم به طول دو کیلومتر عملیاتی شد .  محمدرضا 
زیدآبادی اظهارداشت :از آنجا که این تقاطع در کریدور اصلی  ترافیک شمال به جنوب 
و جنوب شرق کشور واقع و نیز نقشی اساسی درهدایت و تسهیل ترافیک دوبخش 
شهری و برونشهری استان را دارد بهسازی و ارتقا ایمنی آن در اولویت برنامه های 
عمران جاده ای این اداره کل قراردارد . وی افزود  : همچنین به دلیل ترافیک ترکیبی

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: اکنون اشتغال واحدهای 
صنعتی و صنایع معدنی موجود در استان ۵۶ هزار و ۸0۴ نفر است و ۲.۳ درصد 

اشتغال واحدهای صنعتی و صنایع معدنی موجود در کشور در استان قم است.
محمود سیجانی با اشاره به سند اشتغال و سرمایه گذاری استان قم اظهار کرد: 
هدف گذاری انجام شده در سال ۱۳۹۹ براساس سند اشتغال و سرمایه گذاری 
استان قم در زمینه اشتغال پنج هزار و ۵۶۵ نفر، در زمینه سرمایه گذاری 7۵۵ 

میلیارد تومان و در زمینه صادرات ۲۵۴ میلیون دلار است. وی ادامه داد: اکنون

رییس اداره نگهداری راههای استان قم خبرداد:

اجرای طرح بهسازی تقاطع غیرهمسطح خرمشهر  
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  اعلام کرد :

اشتغال 56 هزار نفر در واحدهای صنعتی و معدنی قم
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 ضرورت استفاده همگانی 
از ماسک

 این روزها خوشبختانه بسیاری از مردم در معابر و 
مکان های عمومی از ماسک استفاده می کنند. در 

این میان اما برخی همچنان لجبازگونه از ماسک استفاده نمی کنند.
آنها کرونا را جدی نگرفته اند و فکر می کنند که ویروس کوید 19 مثل شانس 
است و هیچوقت در خانه آنها را نمی زند. کرونا اما با هیچکس تعارف ندارد و به 
راحتی آنهایی را که ماسک نمی زنند یا دستورالعمل های بهداشتی را رعایت 
نمی کنند در آغوش می گیرد و به کام مرگ می کشاند. واقعا زدن یک ماسک اینقدر 
سخت است؟ با چه کسی لجبازی می کنید؟ خودتان، خانواده تان؟ وقتی ماسک 
نمی زنید احتمال اینکه کرونا بگیرید، خیلی بیشتر از آنهایی است که ماسک 
می زنند. وقتی کرونا بگیرید یعنی همسر، پدر و مادر، فرزندان تان و هر کسی که 
دوست اش دارید در معرض خطر بزرگ کروناست. خیلی ساده است. اگر به شما 
بگویند قرار است فردا صبح سیل بیاید و خانه ها را با خود ببرد چه می کنید؟ در 
خانه می مانید یا به کوه پناه می برید؟ اگر به شما بگویند قرار است شب زلزله بیاید 
و خانه ها را ویران کند، چه می کنید؟ شب در خانه می مانید تا سقف روی سرتان 
خراب شود؟ ماسک تا حدود زیادی از شما در برابر کرونا محافظت می کند. شوخی 
نیست طبق گفته وزارت بهداشت از هر 5 مرگ، یک مرگ به خاطر کروناست. 
تقریبا تمام کشور در وضعیت قرمز قرار گرفته اند. کرونا با هیچکس شوخی ندارد. 
در همین مدت ما اهالی رسانه بهترین دوستان مان را به خاطر کرونا از دست 
دادیم. نه تنها ما بلکه بسیاری از مردم عزیزان شان را به خاطر این ویروس لامذهب 
از دست داده اند. چرا واقعا باید غم را بغل کنیم وقتی می توانیم با رعایت نکاتی 
بهداشتی و ماسک زدن جلوی فاجعه های بزرگ را بگیریم. کرونا تمام می شود مثل 
تمام بدبختی های جهان. کمتر از خانه بیرون برویم. ماسک بزنیم. فاصله گذاری 
اجتماعی را رعایت کنیم تا این درد مشترک هر چه زودتر به پایان خط خود برسد. 
در زمان موشک باران شهرهای ایران توسط حکومت بعث عراق، به مردم دستور 
داده شده بود وقتی صدای آژیر قرمز را می شنوند، هرکجا که هستند چراغ ها را 
خاموش کنند تا مورد هدف جنگنده های عراقی قرار نگیرند. الان هم همان است 
اگر می خواهیم هدف کرونا قرار نگیریم باید ماسک بزنیم. کرونا را با حرف زدن 
شکست نخواهد خورد. کرونا با شعار دادن شکست نخواهد خورد. حتی اگر یک 
نفر کرونا را شوخی بگیرد ممکن است همه درگیر آن شویم. کرونا طرفدار جمعیت 
است و هرجا که هستیم و فاصله گذاری و بهداشت را رعایت نکردیم او هم هست 
و به ما لبخند می زند. کرونا مخصوص ایران نیست که بگویید کار خودشان است 
و می خواهند گرانی ها را تحت تاثیر قرار دهند. امروز همه جهان درگیر کروناست. 
همه در حال جنگ با این ویروس هستند. در کنار هم باشیم تا شر کرونا از سرمان 
کم شود. بیاید این شعار را همگانی کنیم. برای شکست کرونا، ماسک می زنم، 

ماسک می زنی، ماسک می زنیم.
 

وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

اختصاص شعبه در هر شهر برای بررسی 
شکایت مستاجران

 وزیر راه و شهرسازی از جلسه مشترک خود با دادستان کل کشور و رییس 
قوه قضاییه خبر داد و گفت: قرار است در هر شهری شعبه خاصی برای بررسی 
تخلفات صاحبخانه ها در عدم اجرای مصوبه ٢٥ درصدی اجاره بها تشکیل شود. 
محمد اسلامی روز یکشنبه در حاشیه مراسم بهره برداری از ناوگان جدید ریلی 
در جمع خبرنگاران در خصوص شکایت برخی مستاجران از افزایش بیش از ٢٥ 
درصد اجاره بها، گفت: مصوبه ستاد ملی کرونا مبنی بر سقف افزایش۲5 درصدی 
در تهران، به همه دادگاه ها و شوراهای حل اختلاف ابلاغ شده و مصوبه ستاد 
ملی مبارزه با کرونا برای همه لازم الاجراست. وی گفت: امروز نیز در جلسه با 
آقای منتظری و رییسی اعلام کردم  و قرار شد تا در هر شهری شعبه خاص برای 

رسیدگی به مشکلات مستأجران و عدم رعایت مصوبه کرونا تشکیل شود.

دکتر سرمست استاندار قم با صدور پیامی درگذشت 
مادر شهیدان جعفر و ابوالفضل حیدریان را تسلیت 

گفت 
متن پیام بدین شرح است : 

›› انا لله و انا الیه راجعون‹‹
خانواده معظم شهیدان حیدریان

خبر درگذشت حاجیه خانم اویسی مادر فداکار و 
پرهیزکار شهیدان گرانقدر جعفر و ابوالفضل حیدریان 

موجب تالم و تاثر گردید.
این مادرمتقي و صبور ،عمر پر برکت خود را در راه 
عشق به اهل بیت عصمت و طهارت)ع( و ارادت به 
حضرت فاطمه زهرا)س( سپري کرد و در این راه از 
عزیزترین سرمایه هاي خود گذشت تا ارواح قدسي 
میهن  و  نظام  پاسدار  و  ملکوت،حافظ  طائران  آن 

اسلامي باشند.
شما  به  را  مکرمه  بانوی  این  درگذشت  اینجانب 

خانواده معظم داغدیده تسلیت گفته و با آرزوي صبر 
و سلامتي براي همه بازماندگان و منسوبین به این 
مادر گرامي ، امیدوارم روح مطهر ایشان در جوار ارواح 
طیبه فرزندان شهیدش، مشمول رحمت و مغفرت و 

رضوان الهی باشد.
بهرام سرمست
استاندار قم 

شهردار قم در پیامی ضایعه درگذشت مرحوم حاج 
»حاج ابراهیم صادقی«، پدر شهید اسماعیل صادقی 

از شهدای والامقام دفاع مقدس را تسلیت گفت.
ابراهیم  »حاج  حاج  مرحوم  درگذشت  دنبال  به 
صادقی«، پدر شهید اسماعیل صادقی از شهدای 
والامقام دفاع مقدس، دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد 
شهردار قم در پیامی ضایعه درگذشت آن پدر ایثارگر را 

تسلیت گفت.
متن پیام تسلیت شهردار قم به این شرح است:

 هو الحی الباقی
درگذشت یکی دیگر از اسوه های صبر و فداکاری، 
گرانقدر  پدر  صادقی،  ابراهیم  حاج  مغفور  مرحوم 
شهید والامقام سردار اسماعیل صادقی موجب تالم 

و تاثر شد.
این پدر فداکار و انقلابی، نمونه ای از استقامت و 
بندگی خالصانه خدا بودند که با تقدیم فرزند دلاور 

خود در راه اعتلای ارزش ها و آرمان های نظام مقدس 
مردم  خاطره  و  یاد  در  همواره  اسلامی،  جمهوری 

قدرشناس کشورمان باقی خواهند ماند.

پیام تسلیت استاندار قم به مناسبت درگذشت مادر شهیدان حیدریان 

پیام تسلیت شهردار قم به مناسبت درگذشت پدر شهید اسماعیل صادقی
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مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم از اتمام عملیات 
خبر  غدیر  شهربازی  بازی  دستگاه های  نصب  و  عمرانی 
داد و گفت:  این شهربازی با 2١ دستگاه کار خود را شروع 
به زودی عملیاتی می شود.  نیز  فاز سرپوشیده  و  می کند 
جذب  حوزه  در  انجام شده  اقدامات  معرفت  محمدرضا 

سرمایه گذاری در قم را موردتوجه قرار داد و اظهار داشت: 
این سرمایه گذاری ها در زمینه های مختلف همچون احداث 
ایستگاه های سوخت رسان کوچک در ۶ واحد بوده که با 
استقبال و رضایت مردم مواجه شده است. مسئول امور 

سرمایه گذاری شهرداری قم با بیان اینکه سرمایه گذاری بر

مدیر کل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

مراسم شهادت امام باقر)ع( در حرم بانوی 
کرامت برگزار می شود

مدیر کل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: مراسم 
شهادت امام باقر)ع( روز سه شنبه در حرم بانوی کرامت برگزار می شود.

حجت الاسلام محسن آمره اظهار داشت: سخنران قبل از نماز ظهر شنبه و یکشنبه 
حجت الاسلام  سه شنبه  اخوی،  حجت الاسلام  دوشنبه  محمدی،  حجت الاسلام 
میرمعینی، چهارشنبه حجت الاسلام اخوی، پنجشنبه حجت الاسلام بیگدلی و جمعه 
حجت الاسلام رضایی اصفهانی خواهد بود. وی گفت: سخنرانان قبل از نماز مغرب 
حجت الاسلام  شنبه  روزهای  در  جاری  هفته  در  )س(  معصومه  حضرت  مطهر  حرم 
رزاقی،  حجت الاسلام  دوشنبه  جوشقانیان،  الاسلام  حجت  یکشنبه  پورسیدآقایی، 
سه شنبه حجت الاسلام اسکندری، چهارشنبه حجت الاسلام دادسرشت، پنجشنبه 
حجت الاسلام میرزامحمدی و جمعه حجت الاسلام سید احمد موسوی خواهند بود. مدیر 
کل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه )س( عنوان کرد: سخنرانان 
بعد از نماز عشاء شنبه حجت الاسلام والمسلمین حسینی قمی، یکشنبه آیت الله توکل، 
دوشنبه حجت الاسلام والمسلمین فرحزاد، سه شنبه حجت الاسلام والمسلمین مؤمنی، 
والمسلمین  حجت الاسلام  پنجشنبه  رفیعی،  والمسلمین  حجت الاسلام  چهارشنبه 
فرحزاد و جمعه آیت الله عباسی خراسانی خواهند بود. وی گفت: دعای توسل حرم 
مطهر سه شنبه شب توسط مداحان هیأت جانبازان استان قم، دعای کمیل توسط سید 
محسن بنی فاطمی، زیارت جامعه کبیره پنجشنبه شب توسط حجت الاسلام والمسلمین 
شهیدی، زیارت آل یاسین عصر جمعه توسط محمد حیدری و دعای ندبه با سخنرانی 
حجت الاسلام والمسلمین هدایت و قرائت دعای سید علی حسینی نژاد برگزار خواهد 
شد. وی اظهار داشت: مراسم شهادت امام محمد باقر )ع( دوشنبه شب با سخنرانی 
حجت الاسلام فرحزاد و مداحی علی مهدوی نژاد، سه شنبه صبح از ساعت 11 و نیم 
مرثیه خوانی علیرضا زنگی و سخنرانی حجت الاسلام میرمعینی، ظهر بعد از نماز عصر 
با عزاداری علی مالکی نژاد و قبل از نماز مغرب با مداحی علی رئوفی و شام شهادت نیز با 

مداحی یاسین شیخ زاده دنبال خواهد شد.

رئیس اداره اداره  کل هواشناسی استان قم  اعلام کرد:

وقوع پدیده گرد و خاک در روز سه شنبه
رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم گفت: در روز سه 
شنبه هفته جاری شاهد وقوع پدیده گرد و خاک در استان خواهیم بود.  محمدرضا 
قاضی قم با اشاره به  پیش  بینی وضعیت آب  و هوای استان طی روزهای آتی اظهار کرد: 
براساس پیش بینی امروز جهت وزش باد در استان شرقی و با حداکثر سرعت 45 کیلومتر 
بر ساعت خواهد بود. حداقل و حداکثر دما در قم ۲6 درجه و 44 درجه است، فردا آب و 
هوای استان کمی تا قسمتی ابری در برخی ساعات وزش باد است. قاضی با بیان اینکه 
در روز سه شنبه آسمان استان قم کمی تا قسمتی ابری است، گفت: در آن روز در اواخر 
شاهد وزش باد نسبتا شدید و گرد و خاک در استان خواهیم بود. وی ادامه داد: در روز سه 
شنبه جهت وزش باد در استان قم شرقی و با حداکثر 50 کیلومتر بر ساعت است، در این 
روز حداقل و حداکثر دمای استان ۲7 درجه و 43 درجه خواهد بود. رئیس اداره پیش 
 بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم افزود: در ۲4 ساعت گذشته کمترین و 
بیشترین دمای ثبت شده در شهر قم به ترتیب ۲7 درجه و 43 درجه بود، همچنین در این 
مدت شاهد وزش باد با سرعت 36 کیلومتر بر ساعت با جهت شرقی در این شهر بودیم. 
قاضی خاطرنشان کرد: در ۲4 ساعت گذشته سردترین و گرم ترین نقاط استان قم به 

ترتیب منطقه دستجرد با ۲4 درجه و منطقه جمکران با 43 درجه بود.

استاندار قم تاکید کرد:

مولدسازی اموال مازاد دستگاه های 
اجرایی استان قم 

استاندار قم بر ضرورت معرفی و مولدسازی اموال مازاد دستگاه های اجرایی استان 
قم تاکید کرد. بهرام سرمست استاندار قم در جلسه کارگروه مولدسازی املاک مازاد 
دستگاه های دولتی استان قم افزود: معرفی اموال مازاد دولت از سوی دستگاه های 
این طرح  اجرای  به  نسبت  تمام مدیران کل  و  قانونی است  پشتوانه  دارای  اجرایی 

اقدام های لازم را انجام دهند.

مصطفی داننده*
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 رییس جمهوری با تاکید بر اینکه بخش دولتی باید 
پیشتاز مقابله با گرانی باشد، گفت: بورس کالا باید 
تقویت شود و با شفافیت عرضه و تقاضا و خارج کردن 
عملیات سفته بازانه، قیمت کالاهای تولیدی کشور را 

به سطح منطقی برساند. 
روز  روحانی  حسن  حجت الاسلام والمسلمین 
یکشنبه در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، 
عرضه کالاها به قیمت مناسب را از برنامه های اصلی 
با  باید  افزود:  و  تولید برشمرد  دولت در کنار رونق 
اصلاح مسیر تولید، توزیع و تعریف فرایندها در این 
زنجیره، در روند تعیین قیمت کالاها شفاف سازی 

انجام گیرد.
رییس جمهوری گفت: مقابله با گرانی بدون دلیل 
ایجاب می کند در کنار اعمال نظارت های تعریف 
شده برای دستگاه های مرتبط، با ایجاد شفافیت، 

زمینه نظارت عمومی را نیز فراهم کنیم.
روحانی تاکید کرد: مردم باید بدانند قیمت مواد 
اولیه برای ساخت محصول و قیمت تمام شده تولید 
محصولات چگونه است و وقتی کالایی به دست مردم 
می رسد چه مسیری برای تعیین قیمت را طی کرده 
و  نظارت عمومی  این شفافیت هم موجب  است. 
مقابله با فساد و گرانی خواهد بود و هم رقابت را در 

اقتصاد رقم خواهد زد.
رییس جمهوری تصریح کرد: همه تولیدکنندگان 
به ویژه دستگاه های دولتی موظف هستند فرایند 
قیمت گذاری و عرضه سریع و آسان کالاهای تولیدی 
به ویژه مواد اولیه را مشخص کرده و برای مقابله با 

معضل گرانی اقدامات موثر را انجام بدهند.
درمورد  قیمت  افزایش  اینکه  بیان  با  روحانی 
کالاهایی که در بخش دولتی و عمومی غیر دولتی 
نیست،  قبول  قابل  عنوان  هیچ  به  می شود  تولید 
گفت: بخش عمومی باید در زمینه کنترل قیمت 
ها با تعریف فرایند تعیین قیمت ها و مقابله با گرانی 
پیشتاز باشد تا بتوانیم در شرایط جنگ اقتصادی 
و روزهای سخت پدید آمده از معضل کرونا، فشار 

اقتصادی را بر مردم کاهش دهیم.
رییس جمهوری تاکید کرد: بورس کالا باید تقویت 
کردن  خارج  و  تقاضا  و  عرضه  شفافیت  با  و  شود 

عملیات سفته بازانه، قیمت کالاهای تولیدی کشور 
را به سطح منطقی برساند.

روحانی با قدردانی از افزایش سطح تولید کالاهایی 
پتروشیمی که در سال های قبل در  و  مانند فولاد 
به  اکنون  و  بودند  وارداتی کشور  فهرست کالاهای 
فرصت صادراتی کشور تبدیل شده اند، تاکید کرد: 
در کالاهایی که کشور مازاد تولید دارد با شفاف کردن 
بازار می توان به قیمت منطقی دست یافت و در این 
سازمان  و  صمت  وزارت  به  را  لازم  دستورات  رابطه 

بورس صادر کرد.
رییس جمهوری با قدردانی از فعالان اقتصادی 
در همراهی با سیاست ها و برنامه های دولت در این 
زمینه، گفت: در شرایط خاص اقتصادی که با هیچ 
زمان دیگری در تاریخ کشور قابل مقایسه نیست، 
کارآفرینان،  مجاهدانه  و  موثر  همکاری  با  دولت 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان معتبر، اقتصاد بدون 
نفت را عملیاتی و در این شرایط سخت اقتصاد کشور 

را مدیریت کرده است.
روحانی با تبیین اهداف جنگ اقتصادی دشمن 
که فروپاشی کشور اصلی ترین محور آن بود، گفت: 

برنامه دشمنان این بود که تحریم ها و فشارها به گونه 
ای تاثیر بگذارد که مردم حتی برای تامین مایحتاج 
ضروری خود نیز با مشکل مواجه شوند، اما امروز بعد 
از گذشت بیش از دو سال از تحریم ها، دولت توانسته 
با همکاری وهمراهی مردم و فعالان اقتصادی، نه 
تنها در تامین کالاهای اساسی و ضروری جامعه بلکه 
در زمینه تامین مواد اولیه تولید کالاها موفقیت داشته 
باشد ضمن آنکه توانسته در این مسیر حتی به رونق و 

جهش تولید سرعت بدهد.     
در این جلسه »عبدالناصر همتی« رئیس کل بانک 
برای  کشور  ارزی  مصارف  و  منابع  گزارش  مرکزی 
سال 99 را به ستاد هماهنگی اقتصادی دولت ارائه 
کرد. رییس جمهور نیز بر اجرای سیاست های ارزی 
بر مبنای دستورالعمل جدید ابلاغی نحوه برگشت ارز 

به چرخه اقتصاد تاکید کرد.
روحانی با اشاره به تداوم فشار اقتصادی دشمن 
اعلام کرد: دولت مصمم است برغم تمامی فشارها 
برنامه منظمی برای تامین نیازهای ارزی کالاهای 
اساسی و مواد اولیه و واسطه ای واحدهای تولیدی 

اجرا کرده و در بازار ارز تعادل لازم را ایجاد کند.

امام جمعه لواسان:

مبارزه با فساد مهمترین اقدام اجتماعی 
ائمه جمعه است

 امام جمعه لواسانات با اشاره به فعالیت های اجتماعی نماز جمعه منطقه گفت: 
مهمترین اقدام اجتماعی ما ایجاد جریان عدالتخواهی و مبارزه با فساد در زمینه های 
مختلف بویژه زمین خواری و کوه خواری محسوب می شود که نتایج مطلوبی نیز به 

همراه داشته است. 
رسیدن  فرا  گرامیداشت  ضمن  یکشنبه  روز  لواسانی  سعید  سید  حجت الاسلام 
5 مرداد، سالروز اقامه نخستین نماز عبادی سیاسی جمعه پس از پیروزی انقلاب 
شکوهمند اسلامی، در جمع خبرنگاران افزود: اقدامات فرهنگی از عمده کارهای 
ستاد نماز جمعه لواسان است که هم ایجابی به ویژه روی نوجوانان محسوب می شود 
که قدم های خوبی در این زمینه برداشته شده است و هم سلبی در راستای مقابله با 
ناهنجاری های فرهنگی که متاسفانه بیش از پیش شده که با عنوان امر به معروف و نهی 
از منکر جمعی آن را مطرح کرده ایم، اما متاسفانه نتیجه مطلوب به دست نیامده است با 

این وجود این مسیر را با تلاشی مضاعف ادامه خواهیم داد.
وی با اشاره به جایگاه نماز جمعه تاکید کرد: اهمیت این فریضه عبادی سیاسی، 
اهمیت اسلام است. نمازی که مشمول ذکرالله، دعوت به تقوا، همبستگی ملی و ترویج 

پذیرش مسئولیت اجتماعی می شود.
خطیب جمعه لواسانات خاطرنشان کرد: در خطبه های نماز جمعه باید به تبیین 
حقایق موجودی که در پیرامون کشور و محل زیست مان در حال جریان است، پرداخت.
امام جمعه لواسانات با تاکید بر اهمیت همبستگی ملی ابراز کرد: با دعوت مردم برای 

ایفای نقش موثر خود در وحدت ملی، در راستای تقویت ایران اسلامی گام می نهیم.
وی بر لزوم جذب نوجوانان و جوانان جامعه به نماز جمعه بیان داشت: همواره تلاش 
ما این بوده تا برای جذب این قشر مهم و تاثیرگذار کشور، علاوه بر برخورد نیکو و 
مهربانانه، اقدامات موثری همچون ایجاد محیط شاد و مفرح انجام دهیم و خطبه ها را 

عالمانه، متنوع و مرتبط با مسائل منطقه بیان کنیم.
لواسانی افزود: استقبال جوانان نسبت به مشکلات این منطقه بسیار خوب برآورد 
می شود و این قشر لواسان ارتباطی صمیمی با امام جمعه و نماز جمعه برقرار کرده و به 

راحتی صحبت های خود را مطرح می کنند.
دغدغه مند  و  فعال  دانشجویان  با  ارتباط  شد:  یادآور  لواسانات  جمعه  خطیب 
لواسان  نماز جمعه  به  بر جذب حوانان  نیز می توان عاملی  را  دانشگاه های متعدد 

برشمرد.
وی همچنین تقوا، رعایت مبانی اخلاق و توصیه های مطروح شده در خطبه های 
نماز جمعه، انقلابی بودن و درک مشکلات مردم را از ویژگی های یک امام جمعه موفق 
دانست و گفت: اگرچه در بسیاری از موارد توان و امکان حل مشکلات شهروندان را 

نداریم اما حتی شنیدن حرف های آنها با صبوری نیز می تواند مرهم خوبی باشد.
امام جمعه لواسان با اشاره به مطالبه امام راحل و رهبر معظم انقلاب از نماز جمعه، 
اظهار داشت: ائمه جمعه به تعبیر رهبر معظم انقلاب پدر منطقه به شمار می آیند از 
همین رو باید در حدود مسئولیت خود و بدون دخالت در امور دولتی، برای رفع امور 

مردم ورود کنند.
لواسانی تصریح کرد: جایگاه امام جمعه می طلبد فرد با مردم ارتباطی منعطف و 
خوب داشته باشد، عملکرد مسئولان را مراقبت و نظارت کند و با روحانیون نیز رابطه ای 
برادرانه داشته باشد , همچنین نسبت به مسائل اجتماعی منطقه حساس بوده و به 

تبیین عالمانه این موارد بپردازد.

معاون امور مجلس رییس جمهوری :

توسعه بدون توجه به آموزش های 
فنی و حرفه ای محقق نمی شود 

معاون امور مجلس رییس جمهوری با تاکید بر اینکه توسعه بدون توجه به آموزش های 
فنی و حرفه ای محقق نمی شود، گفت: آموزش های فنی و حرفه ای در شرایط تحریم 

باید آموزش های خود را به روز کرده و سهم قابل توجهی در توسعه کشور  ایفا کند. 
»حسینعلی امیری« با تبریک هفته ملی مهارت و با بیان این که آموزش های فنی و 
حرفه ای ترکیبی از هنر، علم و فن است، گفت: این آموزش ها بی تردید حلقه اتصال 

اشتغال و کارآفرینی است و باید با جدیت به آن توجه شود.
 وی افزود: این هفته فرصتی است تا سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور در 
خصوص عملکرد، دستاوردها و نقاط ضعف و قوت خود با مسئولان به گفت و گو کرده و 

مشکلات را حل و فصل کنند.
امیری خلاقیت و ابتکار را ویژگی مشترک تعاریف توسعه عنوان کرد و گفت: توسعه 
یک فرایند و یک گذر تاریخی است و تمام ابعاد بشری را در بر می گیرد، توسعه منجر به 
تحول در زندگی بشر می شود بنابراین در بحث های توسعه ای، تحول در مدیریت همواره 

باید مورد توجه قرار گیرد.
معاون امور مجلس رییس جمهوری با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب در خصوص 
اهمیت مهارت های فنی و حرفه ای در سیاست های اقتصاد مقاومتی اظهار داشت: در 
شرایط تحریم باید به داشته های درونی تکیه کنیم، آموزش های مهارتی در این شرایط 
بسیار مهم است و توسعه آموزش های مهارتی در توسعه اشتغال و کاهش آسیب های 

اجتماعی ضرورت دارد.
وی با بیان اینکه توسعه همه ابعاد و عرصه های اجتماعی را در برمی گیرد، افزود: 
توسعه ای که محور آن فرهنگ، خلاقیت و نوآوری و آموزش های فنی و حرفه ای است، 
موفق تر و با خطرپذیری کمتر است و در این شرایط لازم است بسترهای لازم برای توسعه 

مهیا شود.
امیری با بیان اینکه کشور شرایط خاصی را میگذراند، گفت: تحریم ها شرایط خاصی 
به ما تحمیل کرده و درآمد کشور کاهش پیدا کرده است در چنین شرایطی باید از 
ظرفیت های داخل کشور استفاده کنیم و از این رو آموزش های مهارتی دارای اهمیت 

است.
وی افزود: در بسیاری از کشورهای توسعه یافته تعداد افراد اندکی دنبال تحصیل در 
دانشگاه هستند، در جامعه اسلامی نیز کار امری مقدس است اما علیرغم تاکیدات 
زیاد، افراد پیگیر شغل دولتی هستند به همین دلیل با خیل زیادی تحصیل کردهِ بیکار 

مواجه هستیم.

استاد حقوق بین الملل دانشگاه تهران:

 ایران مزاحمت پروازی جنگنده های 
آمریکایی را به دیوان لاهه شکایت کند

 استاد حقوق بین الملل دانشگاه تهران تاکید کرد: ایران می تواند به خاطر ایجاد 
مزاحمت جنگنده های آمریکایی برای هواپیمایی مسافری ماهان، در دیوان بین المللی 

دادگستری شکایت کند. 
هواپیمای  برای  آمریکایی  جنگنده  دو  مزاحمت  ایجاد  درباره   ، مولایی«  »یوسف 
سازمان  که   - شیکاگو  کنوانسیون  عضو  کشورهای  همه  گفت:  ایران  مسافربری 
بین المللی هوانوردی )ایکائو( از درون آن ایجاد شد - موظف هستند امنیت پرواز 

هواپیماهای غیرنظامی را تامین کنند.
وی ادامه داد: یکی از اصلی ترین و مهمترین اصولی که در دو کنوانسیون مونترال و 
شیکاگو بر آن تصریح شده، این است که کشورها حق اخلال در امنیت پروازها را ندارند 

و باید امنیت پروازی را رعایت کنند.
این حقوقدان بین المللی به ادعای مطرح شده از سوی ایالات متحده اشاره کرد و 
اظهار داشت: ادعاهایی که آمریکا درباره به پرواز در آوردن دو جنگنده خود مطرح کرده 
و آن را برای ایجاد بازرسی بصری از هواپیما عنوان کرده، به نوعی امنیت این هواپیما را با 

تهدید روبه رو کرده و هیچ ارتباطی هم با حقوق بین الملل ندارد.
مولایی با اشاره به اقدام آمریکا در آسمان یک کشور ثالث تصریح کرد: اقدام آمریکا 
امنیت پروازی را در یک کشور دیگر با تهدید روبه رو کرده. آن هم در حالی که اصل حضور 

آمریکا در همان کشور هم با اما و اگرهای زیادی روبه رو است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا طرح موضوع تحریم هواپیمایی ماهان از سوی آمریکا 
می تواند دلیل این اقدام باشد، گفت: این بهانه نمی تواند استدلال حقوقی برای آمریکا 
باشد؛ چراکه اولا تحریم آمریکا یکجانبه است و نه بین المللی، ثانیا اگر هم تحریم باشد 
دلیلی بر این اقدام نیست و ثالثا هواپیمای مذکور در آمریکا نبوده است که آنها بخواهند 

قانون خود را اعمال کنند.
این استاد حقوق دانشگاه تهران مرجع رسیدگی به این شکایت را سازمان ایکائو 
دانست و ابراز داشت: ایران اعلام کرده نسبت به این اقدام آمریکا شکایت خواهد کرد و 

شکایت خود را در ایکائو دنبال می کند.

نهاد خانواده را دریابیم
تقریبا 6 ماه است که کرونا وارد کشورمان شده است 
و به عبارتی از بهمن ماه تاکنون این ویروس کشورمان را 
تهدید کرده است. در ابتدا تصور این بود که با گرم شدن 

هوا این ویروس از بین برود اما این انتظار برآورده نشد و حتی پیش بینی شده است که 
وضعیت از آبان ماه به بعد هم تشدید پیدا کند. برآوردها مبنی بر این است که حتی 

اگر واکسنی هم کشف شود، حداقل یک سال طول می کشد.
همه ما می دانیم که کرونا در چه وضعیتی به کشور ما آمد. ما طی سال های گذشته 
مسائل مختلفی نظیر سیل، زلزله، تحریم، اعتراضات خیابانی و... را تجربه کرده ایم. 
وجود این شرایط و خود مساله کرونا، شرایط را برای ما دشوارتر ساخت.  عملا با موج 
شیوع ویروس کرونا مواجه شده ایم و این شیوع آثار بسیار گسترده ای بر جای داشت 
که از جمله این آثار در حوزه اشتغال بود. در حوزه سیاست هم خیلی از مباحث و 
مصوبات نهادهای حاکمیتی درگیر مسائل کرونا است. رسانه ها هم حتی کرونیزه 
شده اند. در حوزه فرهنگ و آموزش هم دیدم که چطور آموزش مجازی جایگزین 

الگوی عادی و طبیعی آموزش شد. 
در این بین در مورد خانواده و حوزه خانواده چندان بحث جدی ای صورت نگرفته 
است. آخرین پژوهش منتشر شده در این زمینه را مطالعه کردم و به این نتیجه رسیدم 
که نهاد خانواده، آنچنان که باید در مباحث مطرح نشده است. در حالی که نظر من 
این است که در این دنیای متلاطم نهاد خانواده تنها نهادی است که همه در آن جمع 
شده اند گویی در این بین خانواده تنها جایی است که همه می توانند به آن پناه ببرند.
در خصوص تغییرات خانواده در شرایط کرونا در ابتدا نیاز داریم نسبت به جایگاه 
نهادهای اجتماعی در حمایت از افراد بازاندیشی داشته باشیم و به این توجه کنیم 
که اگر نهادهای مهم دچار مشکل شوند چه نهاد دیگری می تواند جایگزین آنها شود.
نمی تواند  نهادی  هیچ  که  رسیدم  نتیجه  این  به  خود  مطالعات  اساس  بر  من 
جایگزین خانواده شود و کارکردهای آن را اجرا کند. پس اگر نهاد خانواده مهم است 
و شرایط کرونا امکان بازاندیشی در این حوزه را فراهم کرده است، چه باید کرد؟ ما 
می دانیم کرونا در حوزه خانواده آثار مثبت و منفی بسیاری داشته است که از جمله 
این آثار منفی، تشدید اختلافات خانوادگی بوده است هر چند این امر در مورد 
همه خانواده ها صدق نمی کند زیرا همه آنها وضعیت مشابهی ندارند. طبیعتا این 
وضعیت برای خانواده هایی که وضعیت اقتصادی مساعدی ندارند سخت تر است 
و هر نوع تصمیم گیری برای این وضعیت باید با توجه به تنوع خانواده ها باشد. 
بنابراین نمی توانیم در شرایط متنوع و متفاوت حکم ثابت داشته باشیم. اما می توانیم 

ویژگی هایی بگوییم که با میانگین جامعه نزدیک است.
در خصوص پیامدهای ناشی از شیوع کرونا یکی از مهمترین اتفاقات شیوع کرونا، 
اختلال ارتباطی است که منظور، ارتباط در چارچوب نهادهای مدرن است. قبلا که 
فرد در محیط آموزشی یا ورزشی بود نوع جدیدی از مناسبات را تجربه می کرد در 
حالی که با شیوع این بحران ارتباطات نیز دچار بحران شد. به دنبال بحران ارتباط، 
بحران عضویت ایجاد شده است. یعنی انسان ها با توجه به اینکه در نهادهای جدید 
عضو می شوند به واسطه ارتباط و عضویت به موقعیت های جدید نظیر شغل، فعالیت 
اجتماعی و.... دست می یابند. لذا در شرایط کنونی که امکان ارتباط کاهش یافته 
است پس امکان عضویت افراد در موقعیت ها و نهادهای دیگر نیز کاهش یافته است.
از دیگر مواردی که تحت تاثیر کرونا قرار گرفته است، سبک زندگی افراد است. 
برای مثال همه ما عادت داشتیم صبح زود از خواب بیدار و سرکار یا مدرسه یا حتی 
دانشگاه برویم اما می بینیم در این چند ماه، کرونا چگونه شرایط زندگی و وضعیت 
بسیاری را دگرگون کرده است. در کنار این تغییرات باید افزایش اضطراب و فضای 
از ویژگی های دوران  مخاطره آمیز را نیز اضافه کرد. همانطور که می دانیم یکی 
سرمایه داری متاخر، افزایش فضاهای مخاطره آمیز است و این زندگی مخاطره آمیز، 
آینده را برای ما پیش بینی ناپذیر ساخته است. علاوه بر این ما شاهد نوعی اضطراب 
تعمیم یافته هستیم که این اضطراب خصوصا در کودکان که در مراحل جامعه پذیری 

و اجتماعی شدن هستند به مراتب بیشتر دیده می شود.
در خصوص راهکارهایی برای حفظ نهاد خانواده همانطور که اشاره کردم در ایام 
کرونا شاهد هستیم خانواده تنها پناهگاه ما انسانها شده است اما همین نهاد هم از 
تاثیرات کرونا جان سالم به در نبرده است و برای اینکه در امواج متلاطم به سلامت 
عبور کند نیازمند راهکارهایی چند است. ما باید در نظر داشته باشیم که در نهاد 
خانواده یک نفر مسوول و بقیه صاحب حقوق نیستند. خانواده به مثابه یک سیستم 
با نقش ها و وظایف در هم تنیده است. اگر قرار باشد همه استراحت کنند و تنها یک 
نفر کار و فعالیت کند، صد در صد آن یک نفر خسته می شود و قایق به سرمقصد 
نخواهد رسید. لذا پیشنهاد من این است که باید خانواده به عنوان نظامی از نقش ها 
و وظایف نگریسته شود و از این نظر حائز اهمیت شود. همچنین مدیریت خانواده 
باید به گونه ای باشد که ما را از این شرایط دور کند. گاهی لازم است به عقب برگردیم 

و راه را خود پیدا کنیم.
راه دیگر حفظ ارتباطات به اشکال مختلف است که یکی از آنها فضای مجازی 
است. ارتباط امری حیاتی است چه ارتباط در داخل نهاد خانواده و چه در حوزه 
تا زمینه های ارتباط  باید تمام تلاش های خود را کرد  بیرون از خانواده. بنابراین 
با دیگران و عضویت یابی در موقعیت های مختلف فراهم شود. نکته دیگر بحث 
مسوولیت پذیری همه ما چه بزرگترها و چه کودکان است. همه باید نسبت به هم 
وظایف و مسوولیت ها را انجام دهیم تا به این ترتیب از حجم سنگین بار تنها بر دوش 

فردی خاص کاسته شود.
عضو هیات علمی دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه علامه طباطبایی

سازمان اوقاف اعلام کرد:

دماوند وقف نیست
سازمان اوقاف و امور خیریه در اطلاعیه ای، خبر اخذ سند وقفی برای بخشی از 

کوه دماوند را قویا تکذیب  کرد. 
سازمان اوقاف و امور خیریه در این اطلاعیه که روز یکشنبه منتشر کرده، افزود: مع 
الاسف بدون تحقیق و تدقیق و رعایت جوانب حرفه ای حوزه اطلاع رسانی، اخیرا 
خبری توسط برخی از رسانه ها منتشر شده مبنی بر اینکه برشی از کوه دماوند به نام 
سازمان اوقاف و امور خیریه ثبت شده است. این در حالی است که کوه دماوند جز 
اراضی انفال است و منطقا طبق قاعده فقهی لا وقف الا فی ملک قابلیت ملکیت و به 
تبع آن وقف شدن را ندارد. انتشار این خبر مصداق بارز تشویش اذهان عمومی است 
که معمولا از سوی رسانه های ضد انقلاب به چنین اخبار کذبی دامن زده می شود.

در این اطلاعیه تصریح شده است: ضمنا به منظور تنویر افکار عمومی یادآوری این 
نکته ضروری است که موقوفه ملار مربوط به قریه و مراتع ملار است که تاریخچه آن 
به حدود 90 سال پیش بازمی گردد.  به دلیل اینکه این موقوفه به تملک پهلوی اول 
درآمده بود در سال 13۲3 در دادگاه به وقفیت برگشته و در سال 1374 نیز در شعبه 
۲9 دیوان عالی کشور وقفیت پلاک 6۸و 69 اصلی بخش  7 لاریجان محرز گردیده و 
متعاقبا در سال 13۸4پس از طی تشریفات قانونی ثبت املاک، پلاکهای فوق به نام 
موقوفه بر اساس قوانین موضوعه کشور تثبیت شده است لذا این موقوفه مربوط به 
یک قریه و مراتع آن در اطراف کوه دماوند است و به هیچ وجه شامل خود کوه دماوند 
نمی شود. لازم به ذکراست ،یکی از نشریات به تازگی در گزارشی به نقل از سازمان 

جنگلها از صدور سند وقف یک برش از کوه دماوند به نام سازمان اوقاف خبر داد. 
 

 یک عضو کمیسیون صنایع مجلس: 

نگذاریم اقتصادمان دلاریزه شود
یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با تاکید بر ضرورت 
پرهیز از دلاریزه شدن اقتصاد و تاثیر نوسانات ارز بر قیمت کالاها، داخلی سازی را از 

مهم ترین راهکارها در این راستا توصیف کرد. 
سید علی موسوی ، اظهار کرد: به نظر من اولین و مهم ترین راهکار برای مقابله با 
گرانی توجه به داخلی سازی است که نباید در حد شعار باقی بماند و باید عملیاتی 

شود.
وی ادامه داد: اگر ما داخلی سازی را سرلوحه کار خود قرار دهیم بسیاری از 
مشکلات ما در بحث گرانی حل می شود. در واقع ما نباید اجازه دهیم اقتصادمان 
دلاریزه شود و نوسان دلار روی قیمت های ما تاثیر بگذارد. برای مقابله با آن اصلی ترین 

راهکار داخلی سازی کالاهاست.

اخبار

ابوتراب طالبی*

روحانی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت؛

بخش دولتی پیشتاز مقابله با گرانی باشد

رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
عادی پنداری ویروس کرونا توسط مردم را عامل اصلی اوج گیری این بیماری ارزیابی 

کرد و گفت: ۲5 استان کشور درحال حاضر در وصعیت قرمز قرار دارند. 
کیانوش جهانپور روز یکشنبه در یازدهمین نشست ارزیابی فرصت های بیماری کرونا 
در سالن پیامبر اعظم)ص( وزارت کشور با تاکید بر اینکه عادی پنداری عامل اصلی 
اوج گیری دوباره کرونا در کشور بود، گفت: اگر پروتکل های بهداشتی و استفاده از 
ماسک و فاصله گذاری فیزیکی به خوبی رعایت نشود، شاهد شیوع بیشتر این بیماری 

در کشور در ماه های آینده خواهیم بود.
اینکه در  بر  تاکید  با  و اطلاع رسانی وزارت بهداشت  رئیس مرکز روابط عمومی 
موج اول کرونا در 30 بهمن ماه وجود این بیماری در کشور محرز شد، اظهار کرد: 
از آن زمان شاهد هماهنگی های خوب بین بخشی میان دستگاه ها و مهم تر از همه 

همراهی و مساعدت مردم و مشارکت اجتماعی وسیع بودیم.
و  نوروز  عید  تعطیلات  با  ایام  این  شدن  همزمان  البته  داد:  ادامه  جهانپور 
محدودیت های جاده ای و مسافرتی که در کشور اعمال شد، همگی دست به دست 

هم داد تا توفیق نسبی در مدیریت این بیماری در کشور حاصل شود.  
وی یادآور شد: در همین ماه های فروردین و اردیبهشت با مدیریت خوبی که در کشور 

اتفاق افتاد به میانگین مرگ کمتر از 50 نفر در روز هم رسیدیم.
جهانپور با اشاره به تداوم این وضعیت تا عید فطر، تصریح کرد: با آغاز تعطیلات عید 
فطر و 14 و 15 خردادماه شاهد افزایش موج سفرها و کاهش محدودیت ها در کشور 
بودیم و به دنبال آن بازگشایی مشاغل، صنوف و اماکن بدون رعایت مطلوب توصیه ها و 

پروتکل های بهداشتی، روند صعودی بیماری کرونا در کشور را موجب شد.
رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت یادآور شد: بازگشایی ها و 

رفع محدودیت ها لاجرم و ناگزیر بود تا چرخ اقتصادی کشور هم به حرکت در بیاید. اما 
اتفاق مهمی که بعد از بازگشایی ها افتاد، عادی پنداری کرونا در کشور  و این تصور غلط 

بود که بیماری کرونا مهار شده است.
جهانپور خاطرنشان کرد: نتیجه این عادی پنداری در سیر صعودی کرونا، نخست 
در استان های کردستان، کرمانشاه، آذربایجان غربی، خوزستان، هرمزگان و سیستان 
و بلوچستان خود را نشان داد و تعداد مبتلایان در این استان ها به طرز چشمگیری 
افزایش یافت.   وی با بیان اینکه اکنون در میانه فصل دوم بیماری کرونا هستیم،  
گفت: ۲5 استان کشور در وضعیت قرمز هستند و در بین این استان ها، وضعیت 

خراسان رضوی اکنون حادتر از بقیه استان هاست.
رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت با اشاره به پویش ملی »من 
ماسک می زنم«  اشاره کرد و گفت: شروع این پویش از هفتم تیرماه با بیانات مقام 
معظم رهبری)مدظلع تعالی( بود که بعد از توصیه های رهبری، اشتیاق بالایی در 

جامعه در استفاده از ماسک ایجاد شد.
جهانپور با بیان اینکه طبق قرائن و شواهد پزشکی،  بیماری کرونا در ایران و جهان تا 
زمان نامعلومی ادامه دارد، افزود: برای تداوم مبارزه با این بیماری البته نیازمند حفظ 

روحیه و انگیزه کادر پزشکی هستیم.
وی در این باره افزود: در نظر داریم در شهریورماه و پاییز که روزهای بزرگداشت 
پزشکان و داروسازان و متعاقبا پرستاران هست، مراسم و بزرگداشت برای این فعالان 

این عرصه در خلال پویش ملی همدلی با مدافعان سلامت برگزار کنیم.
جهانپور،   تنها راهکار مبارزه با این بیماری را رعایت پروتکل های بهداشتی و اقدامات 
حفاظتی نظیر استفاده از ماسک برشمرد که طبق استنادات علمی تا 75 درصد 

احتمال ابتلا را کاهش می دهد و البته توفیق آن منوط به رعایت همگانی است.

رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت: 

25 استان کشور در وضعیت قرمز قرار دارند

 معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده با بیان اینکه در قرآن کریم تاکید 
شده که ازدواج برای کسب آرامش است، بر ضرورت اصلاح برخی قوانین و رسوم در 

راستای تسهیل و تشویق امر ازدواج تاکید کرد. 
معصومه ابتکار در گفت وگو ایرنا، ضمن تبریک هفته ازدواج که از اول مردادماه 
یعنی همزمان با اول ذی الحجه سالروز پیوند آسمانی حضرت علی)ع( و فاطمه 
زهرا)س( آغاز  شد، درباره تلاش های صورت گرفته در امر ازدواج یادآور شد: هر کار 
درست و اساسی بر پایه شناخت و اطلاعات صحیح صورت می گیرد، بر همین مبنا 
تلاش کردیم در امری مانند ازدواج و تشکیل خانواده، اقداماتی مبتنی بر شناخت 

صحیح از وضعیت خانواده و وضعیت ازدواج را پایه ریزی کنیم.  
وی ادامه داد: برای دستیابی به این هدف، معاونت امور زنان در کنار برخی 
مطالعات و پیمایش های دانشگاه ها و مراکز پژوهشی کشور و همین طور دستگاه 
های اجرایی در مورد خانواده حرکت و حمایت کرد که یکی از این پیمایش ها، 
پیمایش ملی خانواده بود که در آن نزدیک به چند هزار نفر شرکت کردند و بر اساس 
آن نتایج خوبی به دست آمد. معاون رئیس جمهوری با بیان اینکه این پیمایش 
با ارزیابی نگرش مردمی به ازدواج در اواخر سال 96 از سوی جهاد دانشگاهی و 

با همکاری معاونت انجام شد، تصریح کرد: در این پیمایش مشخص شد که 70 
درصد از مردم ازدواج را مانع پیشرفت نمی دانند. همچنین نگاه جوانان و افراد دارای 
تحصیلات به ازداوج نگاهی متعادل تر است. ابتکار در بخشی دیگر از خوانش این 
پیمایش، به مخالفت حداکثری مردم به کودک همسری اشاره کرد و گفت: بنابر 
این پیمایش، میانگین سن مناسب ازدواج از نگاه مردم سن جوانی بالای 16 تا ۲5 
سال عنوان شده است که نشان می دهد اکثریت جامعه مخالف کودک همسری 
هستند. وی با بیان اینکه اکثریت جامعه موافق بحث خواستگاری پسران از دختران 
هستند، خاطرنشان کرد: از نگاه بیش از 90 درصد مردم، معیارهای انتخاب همسر 
به ترتیب اعتماد، راستگویی، عشق و مهربان بودن عنوان شده و فامیل بودن و 
ثروتمند بودن از درجه اهمیت کمتری برخوردار بوده است. معاون رییس جمهوری 
با بیان به اینکه نگاه هشتاد درصد افراد به ازدواج یک پیوند دائمی است، ادامه داد: 
این اهمیت دارد که بیش از 70 درصد پاسخگوها معتقدند که خانواده اگر با ازدواج 
آنان مخالف باشد ازدواج نخواهند کرد زیرا معتقدند خانواده باید موافق باشد. ضمن 
اینکه با این پیمایش در می یابیم فشار خانواده برای ازدواج در افراد بی سواد و کم 

سواد بیشتر از افرادی است که در خانواده باسواد قرار دارند.

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده تاکید کرد:

ضرورت اصلاح برخی قوانین و رسوم برای تسهیل و تشویق ازدواج 

و  تبعات  به  اشاره  با  جمهوری  رییس  اول  معاون 
اجتماعی  و  فرهنگی  حوزه های  در  کرونا  پیامدهای 
گفت: دشمنان با هدف ایجاد اختلاف و تفرقه میان 
اقشار مختلف جامعه به دنبال دوگانه سازی علم و دین 
بودند که با رهنمودهای رهبر معظم انقلاب و همراهی 
حوزه های علمیه در موضوع مقابله با کرونا در اجرای 
نقشه خود ناکام ماندند و کشور توانست در مقابله با کرونا 

و حفاظت از سلامتی مردم موفق شود. 
رییس  اول  معاون  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
روزشنبه   ظهر  از  بعد  جهانگیری  اسحاق  جمهوری، 
در جلسه ستاد هماهنگی نقشه مهندسی فرهنگی 
کشور، با اشاره به تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا 
در خصوص برگزاری مراسم عزاداری ایام محرم و حفظ 
از شیوع  به منظور جلوگیری  پروتکل های بهداشتی 
کرونا تصریح کرد: پیامدهای کرونا در همه حوزه ها به 
ویژه در حوزه فرهنگی و اجتماعی بسیار پیچیده است 

و ضرورت دارد دستگاه های مختلف با همکاری یکدیگر 
و هماهنگی با ستاد ملی مقابله با کرونا تمرکز ویژه ای بر 

مباحث فرهنگی داشته باشند.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به مباحث مطرح 
شده پیرامون سند ملی توسعه، گسترش و تقویت نهاد 
مسجد، گفت: مسجد کانون مهمی در کشور است که 
می تواند گره گشای بسیاری از امور باشد و ضرورت دارد 
با سیاست گذاری مناسب و استفاده از ظرفیت مشارکت 

مردمی این کانون با ارزش را بیش از پیش تقویت کرد.
وی همچنین درباره سند فرهنگ امنیت عمومی و 
اجتماعی کشور به دغدغه و اهتمام ویژه رهبر معظم 
انقلاب روی مسأله آسیب های اجتماعی اشاره کرد و 
گفت: باید در برنامه ریزی ها به گونه ای عمل شود تا راه 
بازگشت افراد آسیب دیده به جامعه و سلامتی و امنیت 

خانواده های آنان فراهم شود.
جهانگیری افزود: مقابله با آسیب های اجتماعی و 

فرهنگی با کار نظامی و امنیتی امکان پذیر نیست و باید 
با راهکارهای فرهنگی به حل و فصل این موضوع جدی 

کشور پرداخت.
علوم  پرورش،  و  آموزش  وزرای  که  جلسه  این  در 
تحقیقات و فناوری، فرهنگ و ارشاد اسلامی و ورزش 
و جوانان حضور داشتند اعضا به تعیین دستگاه های 
بند یک  متولی همکاری تدوین اسناد ملی موضوع 
اصل هفت نقشه علمی و فرهنگی کشور رأی مثبت 

دادند.
بر اساس این دستور کار تدوین و تهیه سند ملی توسعه 
گسترش و تقویت نهاد مسجد و سامان بخشی و اجرای 
آن به سازمان تبلیغات اسلامی، سند ملی وقف و امور 
توسعه  سند  خیریه،  امور  و  اوقاف  سازمان  به  خیریه 
فرهنگ مهدویت و انتظار به مرکز مدیریت حوزه علمیه 
قم و سند فرهنگ امنیت عمومی و اجتماعی کشور به 

وزارت کشور سپرده شد.

معاون اول رییس جمهوری :

نقشه دشمنان در ایجاد دوگانه علم و دین ناکام ماند 
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گاهی اوقات خلط خونی نشانه یک بیماری جدی است. با این حال، خلط 
خونی یک اتفاق نسبتاً شایع است و به طور معمول دلیلی برای نگرانی آنی 
نیست؛ اما اگر با سرفه ای خون از دهان خارج می شود که بدون خلط یا با مقدار 

کمی خلط همراه است، باید به سرعت به دنبال فوریت پزشکی باشید.
خلط، ترکیبی از بزاق و مخاطی است که با سرفه خارج شده است. خلط خونی 
هنگامی دیده می شود که دارای رگه های قابل مشاهده ای از خون در آن باشد. 
این خون اغلب از جایی در امتداد دستگاه تنفسی در بدن شما می آید. دستگاه 

تنفسی شامل موارد زیر است: دهان-گلو-بینی-ریه ها-راه های منتهی به ریه ها
گاهی اوقات خلط خونی نشانه یک بیماری جدی است. با این حال، خلط 
خونی یک اتفاق نسبتاً شایع است و به طور معمول دلیلی برای نگرانی آنی 
نیست؛ اما اگر با سرفه ای خون از دهان خارج می شود که بدون خلط یا با مقدار 

کمی خلط همراه است، باید به سرعت به دنبال فوریت پزشکی باشید.
خلط خونی از کجا می آید؟

طیف وسیعی از عوامل می توانند منجر به دیده شدن خون در خلط شوند. 
همچنین ممکن است خون از نقاط مختلف بدن نشأت بگیرد.

· از ریه ها )هموپتیزیس(: اگر خون قرمز روشن، کف آلود و گاهی مخلوط با 
مخاط باشد، احتمالًا از ریه ها می آید و می تواند ناشی از سرفه مداوم یا عفونت 
ریه باشد. · از دستگاه گوارش )هماتمزیس(: اگر خون تیره و دارای اثری از غذا 
باشد، احتمالًا از معده یا جای دیگر دستگاه گوارش سرچشمه گرفته است. این 

شرایط ممکن است نشانه یک وضعیت جدی تر باشد.
علل خلط خونی

دلایل اصلی خلط خونی عبارت اند از: · سرفه طولانی مدت و شدید · برونشیت  
· خون دماغ · سایر عفونت های قفسه سینه

علل جدی تر خلط خونی می تواند شامل موارد زیر باشد:
· سرطان ریه یا سرطان گلو  · ذات الریه · آمبولی ریوی یا لخته شدن خون در ریه 
· ورم ریوی یا وجود مایعات در ریه ها · آسپیراسیون ریوی یا تنفس مواد خارجی به 

ریه · فیبروزسیستیک · عفونت های خاصی مانند توبرکلوزیس )سل(

· مصرف داروی ضدانعقاد خون · آسیب به دستگاه تنفسی · تنگی دریچه 
میترال

عفونت های قسمت های پایینی دستگاه تنفسی و استنشاق یک ماده خارجی 
از علل احتمالی خلط خونی در کودکان است.

گاهی آسیب و زخم های دهان، گلو یا قفسه سینه می تواند دلیل خونی شدن 
خلط شود. مثلًا نیش زدن شدید حشرات، یا ضربه شدید به ناحیه دهان یا گلو 
ممکن است صدمه ای به دهان یا گلوی شما وارد کند )مانند ورزش، تصادف 

رانندگی، حمله فیزیکی یا سقوط(.
دهانی،  زخم های  وجود  دلیل  به  می تواند  همچنین  دهان  در  خون  وجود 

بیماری لثه، خونریزی لثه و مسواک زدن و نخ دندان کشیدن شدید باشد.
ضربه به قفسه سینه می تواند باعث کوفتگی ریوی شود. یکی از علائم ضربات 

شدید به ناحیه قفسه سینه می تواند سرفه کردن خون یا مخاط خونی باشد.
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنیم؟

اگر هر یک از این علائم را تجربه کردید، باید سریعاً با پزشک تماس بگیرید:
· سرفه دارای خون زیاد و خلط بسیار کم · تنگی نفس یا تلاش برای نفس 
کشیدن · ضعف · از دست دادن اشتها · سرگیجه · تعریق · ضربان قلب تند 
· کاهش وزن غیر قابل توضیح · خستگی · درد قفسه سینه · خون در ادرار یا 

مدفوع
وقتی سرفه در فواصل مکرر با مقدار زیادی خون اتفاق افتاد، به پزشک یا به 
اورژانس مراجعه نمایید. اگر خون تیره و با تکه های غذا همراه است، فوراً به 
بیمارستان بروید. این حالت می تواند علامت یک مشکل جدی در دستگاه 

گوارش باشد.
تشخیص علت

وقتی برای تشخیص دلیل خلط خونی با پزشک ملاقات می کنید، ابتدا از شما 
سؤال می پرسد که آیا علت قابل توجهی مانند موارد زیر وجود دارد:

سرفه-تب-آنفلوانزا-برونشیت
آن ها همچنین می خواهند بدانند:

بار در روز  به نظر می رسد-چند  چه مدت خلط خونی دارید-خلط چگونه 
این چنین سرفه می کنید

مقدار خون در خلط چقدر است
پزشک هنگام تنفس به صدای ریه های شما گوش می دهد و ممکن است 
به دنبال علائم نگران کننده دیگر مانند ضربان قلب سریع، خس خس سینه یا 
صدای غیرعادی باشد. آن ها همچنین در مورد تاریخچه پزشکی از شما سؤال 

خواهند کرد.
پزشک شما همچنین ممکن است یک یا چند مورد از این روش ها و مطالعات 

تصویربرداری را برای کمک به تشخیص انجام دهد:
مختلف  شرایط  تشخیص  برای  سینه  قفسه   X اشعه  از  می تواند  پزشک   ·
استفاده کنند. این اغلب یکی از اولین مطالعات تصویربرداری است که آن ها 
توصیه می کنند. · متخصص می تواند یک سی تی اسکن سینه را پیشنهاد دهد تا 

تصویری واضح تر از بافت های نرم، به منظور ارزیابی، داشته باشد.
· در طی برونکوسکوپی، پزشک به منظور بررسی انسداد یا ناهنجاری ها با وارد 
کردن برونکوسکوپ در قسمت پشت گلو و برونش، مجاری هوایی را مشاهده 

می کند.
· آن ها می توانند آزمایش خون را برای تشخیص شرایط مختلف و همچنین 

تعیین میزان رقیق بودن خون انجام دهند و بررسی کنند که آیا شما آن قدر خون 
از دست داده اید که دچار کم خونی شده باشید یا خیر.

· اگر پزشک متوجه ناهنجاری ساختاری در ریه های شما شود، ممکن است 
بیوپسی را سفارش کند. این روش شامل برداشتن نمونه ای از بافت ریه و ارسال 

آن به آزمایشگاه برای ارزیابی است.
درمان خلط خونی

هدف از درمان، متوقف کردن خونریزی و درمان علت اصلی می باشد.
استروئیدها  استروئیدها:   · است:  زیر  موارد  شامل  احتمالی  درمان های 

می توانند در شرایطی که بیماری التهابی علت خونریزی است، کمک کنند.
· آنتی بیوتیک ها: از آنتی بیوتیک ها در موارد ذات الریه یا سل استفاده می شود.
خونریزی  احتمالی  منابع  به  دقیق  نگاهی  روش  این  برونکوسکوپی:   ·
می اندازد. ابزاری به نام آندوسکوپ از طریق بینی یا دهان به مجاری هوایی وارد 
می شود برخی از ابزارها برای جلوگیری از خونریزی طراحی شده اند، در حالی که 

برخی دیگر، به عنوان مثال، می توانند لخته خون را از بین ببرند.
· آمبولیزاسیون: اگر یک رگ خونی اصلی مسئول وجود خون در خلط باشد، 
پزشک ممکن است روشی به نام آمبولیزاسیون را توصیه کند. در این روش، یک 
سوند به داخل رگ وارد می شود، منبع خونریزی مشخص می شود و از فنر فلزی، 

مواد شیمیایی یا قطعه ای از اسفنج ژلاتینی برای توقف آن استفاده می گردد.
· انتقال فراورده های خونی: ممکن است در صورتی که مشکل لخته شدن یا 
خون بیش از حد رقیق، باعث وجود خون در خلط باشد، انتقال عناصر موجود در 

خون مانند پلاسما، فاکتورهای انعقادی یا پلاکت باعث انجام گیرد.
· شیمی درمانی یا رادیوتراپی: این دو روش ممکن است برای درمان سرطان 

ریه استفاده شود.
· عمل جراحی: ممکن است این راه برای حذف یک قسمت آسیب دیده یا 
سرطانی ریه لازم باشد. جراحی معمولًا آخرین راه حل محسوب می شود و تنها 

هنگامی که خونریزی شدید یا مداوم باشد، یک گزینه به حساب می آید.
پیشگیری

خلط خونی گاهی اوقات می تواند نشانه بیماری اساسی باشد که اجتناب ناپذیر 
است، اما راه هایی برای کمک به جلوگیری از برخی موارد وجود دارد. اولین راه 
پیشگیری، انجام اقدامات لازم برای جلوگیری از عفونت های تنفسی است که به 

احتمال زیاد باعث بروز این علامت می شوند.
برای جلوگیری از خونی شدن خلط می توانید اقدامات زیر را انجام دهید:

دخانیات  استعمال  کنید.  متوقف  را  آن  استعمال  می کشید،  سیگار  اگر   ·
باعث تحریک و التهاب می شود و همچنین احتمال بروز بیماری های خطرناک 
را افزایش می دهد. · اگر احساس می کنید ممکن است دچار عفونت تنفسی 
شوید، آب بیشتری بنوشید. نوشیدن آب می تواند به رقیق شدن خلط و بیرون 
آمدن آن کمک کند. · خانه خود را تمیز نگه دارید زیرا گرد و غبار به راحتی 
وارد مجاری تنفسی می شود و در صورتی که به COPD )بیماری انسداد مزمن 
ریوی(، آسم یا عفونت ریوی مبتلا باشید، می تواند ریه های شما را تحریک کرده و 
علائم را بدتر کند. قارچ و کپک نیز می توانند باعث عفونت های تنفسی و تحریک 

و در نهایت منجر به خلط خونی شود.
· برای کمک به جلوگیری از عوارض یا بدتر شدن علائم در اولین فرصت به 
پزشک مراجعه کنید. سرفه کردن خلط زرد و سبز ممکن است نشانه عفونت 

تنفسی باشد.

چرا در خلط گلو خون دیده می شود؟

مواد غذایی مفید برای دوران نقاهت دلایل وجود خون در خلط گلو
کرونا را بشناسیم

در دوره ابتلا به ویروس کرونا، اشتهای بیمار کاهش یافته و بدلیل عدم دریافت 
کافی مواد مغذی، احتمال بروز سوءتغذیه افزایش می یابد و لازم است بهبود 
یافتگان بویژه افراد آسیب پذیر همچون کودکان، مادران باردار و شیرده، سالمندان 
و مبتلایان به بیماری های مزمن همچون سل، سرطان، دیابت، فشار خون بالا و 

غیره تحت نظر و مراقبت تغذیه ای ویژه قرار گیرند.
به گزارش دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
در دوران نقاهت ویروس کرونا، اشتها افزایش یافته و این زمان بهترین فرصت برای 
جبران کمبود آب و الکترولیت ها، ویتامین ها، پروتئین و انرژی مورد نیاز بدن است.
بطور کلی رعایت رژیم غذایی غنی از غذاهای گیاهی با حداقل فرآوری شامل 
میوه، سبزی، نان و غلات سبوس دار، حبوبات، ماهی و مرغ و مصرف کم گوشت 
قرمز برای تسریع در بهبودی توصیه می شود.  دریافت کافی مواد غذایی و رعایت 
تعادل و تنوع در مصرف منجر به تقویت سیستم ایمنی و بازگشت سریعتر سلامتی 
می شود.  همچنین ادامه مصرف مکمل های تغذیه ای مطابق با دستورالعمل 
های ابلاغی کشوری در کودکان زیر ۲ سال، مادران باردار و شیرده، نوجوانان و 

سالمندان توصیه می شود.
کمبود خواب شبانه نیز تاثیر منفی بر ترمیم سیستم ایمنی و تنظیم فشارخون 
دارد. خواب کافی و همچنین حرکات سبک ورزشی باعث محافظت از سلول های 

ایمنی می شود.
زیاد  تامین مقادیر  برای اجرای اصول تغذیه صحیح در دوران نقاهت کرونا، 
مایعات همچون  آب، آب میوه تازه طبیعی )آب هندوانه، آب پرتقال، آب سیب( 
و آب سبزی های تازه طبیعی)آب کرفس، آب هویج، آب گوجه فرنگی(  ، چای 
کم رنگ، آب گوشت یا آب مرغ به میزان حداقل هشت لیوان در روز به منظور 
رقیق کردن ترشحات درون مجاری هوایی، مصرف انواع سوپ داغ مانند سوپ 
سبزیجات، سوپ جو، بلغور جو دوسر و آش های سبک مانند آش برنج، آش جو، 

آش سبزیجات ضروری است.
بر اساس این گزارش، مصرف روزانه میوه و سبزی تازه )کاهو، کلم، سبزی 
خوردن( یا سبزیجات آب پز بصورت دورچین غذا برای تحریک اشتها و تامین 
ریزمغذی های لازم،   استفاده از مقدار زیاد منابع غذایی ویتامین A که سبب حفظ 
یکپارچگی مخاط تنفسی می شود مانند زرده تخم مرغ، گوشت، ماهی، جگر، 
میوه ها و سبزی های زرد و نارنجی همچون کدو حلوایی، هویج، فلفل دلمه ای زرد 
و نارنجی، برگ های تیره رنگ کاهو، اسفناج و برای بیمارانی که در دوران نقاهت 

کرونا بسر می برند لازم است.
آنتی  خاصیت  بدلیل   C ویتامین  غذایی  منابع  از  دارد  ضرورت  بیماران  این 
اکسیدانی آن: مانند مرکبات و سبزیجات سبز رنگ مانند فلفل دلمه ای )بویژه آب 
تازه میوه ها و سبزی ها( یا آب نارنج یا آب لیمو ترش تازه همراه غذا و سالاد که 
سبب افزایش اشتها نیز می شود، مواد  پروتئین،  روی، آهن،   سلنیم که تقویت 
مانند گوشت، مرغ، تخم مرغ، ماهی)سالمون(  ایمنی است  کننده سیستم 
یا میگو، حبوبات، غلات کامل، انواع مغز )بادام، گردو، پسته، فندق  و خشکبار 
حداقل دو وعده در روز، مناع کربوهیدرات پیچیده و نشاسته ای همچون برنج، 
سیب زمینی و نان سبوسدار حداقل در یکی از وعده های غذایی روزانه و روغن 
گیاهی یا روغن نباتی شامل آفتابگردان، سویا، پنبه دانه، زیتون، کنجد، کلزا به 
منظور تامین بخشی از انرژی مورد نیاز روزانه و تامین برخی از اسیدهای چرب 
ضروری و ویتامین های محلول در چربی در تهیه غذا )جز روش( سرخ کردن 
مصرف کنند.   استفاده از عسل برای تقویت سیستم ایمنی و مهار سرفه، زردچوبه 
در تهیه غذا بعلت خاصیت ضد التهاب آن، اضافه کردن سیر و پیاز تازه و زنجبیل به 
غذاها که به تقویت عملکرد سیستم ایمنی بدن کمک می کند، استفاده از زنجبیل 
یا موز در مواردی که حالت تهوع وجود دارد، اضافه کردن مقداری پودر سبوس 
خوراکی )برنج یا گندم( فراوری شده و استاندارد به غذاهایی همچون آش، سوپ 
یا سالاد برای جلوگیری از یبوست و  مصرف منظم صبحانه و دو تا سه میان وعده 
برای تامین بهتر انرژی و ریز مغذی های مورد نیاز برای دوران نقاهت کرونا باید 

مورد توجه قرار گیرد.

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران مطرح کرد ؛

شکاف لب و کام؛ علل، عوارض و درمان
 عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: نتایج پژوهش ها نشان 
می دهد که شکاف کام و لب ازجمله شایع ترین نقص مادرزادی در ناحیه فک و 
صورت است که اقدامات لازم برای رفع علل، عوارض و در نتیجه درمان این بیماری 

در طول درمان انجام می شود.
ماه جولای در دنیا، ماه آگاه سازی و اطلاع رسانی از مشکلات صورتی - جمجمه 
ای بویژه آگاهی از شکاف لب و کام است و فعالیت های مختلفی در این زمینه 

انجام می شود.  
حدود سه درصد نوزادان دنیا با انواع مشکلات جمجمه ای - صورتی از جمله 
شکاف لب و کام متولد می شوند. شیوع این بیماری یک در هر 750 تولد زنده 
تخمین زده شده است که این میزان در نژادهای مختلف تفاوت دارد. در ایران در 
سال ۲000 میلادی، شیوع شکاف کام 1.3 نفر در هر هزار تولد زنده گزارش شده 

است.  
به صورت  این که شکاف لب و کام می تواند  بیان  با  آقادوست   دکتر سمیرا 
یک طرفه یا دو طرفه بر روی لب و کام رخ دهد، اظهارداشت: شکاف  های دهانی 
- صورتی توسط مکانیسم های کاملا ناشناخته ژنتیکی - محیطی ایجاد می شود 
و نداشتن دانش کافی در مورد علت این عارضه شیوه های پیشگیری را دشوار یا 

ناممکن می سازد.  
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران اظهار داشت: این موضوع بیانگر 
ضرورت افزایش آگاهی افراد جامعه از عوامل خطرساز بروز این اختلال و نیاز به 

برنامه های پیشگیری کننده، می باشد.  
آقادوست، وراثت، سن والدین، مصرف داروهایی مانند کورتون و کدیین دار، 
مصرف سیگار و الکل، دیابت دوران بارداری را از جمله عوامل موثر در بروز این 
اختلال در کودکان اعلام کرد. وی ادامه داد: کودکان دارای شکاف لب و کام، 
علاوه بر مشکلات ساختاری که در لب، فک و کام دارند؛ از برخی مشکلات خاص 
رنج می برند که ناشی از شکاف و ساختارهای ناهنجار قسمت های مربوطه است.

 یادآور شد: مشکلات تغذیه ای، شنوایی، فکی - دندانی، روانی - اجتماعی و 
همچنین مشکلات ارتباطی از جمله معضلات رایج در این کودکان است.

آقادوست ادامه داد: درمان این نقایص معمولا طولانی  مدت و چند مرحله ای 
بنابراین  و چندرشته ای است  نیازمند مرحله ای تخصص های مختلف  و  بوده 
ضرورت ارزیابی و درمان تیمی برای این افراد بسیار مهم بوده و نتایج مطلوب تری 
برای آنها در آینده خواهد داشت.   وی افزود: آسیب شناس گفتار و زبان باید در 
بیمارستان برای آموزش نحوه تغذیه و شیر دادن به نوزادان با شکاف لب و کام تا 
زمان بزرگسالی و یادگیری مهارت های اجتماعی؛ حضور داشته باشد، این کار 

نقش بارزی برای افزایش تطابق پذیری اجتماعی آنها دارد.  
وی همچنین بیان کرد: آسیب شناسی گفتار و زبان با ارایه مشاورات زودهنگام 
به والدین جهت نحوه برقراری ارتباط با این کودکان و چگونگی تقویت صداسازی 
و گفتار آنها در ابتدای روند رشد گفتار و زبان، نقش برجسته ای در پیشگیری از 

شکل گیری الگوهای نادرست صداسازی آنان دارد.

فواید شگفت انگیز مطالعه قبل از خواب  یک روانشناس و روان درمانگر :

خستگی مزمن نتیجه چیست؟

روانشناس و روان درمانگر گفت: سندروم خستگی مزمن در پی استرس مزمن و 
زمانی رخ می دهد که فشار بیش از حد بر مغز وارد شود که در این صورت به استرس 

بیماری زا مبدل می شود.
لیلا شاهد به بیان اینکه هیچ درمان یا داروی شناخته شده ای نمی توان برای 
درمان کلی سندرم خستگی مزمن تجویز کرد، گفت: شایع ترین شکایت از این 
بیماری بیشتر در بین جوانان و افراد میانسال مشاهده می شود اما از علایم مهم 
قابل مطرح در این نوع از اختلال می توان به سردرد، ضعف و درد عضلانی، درد 
مفاصل، گلو درد، ریزش مو، اختلال کارکرد جنسی، فقدان خواب رضایت بخش، 

حمله اضطرابی، طپش قلب و تنگی نفس اشاره کرد.
وی درمان های متعدد روانپزشکی برای این سندرم را شامل درمان شناختی 
رفتاری جهت غلبه بر باورهای اشتباه، گروه درمانی، داروهای متعدد روانپزشکی 
بسته به طیف علایمی که در فرد وجود دارد، قابل طرح دانست و از طرفی درمان 
با ویتامین ها و مواد معدنی و مواد گیاهی را برای درمان این سندرم مزمن بی فایده 

عنوان کرد.
این متخصص روان درمانگر افزود: کاهش استرس و ایجاد آرامش در زندگی فردی 
که به خستگی مفرط مزمن مبتلا است از طریق بیوفیدبک به عنوان روشی که در 
اصل به این عده توانایی را می دهد که بیاموزدند بهتر پاسخ های غیرارادی بدن خود 

را کنترل و تنظیم کند، روش مناسبی خواهد بود.
به گفته وی تنفس عمیق، ماساژ، مدیتیشن و یوگا از دیگر روش های کاهش و 

یا کنترل سندرم خستگی مزمن در افراد مبتلا به این بیماری پیشنهاد می شود.
شاهد اظهار داشت: تغییر در خلق و خو، تغییر در روابط بین دوستان و اعضای 
خانواده می تواند به خاطر خستگی زیاد باشد از این رو با توجه به اینکه تا کنون 
درمان خاصی برای این بیماری کشف نشده، اما می توان برخی نشانه های این 

بیماری را کنترل و بهبود بخشید.
داروهای  مصرف  سالم،  غذایی  رژیم  داشتن  افزود:  درمانگر  روان  این 
ضدافسردگی، یادگیری تکنیک های خوب برای مدیریت خواب، مصرف داروهای 
خاص برای کاهش درد و یا مراجعه به کلینیک مشاوره برای انجام درمان شناختی - 
رفتاری می تواند مفید باشد. مبتلایان به این بیماری بهتر است شرایط استرس زا و 
فعالیت های چالش برانگیز را بتدریج کاهش دهند. وی با اشاره به برخی نشانه های 
بیماری سندرم خستگی مزمن، این بیماری را برگرفته شده از فشارهای روانی ناشی 
از فعالیت های روزانه، ابتلا به استرس و اضطراب ناگهانی و یا خستگی مفرط مزمن 
پس از بهبودی از بیماری ، توصیف کرد. این روانپزشک گفت: فرد مبتلا به سندروم 
خستگی مزمن که در فعالیت های روزانه با انواع فشارهای روانی مواجه است باید 
توجه کند برای اداره زندگی روزمره ضمن توجه به موضوعات و علایم استرس زا برای 
دوری از اضطراب باید سبک و زندگی خود را تغییر دهد. وی با بیان اینکه فرد مبتلا 
به سندروم خستگی مزمن همواره در یک مقطع حداقل 6 ماهه پی به حساسیت 
بیشتر خود در برابر امور و کارهای استرس زا خواهد برد، افزود: اگر علایم دیگر این 
بیماری طی این مدت ناپدید شد، هنگام بازگشت بهبودی در زمینه تمرکز و حافظه 
با دشواری روبرو می شود که با بازتوانی هرچه بیشتر به مرور کارکرد شخص مبتلا در 

امور روزمره عادی تر می  شود.
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 امام جمعه قم با توجه به ظرفیت عظیم معارف 
امداد  و  رسانی  خدمت  عرصه  در  الهی  و  دینی 
و گره گشایی یک  رسانی گفت: اخلاق خدمت  
رویکرد انسانی مورد تاکید اسلام است و می شود 
این ظرفیت عظیم معارف دینی و الهی را به جهان 

بشریت نیز عرضه کرد.
آیت الله علیرضا اعرافی دیروز در دیدار کریم همتی 
رئیس جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی ایران 
و هیئت همراه که در دفتر مدیر حوزه های علمیه در 
قم برگزار شد، با اشاره به لزوم آمادگی همه دستگاه 
گفت:  طبیعی  بلایای  برابر  در  مردم  ویژه  به  و  ها 
هلال احمر ماموریت ویژه و مهمی بر عهده دارد 
و آن آمادگی نیروی انسانی برای حضور در خطر و 

همچنین آگاهی بخشی به جامعه است.
وی افزود: هلال احمر در طول این مدت فعالیت 
ها و برکات زیادی داشته است اما جا دارد در این 
زمینه ها کار بیشتری شود و جمعیت بیشتری از 
مردم در حوادث، پای کار بیایند و این افق بالایی 
است که شما مسئولین هلال احمر در کشور ایران با 

همه ظرفیت های عظیمش بر عهده دارید.
امام جمعه قم با بیان اینکه حوزه و روحانیت آماده 
کمک به هلال احمر برای به صحنه آوردن جمعیت 
بیشتری از مردم و جوانان برای امدادرسانی است 
خاطر نشان ساخت: ظرفیت حوزه و روحانیت در 
سراسر کشور ظرفیت مهم و اثر بخشی است که می 
شود از آن برای به صحنه آوردن اقشار عظیمی از 
مردم و جوانان برای حماسه آفرینی در صحنه های 
گوناگون کشور به ویژه در حوادث و بلایا استفاده 

کرد.
مدیر حوزه های علمیه کشور در ادامه از اجتماعی 
بودن حوزه های علمیه سخن گفت و بیان داشت: 
غیرمترقبه  حوادث  در  روحانیون  و  طلاب  حضور 
در کنار مردم نشان از اجتماعی بودن حوزه های 
علمیه  دارد و این امر در جریان اخیر و حضور طلاب 
و روحانیون در مقابله با ویروس کرونا در ضدعفونی 
کردن معابر، حضور در بیمارستان ها و همچنین 

تغسیل و تدفین اموات کرونایی خود را نشان داد.

و  پاسخگویی  باید  حوزه  کرد:  خاطرنشان  وی 
اجتماعی بودن و در کنار مردم را تامین کند و این 

یک اصل مهم در انجام امورات حوزه است.
مهم  را  ها  زیرساخت  آمادگی  اعرافی  الله  آیت 
دانست و گفت: آمادگی در همه عرصه ها مهم و 
از لحاظ زیر ساخت ها  اما آمادگی  اساسی است 
بسیار مهم تر است و باید به گونه برنامه ریزی کرد که 
هنگام وقوع حوادث و بلایا هر شهری آنقدر مقاوم 
شده باشد که قبل از اینکه دیگران بیایند خودش 
بتواند خودش را جمع کند و تا حدی از شدت حادثه 
بکاهد. وی توجه و میدان دادن به جوانان در هلال 
احمر را ستود و  گفت: بخش جوانان هلال احمر 
بسیار جذاب و اثر بخش است و توقع می رود که 
این بخش روز به روز پربارتر و قوی تر شود و جوانان 

بیشتری را به میدان کار و امداد رسانی آورد.
امام جمعه قم با توجه به ظرفیت عظیم معارف 
امداد  و  رسانی  خدمت  عرصه  در  الهی  و  دینی 
رسانی گفت: اخلاق خدمت  و گره گشایی، یک 
رویکرد انسانی مورد تاکید اسلام است و می شود 
این ظرفیت عظیم معارف دینی و الهی را به جهان 

بشریت نیز عرضه کرد. 
وی با اشاره به طرح ها و برنامه های کلان حوزه 
گفت: ما در طرح آمایش باید حداقل 50 تفاهم 

نامه و اقدام مشترک را شناسایی کنیم و این باب 
وسیع باید استمرار پیدا کند، به طور مثال در الگوی 
آموزش و پرورش حداقل 40 برنامه به امضای مدیر 

حوزه های علمیه و وزیر آموزش و پرورش رسید.
مدیر حوزه های علمیه در بخش دیگری از سخنان 
خود به چند ظرفیت مهم و اساسی شهر قم اشاره 
کرد و  با بیان این که قریب به 100 هزار نفر در بخش 
حوزوی و مراکز مرتبط با آن در قم در حال تحصیل 
هستند، گفت: این 100 هزار طلبه و دانش پژوه، نه 
تنها از تمام نقاط ایران؛ بلکه از بیش از 100 کشور 
جهان گرد هم جمع آمده اند تا مبانی دینی و معارف 

الهی را تحصیل، تدریس و تبیین کند.
استاد  هزار  از 10  بیش  حضور  اعرافی  آیت الله 
پژوهشی  بزرگ  ظرفیت  را  قم  شهر  در  پژوهشگر 
دانست و عنوان کرد: قم در عرصه نشر و انتشارات 
مراکز  و  است  پایتخت  از  پس  کشور  شهر  دومین 
علمی آن بیش از 100 مجله در حوزه های دانشی 

مختلف را چاپ می کنند.
خاطر نشان می شود: در ابتدای این دیدار کریم 
جمهوری  احمر  هلال  جمعیت  رئیس  همتی، 
اسلامی ایران گزارشی از فعالیت های صورت گرفته 
در این نهاد در حوادث اخیر کشور از جمله کرونا ارائه 

داد.

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم  خبرداد:

بهره مندی 440  هزار قمی از کمک های 
مردمی در ایام کرونا

 معاون سیاسی امنیتی استاندار قم از تحت پوشش قرار گرفتن 440 هزار نفر در 
استان و بهره مندی از کمک های مردمی در ایام کرونا خبر داد و گفت: درمجموع 7 

میلیارد تومان از سوی کمیته امداد امام )ره( جمع آوری شد.
بیژن سلیمان پور در دیدار استاندار قم با خیرین مبارزه با کرونا که در سالن کرامت 
استانداری برگزار شد، با اشاره به تشکیل پنج کارگروه ذیل کارگروه اصلی مبارزه با 
بیماری کرونا در استان اظهار داشت: این کارگروه ها شامل کارگروه تشکل های 
مردم نهاد، کارگروه درمانی، کارگروه تأمین و توزیع اقلام و کالاهای اساسی، کارگروه 

مردمی و اقشار آسیب پذیر و کارگروه موکب ها و مراکز اقامتی می شوند.
معاون سیاسی امنیتی استاندار قم به تشکیل 13 جلسه با کمک این پنج کارگروه 
در طول ایام شیوع بیماری کرونا اشاره کرد و گفت: در این کارگروه ها تلاش بر این شد 
موازی کاری که به علت کمک گروه های مردمی در سطح استان وجود داشت را به 

حداقل برسانیم و با برگزاری این جلسات به توفیقات خوبی دست یافتیم.
در  کرد:  عنوان  این کمک ها  از  بهره مندی همه جوامع هدف  بر  تأکید  با  وی 
زمینه های نوع کمک ها، محلات پوشش و حمایت، نحوه توزیع اقلام و شناسایی 
مناطقی که مغفول واقع شده بودند به یک نتایج خوبی دست یافتیم و استان قم در 
میان سایر استان ها سرآمد بود. سلیمان پور راه اندازی پویش مردمی تشکل های 
مردم نهاد قم برای مقابله با کرونا در استان را مورداشاره قرار داد و عنوان کرد: اجرای 
طرح حمایت از خانواده های متوفیان کرونا، سرکشی موردی و در سطح محدود 
از برخی از خانواده های متوفیان توسط استاندار، ارائه یک پک حمایتی از اقشار 
آسیب پذیر در ماه مبارک رمضان، ایجاد قرارگاه تولید محتوای رسانه ای و فراخوان 
شعر با موضوع شهر مقدس قم ازجمله کارهایی بود که در این کارگروه عملیاتی شد.
وی خاطرنشان کرد: همچنین حدود 60 هزار بسته غذایی در دو مرحله از سوی 
ستاد اجرایی فرمان امام خمینی)ره( در میان نیازمندان توزیع شد که جای تقدیر 
و تشکر دارد. وی خاطرنشان کرد: درمجموع تعداد تشکل های مشارکت کننده در 
پیشگیری و مدیریت بیماری کرونا 34 تشکل بودند که مجموعاً 500 میلیون تومان 
کمک نقدی و کالایی از سوی این تشکل ها انجام شد. سلیمان پور ادامه داد: 
قرارگاه کریمه اهل بیت)س(، اتاق صنایع و جهاد کشاورزی، بسیج و .. مجموعاً 105 
گروه و تشکل مردمی بودند که مجموعاً ۲ میلیارد تومان و مجمع خیرین سلامت 
نیز درمجموع  ده میلیارد تومان کمک داشته اند همچنین کمک های غیر نقدی 
شامل کمک های معیشتی، خدمات آموزشی و اطلاع رسانی بودند که قابل توجه 
بود.  معاون سیاسی امنیتی استاندار قم از تحت پوشش قرار گرفتن 440 هزار نفر 
در استان و بهره مندی از   کمک های مردمی خبر داد و گفت: درمجموع 7 میلیارد 

تومان نیز از سوی کمیته امداد امام )ره( جمع آوری شد که مبلغ قابل توجهی بود.
 

در ایام دهه امامت و ولایت صورت می گیرد؛

اجرای طرح قربانی برای سلامتی
 امام زمان)عج( 

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران گفت: قرارگاه گامی به سوی جامعه 
مهدوی در گام جدید، برای فرهنگ سازی و اجرای طرح قربانی به نیت سلامتی 
امام زمان)علیه السلام( و بسترسازی برای اقبال بیش از پیش آحاد مردم به این امر 
مبارک، طرح مشارکت در نذرقربانی را در ایام دهه امامت و ولایت را اجرایی می کند.

ابراهیم صدوقی با اشاره به اینکه »قرارگاه گامی به سوی جامعه مهدوی« درگام 
جدید فعالیت خود پس از ماه های شعبان و رمضان در ایام دهه ولایت نیز طرح 
قربانی برای سلامتی امام زمان)علیه السلام( را دنبال می کند، اظهار کرد: با تاکید 
رهبر انقلاب اسلامی در سخنرانی اخیر خود مبنی بر ادامه یافتن نهضت تعاون و 
رزمایش همدلی و کمک مومنانه، خادمان مسجد مقدس جمکران نیز در لبیک به 

فرمان ایشان برنامه های خود را در دهه امامت و ولایت اجرا می کنند.
وی با اشاره به اینکه در گام نخست فعالیت این قرارگاه بالغ بر۲0 تن گوشت و 400 
هزار پرس غذای گرم بین فقرا و آسیب دیدگان از کرونا توزیع شد، بیان کرد: این 
طرح از هفتم لغایت ۲1 مرداد در ایام اعیاد قربان و غدیر با هدف هم افزایی گروه 
های جهادی جهت ارائه خدمات اجتماعی و استفاده از ظرفیت های اجتماعی 
مسجد مقدس جمکران برای کمک رسانی به محرومین جامعه و ایجاد شبکه تعاملی 
خدمات اجتماعی با رویکرد رفع فقر و محرومیت و دمیدن روح مهدوی در جامعه اجرا 
می شود. معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران ادامه داد: مسجد مقدس 
جمکران در گام جدید، برای فرهنگ سازی و اجرای طرح قربانی به نیت سلامتی 
امام زمان)علیه السلام( و بسترسازی برای اقبال بیش از پیش آحاد مردم به این امر 
مبارک، طرح مشارکت در نذرقربانی را در ایام دهه امامت و ولایت را اجرایی می کند.  
صدوقی افزود: در این طرح برای مساجد و آستان های مقدس امامزادگان قم 
مشارکت و کمک مسجد مقدس جمکران درنظر گرفته شده تا ضمن قربانی، اقدام 
به توزیع گوشت در پیرامون مساجد و امام زادگان علیهم کنند. وی با اشاره به اینکه 
برای توزیع گوشت قربانی توسط مشارکت کنندگان نیز تمهیداتی صورت گرفته 
و شرایطی وجود دارد که در صورت درخواست قربانی کنندگان اعلام می شود، 
گفت: برای افراد عادی نیز که در این ایام اقدام به قربانی با هدف توزیع برای مردم 
مستضعف کنند  توسط مسجد مقدس جمکران شرایط مشارکت در نظر گرفته شده 
است. گفتنی است بانیان و خیرین می توانند با شماره گیری# 313*7۸0* در 
این  طرح مومنانه شرکت کنند.  همچنین شماره کارت 6104337431310430 
بانک ملت به نام مسجد مقدس جمکران برای واریز وجوه نقدی در نظر گرفته شده، 
ضمناً عزیزانی که نذر گوسفند قربانی دارند می توانند با شماره 37۲54700 با پیش 

شماره 0۲5 تماس بگیرند.

مدیرعامل شرکت گازاستان قم اعلام کرد:
ضریب 96درصدی نفوذ شبکه  گازرسانی در قم 
 مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: ضریب نفوذ شبکه های گازرسانی در این 

استان به 96 درصد رسیده است.
علیرضا نصیری افزود: در حال حاضر 99.5 درصد جمعیت شهری و 9۲.5 درصد 
جمعیت روستایی قم از نعمت گاز طبیعی بهره مند هستند. وی اضافه کرد: با اجرای 
طرح های توسعه ای در سال گذشته، اکنون تعداد مشترکین بهره مند از گاز در استان 
قم، به 411 هزار و 154 مورد در بخش های عمومی، صنعتی و مسکونی افزایش یافته 
است. وی ادامه داد: 3۸3 هزار و 955 مشترک در بخش خانگی، ۲3 هزار و 506 
مشترک در بخش عمومی و سه هزار و 693  مشترک در بخش صنعتی است. به 
گفته نصیری، در حال حاضر 6 شهر و 149 روستا در استان قم از نعمت گاز بهره مند 
نفت  وزارت  سیاست های  راستای  در  که  مقرراتی  اساس  بر  گفت:  وی  هستند. 
ابلاغ شده، روستاهایی که بیش از ۲0 خانوار ساکن داشته باشد و میزان هزینه نصب 
انشعاب آن ها از جمله خطوط انتقال گاز، خطوط تغذیه گاز، شبکه های توزیع و نصب 
علمک برای هر خانه، بیش از 1۲0 میلیون ریال نشود، گازرسانی می شوند. وی 
افزود: روستاهایی که در مسیر طرح گازرسانی قرار دارند، حتی اگر شرایط بهره مندی 

از گاز را نداشته باشند، با مساعدت شرکت گاز از این انرژی بهره مند می شوند.

معاون امور فرهنگی کمیته امداد استان قم:

طلاق بین مددجویان کمیته امداد قم 
۱۳ درصد کاهش یافت

 معاون امور فرهنگی کمیته امداد استان قم گفت: بر اساس بررسی صورت گرفته 
واقعه طلاق بین خانواده های تحت پوشش کمیته امداد این استان که سرپرست 

آن ها زن مطلقه است، 13 درصد کاهش یافته است.
بین  واقعه طلاق  سید محسن صالحی  افزود: کمیته امداد در راستای کاهش 
مددجویان، اقدام به برگزاری کلاس های آموزشی برای مادرانی که از همسر خود 

جداشده و دخترانی که والدینش از هم جداشده اند، نموده است.
وی با بیان این که بررسی صورت گرفته بین سال های 94 تا 9۸ می باشد،  اضافه 
کرد: آموزش های صورت گرفته موفقیت آمیز بوده و پایبندی به زندگی مشترک را بین 

خانواده های کمیته امداد افزایش داده است.

رییس اداره نگهداری راههای استان قم خبرداد:

اجرای طرح بهسازی تقاطع غیرهمسطح 
خرمشهر  

رییس اداره نگهداری راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
  A قم گفت : با اعتباری افزون بر 3۲ میلیارد ریال ، طرح بهسازی آسفالت رمپ

تقاطع غیر همسطح خرمشهر شهر قم به طول دو کیلومتر عملیاتی شد . 
محمدرضا زیدآبادی اظهارداشت :از آنجا که این تقاطع در کریدور اصلی  ترافیک 
شمال به جنوب و جنوب شرق کشور واقع و نیز نقشی اساسی درهدایت و تسهیل 
ترافیک دوبخش شهری و برونشهری استان را دارد بهسازی و ارتقا ایمنی آن در 

اولویت برنامه های عمران جاده ای این اداره کل قراردارد .
وی افزود  : همچنین به دلیل ترافیک ترکیبی محور کمربندی امام علی ع شهرقم 
که غالبا شامل خوردوهای نیمه سنگین می باشد استمرار اقدامات عمرانی را درآن 

توجیه می کند که این مهم مستلزم تخصیص اعتبارات مکفی می باشد .
وی طول مسیر اجرایی  پروزه را دوکیلومتر دانست و اظهار داشت : این طرح به 
صورت رفت و برگشت دررمپ A تقاطع غیرهمسطح خرمشهر درحال اجرا می 

باشد . 
زیدآبادی هزینه اجرایی طرح بهسازی رمپ A  تقاطع غیر همسطح خرمشهر 
شهر قم را افزون بر 3۲ میلیارد ریال براورد کرد و متذکر گردید : هزینه اجرایی این 
طرح از محل اعتبارات سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای تامین شده است .
وی درخصوص مشخصات فنی طرح نیز اظهار داشت : از مشخصات فنی 
این طرح می توان به لکه گیری -  اجرای یک لایه آسفالت بیندر با دانه بندی باز 

بمنظور جلوگیری از انعکاس ترک ها و نیز روکش آسفالت توپگا   اشاره کرد .
رییس اداره نگهداری راههای استان قم بازه زمانی اجرا و تکمیل پروژه را سه 
ماهه دانست و خاطر نشان ساخت : با توجه به همت جمعی کارفرما و پیمانکار 
مربوطه ، ان شالله این طرح تا پایان آبانماه سالجاری آماده بهره برداری می گردد .  
زیدآبادری درپایان ضمن تاکید بر رعایت کامل جوانب ایمنی توسط رانندگانی که 
از مسیر اجرایی پروژه عبور می نمایند عنوان کرد : موقعیت تقاطعی محل اجرای 
پروژه ضرورت تعامل و همکاری رانندگان محترمی که از این مسیر تردد می نمایند 
با مجریان طرح را دوچندان می گرداند که از عزیزان درخواست می گردد نسبت به 

اجرای توصیه های ایمنی ساعی باشند .
شایان ذکر است تقاطع غیر همسطح خرمشهر )شاه جمال( درمبدا ورودی 
محور قم – اراک واقع و نقش اصلی درهدایت ترافیک کریدور جنوبی به مرکز کشور 

را  نیز دارا می باشد . 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  اعلام کرد:

تایید نهایی ۱500 نفر از متقاضیان
 طرح اقدام ملی

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: یک هزار و ۸75 نفر برای تکمیل پرونده 
ثبت نام در طرح اقدام ملی به بنیاد مسکن استان مراجعه کرده اند که از این تعداد، 

یک هزار و 500 نفر از متقاضیان تایید نهایی شده اند.
حسن صبوری با اشاره به آخرین وضعیت طرح اقدام ملی مسکن استان ، افزود: 
طبق برنامه ابلاغی از سوی وزارت راه و شهرسازی چهار هزار واحد برای ساخت 
اقدام ملی در مرحله اول در برنامه استان قم پیش بینی  شده است که از این تعداد 

۲ هزار و 155 نفر تایید اولیه شده اند.
وی اضافه کرد: از این تعداد، یک هزار و ۸75 نفر در شهر قم با ارسال پیامک 
به بنیاد مسکن استان مراجعه کرده و پس از بررسی یک هزار و 500 نفر از آن ها 

تایید نهایی شده اند.
وی ادامه داد: از مجموع یک هزار و 500 نفر تایید شده نهایی، برای 6۲4 نفر 
افتتاح حساب انجام شده است و این دسته از افراد پس از دریافت پیامک افتتاح 

حساب باید 600 میلیون ریال واریز نمایند.
به گفته صبوری، بر اساس مصوبه شورای تامین مسکن متقاضیان ۲ هفته کاری 
فرصت دارند مبلغ 400 میلیون ریال و پس از گذشت یک ماه مبلغ ۲00 میلیون 

ریال باقیمانده را واریز نمایند.
کرده اند،  اقدام  وجه  واریز  به  نسبت  نفر  تاکنون ۸5  این که  به  اشاره  با  وی 
خاطرنشان کرد: سرعت و پیشرفت پروژه به واریز وجه متقاضیان بستگی دارد و 
چنانچه افراد تا ۲ هفته کاری نسبت به واریز وجه اقدام نکنند طبق دستورالعمل 

طرح اقدام ملی مسکن، حذف می شوند.
وی در خصوص وضعیت معترضین به نتایج مرحله اول)پردیسان/ قم(، بیان 
کرد: پالایش این دسته از افراد به زودی انجام خواهد شد و بابت ادامه حضورشان 

در این طرح در صورت احراز صلاحیت و تایید، نگران نباشند.
در طرح اقدام ملی در مجموع در شهرک پردیسان قم، 39 قطعه زمین برای تولید 
چهار هزار واحد مسکونی، در شهر جعفریه یک قطعه زمین برای تولید 167 واحد، 
در شهر دستجرد یک قطعه زمین برای تولید ۲9 واحد، در شهر قنوات یک قطعه 
زمین برای تولید 135 واحد و در شهر کهک یک قطعه زمین برای احداث 69 واحد 

مسکونی اختصاص یافته است.

معاون آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

ارائه آموزش های مهارتی به دانش آموزان 
صورت مجازی

با توجه به شرایط  معاون آموزش و پرورش استان قم گفت: در حال حاضر 
صوت  به  آموزان  دانش  فراغت  اوقات  برای  پایگاه ها  فعالیت  امکان  کرونایی، 

حضوری مجاز نیست و آموزش ها مجازی ارائه می شود.
ناصر حمزه ای در خصوص برنامه های اوقات فراغت تابستانی دانش آموزان در 
استان قم اظهار کرد: یکی از برنامه های اوقات فراغت دانش آموزان مهارت های 
ارتباطی است که شامل مواردی از جمله روخوانی، روانخوانی قرآن، تجوید، صوت 

و لحن، مفاهیم و نحوه آشنایی با زندگی ائمه )ع( و غیره می شود.
وی بیان کرد: مهارت های حرفه ای شامل مواردی چون آموزش های رباتیک، 
نحوه فروش کتاب و تولیدات فرهنگی، طراحی لباس و مهارت های فرهنگی و 
هنری و نشاط آور شامل نقاشی، خطاطی، بازیگری در تئاتر، مجری گری و … 

می شود.
معاون فرهنگی و تربیتی اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: مهارت های 
اقتصادی و اشتغال زایی دانش آموزان نظیر خیاطی، قالی بافی، معرق کاری، 
قلم کاری، تعمیر لوازم صوتی و الکترونیکی و مهارت های ورزشی و سلامت شامل 
ایجاد مواردی از قبیلکارگاه ها و دوره های آموزشی با رویکرد بهداشت و سلامت 

آموزش های رشته های ورزشی والیبال، فوتبال، پینگ پنگ می شود.
وی زمان آغاز فعالیت پایگاه ها را از 15 تیر تا 31 مرداد عنوان کرد و افزود: 
تعداد 506  و  پژوهشسرا  چهار  ورزشی،  سالن  دارالقران، 50  کانون، 14   11
آموزشگاه به عنوان پایگاه مدرسه ای فعالند. حمزه ای بیان کرد: در حال حاضر 
با توجه به شرایط کرونایی، امکان فعالیت پایگاه ها به صوت حضوری مجاز نبوده و 

آموزش های مهارتی به صورت مجازی برگزار می شود.

 رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم تاکید کرد؛

لزوم حمایت از صنعتگران برای گسترش 
تولید و اشتغال 

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم با اشاره به لزوم حمایت از صنعتگران 
استان برای گسترش سطح تولید و اشتغال گفت:  بخش صنعت در قم نشان داده 
است که بهترین ظرفیت برای ایجاد فرصت های متعدد شغلی و جذب افراد جویای 
کار و دارای مهارت را دارد. محمود سیجانی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا،  بیان کرد: توسعه فعالیت های صنعتی در قم را با نگاه به دستورالعمل های 
محیط زیستی به عنوان یک راهبرد مهم در مسیر افزایش فرصت های شغلی استان 
دنبال می کنیم و در این راستا آماده استقبال از سرمایه گذاری و حضور هرچه 

بیشتر بخش خصوصی هستیم.

اجتماعی

آیت الله اعرافی در دیدار رئیس جمعیت هلال احمر کشور:

حوزه آماده آگاهی بخشی و بسیج مردم در شرایط بحرانی است

آیت الله علوی گرگانی از مراجع تقلید با اشاره به اهمیت فعالیت نیروهای هلال 
احمر گفت: جان فشانی و از خود گذشتگی نیروهای هلال احمر شایسته تقدیر 

است و در پیشگاه خداوند جایگاه واجر عظیمی دارد.
 آیت الله سیدمحمدعلی علوی گرگانی ظهر دیروز در دیدار کریم همتی رئیس 
جمعیت هلال احمر کشور با تقدیر از اقدامات صورت گرفته توسط هلال احمر اظهار 
کرد: امیدواریم در آینده بیش از این خدمات خود را در اختیار ملت قرار داده و مردم را 

از وجود فعالیت های خود بهره مند کنید.
وی افزود: در منصب هایی که در کشورمان وجود دارد هیچ موسسه و فعالیتی مهم 
تر از هلال احمر نیست چون هلال احمر موسسه ای مردمی است که با عاطفه و 

محبت به فعالیت می پردازد.
این مرجع تقلید با اشاره به اهمیت فعالیت نیروهای هلال احمر بیان کرد: جان 
فشانی و از خود گذشتگی نیروهای هلال احمر شایسته تقدیر است و در پیشگاه 

خداوند جایگاه و اجر عظیمی دارد.
استاد سطوح عالی حوزه علمیه با اشاره به آیه ای از قرآن کریم عنوان کرد: برخی 
از بندگان ما چنین مقامی دارند که ایثار می کنند یعنی خود را فدای دیگران کرده و 

از هستی خود می گذرند.
آیت الله علوی گرگانی تصریح کرد: نیروهای هلال احمر برای حفظ جان مردم به 
حریق رفته و خود را فدا کرده و اجر عظیمی دارند، مسؤولیت شما با وجد اینکه بسیار 

سنگین و سخت است ولی بسیار پر اجر و مزد است.
این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه نیروهای هلال احمر قدر خود را بدانند چون 
رسالت مهمی بر عهده دارند، خاطرنشان کرد: محبت و عاطفه جمعیت هلال احمر 
موضوع بسیار مهمی است و باید مورد تاکید باشد، خداوند در قرآن کریم می فرماید 

اگر بندگان من در راه رضای الهی قدم بردارند کار آنها را محکم و مستحکم می کنم.
وی یادآور شد: اگر مردم به توصیه مراجع تقلید و علما و همچنین مقام معظم 

رهبری گوش دهند عاقبت به خیر و سعادتمند می شوند.
فعالیت 7۳0هزار نیروی رسمی و داوطلب در هلال احمر

رئیس جمعیت هلال احمر کشور  نیز در این دیدار گفت: هلال احمر مجموعه 
بسیار عظیمی است که ۸ هزار نیروی رسمی و بیش از 650 هزار نیروی داوطلب 

دارد.
 کریم همتی اظهار کرد: هلال احمر مجموعه بسیار عظیمی است که ۸ هزار نیروی 

رسمی و بیش از 650 هزار نیروی  داوطلب دارد.
وی با اشاره به اقدامات نیروهای داوطلب هلال احمر برای خدمت رسانی به مردم 
افزود: نجات گران این سازمان بیش از 70 برابر نیروهای رسمی هستند که همواره 

پای کار هستند و در سختی و مشکلات ما را یاری می کنند.

رئیس جمعیت هلال احمر کشور بیان کرد: بحران های ایام عید نظیر سیل توسط 
جمعیت هلال احمر کنترل شد و اقدامات بسیار خوبی توسط نیروهای داوطلب این 

مجموعه انجام شده است.
وی با بیان اینکه مبارزه با فساد از جمله موضوعات مورد تاکید جمعیت هلال احمر 
است، عنوان کرد: آئین نامه و بخش نامه های مدنظر مورد تاکید است و مبارزه با فساد 
را از خود شروع کردیم تا خوش نامی برای این مجموعه باقی بماند و مردم با شنیدن 

نام جمعیت هلال احمر خشنود شوند.
وی تصریح کرد: ۲6 مرکز در خارج از کشور داریم که عمدتا به افراد نیازمند و فقرا 
کمک می کنند و اقدامات بسیار خوبی انجام می دهند، اکثر افرادی که مراجعه 
می کنند دوستداران نظام و شیعیان هستند که این مجموعه ها در راستای معرفی 
اسلام فعالیت می کنند. رئیس جمعیت هلال احمر کشور عنوان کرد: بیمارستان 
مجهزی در نجف اشرف با همکاری عتبه احداث شد که با توجه به قراردادی که امضا 
شد در اختیار هلال احمر قرار گرفت و همچنین بیمارستانی در کربلا احداث شده 

است.
همتی با بیان اینکه توزیع کمک های معیشتی یکی از ابزارهای هلال احمر برای 
کمک به مردم است، افزود: با مشکلاتی روبه رو شدیم ولی با همه سختی ها تلاش 
می کنیم کمک ها به دست افراد نیازمند برسد و دوری از مسائل سیاسی مورد تاکید 
است. وی خاطرنشان کرد: اقبال مردم به هلال احمر یکی از موضوعات مورد تاکید 
است چون مردم پس از خدا و اهل بیت)ع( باید پناهگاهی داشته باشند، براساس 
قوانین موجود موضوع جمع آوری کمک ها در کنار بهزیستی و کمیته امداد به هلال 

احمر سپرده شده است و رسالت مهمی بر عهده داریم.

آیت الله علوی گرگانی در دیدار کریم همتی:
خدمات نیروهای هلال احمر شایسته تقدیر است 

نجات  و  امداد  پایگاه  نخستین  گذشته  روز 
خیرسازاستان قم در 45کیلومتری شهر قم با حضور 
رئیس جمعیت هلال احمر کشور که به همت خانواده 
قرار  بهره برداری  مورد  احداث شده  ایرانی  مرحوم 

گرفت.
ایرانی  مرحوم  هلال احمر  نجات  و  امداد  پایگاه   
که با حمایت مادی خیر نیکوکار مرحوم حاج علی 
ایرانی ساخته شده دارای 3 هزار مترمربع مساحت 
پایگاه  نخستین  و  است  متری  ساختمانی ٢٢٥  و 

خیرساز در سطح استان قم به شمار می رود.
در ابتدای این مراسم ایرانی که این پایگاه را به یاد 
پدر مرحوم ساخته است خاطرنشان کرد: حتی اگر 
این بنای این پایگاه امداد و نجات به یک نفر در این 
جاده امدادرسانی کند، ارزش آن را داشت که این بنا 
را احداث کنیم، امیدواریم این پایگاه در مسیر خدمت 
به مردم قرار بگیرد و باقیات صالحات برای پدر گرامی 

من نیز باشد.
 رئیس جمعیت هلال احمر: ناوگان لجستیکی 

هلال احمر فرسوده است 
 رئیس جمعیت هلال احمر کشور در این مراسم با 
بیان اینکه به دلیل بودجه کم جمعیت هلال احمر و 
تحریم ها، ناوگان لجستیکی فرسوده است، گفت: 
و  مشارکت  به  داشته  وجود  که  مشکلاتی  دلیل  به 

همراهی خیرین بیش از گذشته نیاز داریم.

که  ایرانی  خانواده  از  قدردانی  با   ، همتی  کریم 
با  اظهار داشت:  بنا شده اند  این  عهده دار ساخت 
و جمعیت  اینکه بضاعت دولت کم است  به  توجه 
هلال احمر نیز توان کافی در اجرای چنین طرح هایی 
را ندارد، امیدواریم خیرین به کمک ما شتافته و از 

حمایت های مادی و معنوی شان برخوردار باشیم.
ماه  چند  در  افزود:  هلال احمر  جمعیت  رئیس 
گذشته با توجه به وضعیت بحرانی کشور، کمک های 
دلیل  به  اما  افتاد،  اتفاق  دولت  سوی  از  خوبی 
مشکلاتی که وجود داشته به مشارکت و همراهی 

خیرین بیش از گذشته نیاز داریم.
وی با اشاره به وضعیت اتوبان قم- تهران نیز تصریح 
جاده های  پرترددترین  جمله  از  اتوبان،  این  کرد: 
در  خیر  اقدام  و  است  کشور  سطح  در  مواصلاتی 
ساخت پایگاه می تواند به بسیاری از مردم در جاده 
کمک رسانی کند و کار بزرگی به شمار می رود.همتی 
با بیان اینکه ایران، کشوری حادثه خیز است و ما نیاز 
به آمادگی بیشتری در مواجهه با حوادث و اتفاقات 
مختلف در مسیر خدمت رسانی داریم، عنوان کرد: 
طبق قانون جدید بحران، تکالیف بسیار زیادی بر 
عهده هلال احمر گذاشته شده و رسالت ما سنگین تر 
از قبل است و باید اقدامات گسترده ای را به نتیجه 

برسانیم.
وی خاطرنشان کرد: متأسفانه به دلیل بودجه کم 

جمعیت هلال احمر و تحریم ها، ناوگان لجستیکی 
فرسوده است، ازاین رو حضور خیرین و کمک های 
مردمی می تواند بخش زیادی از اهداف و برنامه ها را 

تحقق بخشد.
رئیس جمعیت هلال احمر ابراز کرد: در سال های 
اقدامات  امداد،  و  آموزش  حوزه  در  گذشته 
نیروها  از  بسیاری  در  لازم  آمادگی  و  انجام  مهمی 
فراهم شده است که خود ظرفیتی مهم در مواجهه با 

بحران هاست.
در  ویژه ای  جایگاه  دارای  قم  کرد:  عنوان  همتی 
کشور است و در جهت خدمت به زائران و مردم قم، 
هلال احمر  مشکلات  رفع  در  را  خود  تلاش  همه 

استان قم به کار گرفته ایم.
 گفتنی است در این مراسم از حاج جواد ایرانی و 
گل فشان رئیس سابق هلال احمر استان قم به دلیل 
حمایت از ساخت پایگاه و پیگیری لازم جهت احداث 
نخستین پایگاه امداد و نجات خیر ساز استان قم 

قدردانی شد.
همچنین در این سفر رئیس جمعیت هلال احمر از 
خودروها و تجهیزات امدادی رونمایی و مرکز تعمیر 
و تجهیزات امداد و نجات نیز افتتاح شد و در ادامه 
خاطره  ثانیه    11٢ پوستر  از  هلال احمر  مسئولان 
گوئی احسان در ایام کرونا ویژه سومین جشنواره ملی 

احسان رونمایی کردند.

با حضور رئیس جمعیت هلال احمرصورت گرفت ؛
افتتاح نخستین پایگاه امداد و نجات خیرسازاستان قم 
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مفقودی 
مجید  محمد  ۱/0۱۸/۸077بنام  بشماره    اشتغال  پروانه 

تاریخ  از  بهار  طلوع  سارینا  شرکت  در  شاغل  عراق  کشور  تبعه  حمید 
۹۹/۴/۱۵مفقود گردیده و اعتباری ندارد.

حامد حیدری - روزنامه نگار اقتصادی

کارت اعتباری یکی از ابزارهایی است که در نظام بانکی ایران مغفول مانده و 
تاکنون نتوانسته آن طور که باید مورد استفاده قرار گیرد. پرسش این است که 
اصلی ترین موانع توسعه کارت اعتباری چیست و توسعه این ابزار چه دردی دوا 

می کند؟
کارت اعتباری یا Credit card یکی از ابزارهای شناخته شده بانکی در دنیاست 

که براساس اعتبار هر شخص نزد سیستم مالی، به وی تعلق می گیرد.
این کارت دارای اعتباری است که وابستگی مستقیمی با رتبه اعتباری فرد دارد 
و به وی قدرت خرید کالا و خدماتی را می دهد که بهای آن ها را در آینده به بانک 
خواهد پرداخت. مبنای اینکه بانک های یک کشور به اشخاص کارت اعتباری 

ارائه کنند، اعتباری است که هر شخص نزد نظام اعتبارسنجی آن کشور دارد.
یک مثال، تصویر بهتری در این زمینه ارائه می کند. دو مشتری یک بانک را 
پرداخت  تصور کنید که رفتارهای مالی متفاوتی دارند. مشتری نخست در 
تسهیلات و قبوض مختلف تأخیر چشم گیری نداشته و سابقه چک برگشتی نیز 
در کارنامه اش به چشم نمی خورد؛ اما مشتری دیگر، تعهدی نسبت به پردخت 
اقساط تسهیلات و قبوض خود احساس نمی کند و سابقه چند چک برگشت 
خورده را هم دارد. مشخص است که ریسک هر کدام از این مشتریان برای بانک 

تفاوت دارد.

بانک  امسال، 3۲  پایان خردادماه  تا  نشان می دهد  بانک مرکزی  آمارهای 
و مؤسسه اعتباری فعال در کشور در مجموع بیش از سه میلیون و 346 هزار 
کارت اعتباری صادر کرده اند. این در حالی است که تعداد کارت های برداشت 
و  میلیون  از ۲۲9  بیش   )Debit Card همان یا  بانکی  متعارف  )کارت های 

کارت های هدیه بیش از 101 میلیون بوده است.
به علت این سهم پایین کارت های اعتباری از کل کارت های صادره از سوی 
شبکه بانکی است که گفته می شود کارت اعتباری آن طور که باید در کشورمان 

گسترش نیافته است.
در کشورهای توسعه یافته بانک ها براساس سوابق رفتارهای مالی فرد و در نظر 
گرفتن ریسکی که وی برای بانک دارد، تصمیم می گیرند به او کارت اعتباری 
اعطا کنند یا خیر و اینکه میزان اعتبار این کارت چقدر باشد. توسعه نیافتن 
استفاده از کارت اعتباری در ایران به دو مساله برمی گردد؛ یکی لزوم تعریف آن 

بر اساس عقود اسلامی و دیگری ایجاد نظام اعتبارسنجی گسترده و یکپارچه.
با توسعه استفاده از عقد مرابحه در سال های اخیر، می توان مورد نخست را حل 

شده تصور کرد. اما در حوزه اعتبارسنجی همچنان چالش هایی موجود است.
بانک مرکزی در سال های اخیر اقدامات مهمی در یکپارچه سازی سیستم های 
بین بانکی و افزایش شفافیت فعالیت های بانکی افراد انجام داده است. برای 
نمونه بانک ها اکنون قادرند سابقه داشتن چک برگشتی مشتریان را چک کنند 
و تفاوتی ندارد که آن چک های برگشتی بر مبنای حساب کدام بانک صادر شده 
باشد. شاید مانع دیگر، میل بانک های کشور به دریافت وثیقه سهل البیع است. 
با بررسی وثیقه های مورد نیاز برای دریافت تسهیلات از بانک های مختلف، 
یکی چک  دارند؛  نوع ضمانت  دو  دریافت  به  بالایی  میل  بانک ها  می بینیم 
کارمند رسمی و دیگر سند ملکی. بدیهی است که سند ملکی ارزش بیشتری 
برای بانک دارد و به نوعی خیالش را بابت بازپرداخت تسهیلات از سوی مشتری 
راحت می کند. این در حالی است که تجربه سال های گذشته نشان داده این 
رویه آسیب هایی را برای بانک ها در پی دارد. بانک ها در طول سال های گذشته 
ناچار شدند نسبت به تملیک وثیقه های خود که به طور عمده املاک مختلف 
بوده اقدام کنند. این مساله به منجمد شدن منابع بانک ها انجامیده که با قدری 
تساهل از آن با عنوان دارایی سمی نیز یاد می شود. مشخص است که بانک، 
بنگاه املاک نیست و بهتر است کار تخصصی خود یعنی بانکداری را انجام دهد 
که هم برای بانک به عنوان یک بنگاه اقتصادی و هم برای کلیت اقتصاد کشور 
مطلوب تر است. اما املاک متعددی که بانک های مختلف کشور در سال های 
اخیر به مزایده گذاشته اند، نشان از این دارد که رویه سنتی دریافت سند ملکی و 
چشم بستن بر اعتبار مشتری می تواند مساله ساز شده و ریسک  اعتباری را برای 

بانک در پی داشته باشد.
راهکار چیست؟

اکنون شرکت های مختلف اعتبارسنجی در کشور فعالیت می کنند. فراهم 
کردن گسترش زمینه فعالیت این شرکت ها از سوی نهادهای ناظر از جمله بانک 
مرکزی از یک سو و ایجاد الزام از سوی این نهاد برای اینکه بانک ها این اطلاعات 
را مبنای اعطای تسهیلات قرار دهند، می تواند الگوی تسهیلات دهی در کشور 
را تغییر داده و عدالت بیشتری را در این حوزه ایجاد کند، ریسک بانک ها در 
حوزه اعطای تسهیلات را کاهش دهد و هم اینکه زمینه توسعه ابزارهای مبتنی 

بر اعتبار همچون کارت اعتباری را فراهم کند.
تجربه »سامانه صیاد« بانک مرکزی در این زمینه الگوی مناسبی است. اکنون 

دیگر فردی می تواند دسته چک دریافت کند که چک برگشتی نداشته باشد. 
سامانه صیاد همچنین امکان دریافت وضعیت اعتباری صادرکننده چک توسط 
دریافت کننده آن را فراهم می کند. در گام بعدی نیز می توان سامانه های اشتراکی 
را بین سازمان های مختلف ایجاد کرد تا رفتارهای مالی بیشتری از مشتریان قابل 
رصد باشد. به طور نمونه بانک مرکزی با نهادهای مختلف خدماتی یک سامانه 
مشترک برای ثبت و انباشت اطلاعات مربوط به قبوض مختلف افراد ایجاد کند. 
اکنون وجود چک برگشتی، بدهی گمرکی، بدهی مالیاتی و داشتن پرونده در 
قوه قضائیه مورد ارزیابی یکی از شرکت های اعتبارسنجی فعال در کشور است، 
اما می توان موارد یاد شده را نیز به آن اضافه کرد و دامنه اعتبارسنجی را گسترش 

داد و در نهایت ریسک مشتری را برای بانک کم کرد.
همه این ها علاوه بر ایجاد شفافیت، سبب ترویج منظم شدن رفتارهای مالی 
جامعه می شود. به علاوه الگوی تسهیلات دهی نظام بانکی کشور نیز تغییر 
می کند. اکنون اگر یک مشتری ریسک بالایی داشته باشد، اما در عین حال از 
وثیقه مطلوبی برخوردار باشد، می تواند نسبت به دریافت تسهیلات اقدام کند. 
در حالی که اگر فردی وثیقه مناسبی نداشته باشد، اما ریسک خاصی را هم 
متوجه بانک نکند، باز هم نمی تواند از تسهیلات بانکی بهره مند شود. حال اگر 
اعتبار به جای وثیقه، ملاک اعطای تسهیلات از سوی بانک ها قرار گیرد، علاوه 
بر حل این مشکل می توان نسبت به توسعه کارت اعتباری نیز در کشور امیدوار 
بود. یکی از مزایای استفاده از کارت اعتباری، سهل الوصول بودن آن است. 
در این فرآیند مشتری به بانک مراجعه کرده و تقاضای کارت اعتباری می کند، 
بانک نیز براساس وضعیت اعتباری مشتری، نسبت به اعطای کارت به وی اقدام 
می کند. اکنون هر فرد در شبکه بانکی مجاز به دریافت کارت اعتباری تا سقف 
500 میلیون ریال است. هر مشتری فقط مجاز به دریافت یک کارت اعتباری از 
هر بانک است و دریافت کارت های متعدد از چند بانک منوط به رعایت سقف 
کارت اعتباری )500 میلیون ریال( است. مانده اعتبار کارت اعتباری، فقط برای 
خرید کالا از طریق پذیرنده ها و درگاه های پرداخت اینترنتی قابل استفاده بوده و 
تراکنش¬ های مالی دیگر همچون برداشت وجه، انتقال وجه و... از طریق کارت 

یاد شده فراهم نیست.
به  اعتباری  کارت  اعطای  برای  کشور  بانک های  از  یکی  شرایط  از  برخی 
مشتریان خود از این قرار است: نداشتن سابقه چک برگشتی نزد شبکه بانکی 
کشور و عدم بدهی غیرجاری و همچنین ارائه تضامین یا وثایق مورد قبول بانک. 
نظام اعتبارسنجی دقیق و گسترده در رابطه با مورد اخیر به کار می آید و ضرورت 

ارائه تضامین و وثایق را حدف می کند.
افزایش قدرت خرید مردم یکی از مزایای کارت اعتباری است که در شرایط 
رکودی می تواند راهگشا باشد و درآمدهای آتی فرد را، اکنون در اختیارش قرار 
دهد. در عین حال این ابزار می تواند در اقتصادهای تورمی، کارکرد حفاظت از 

قدرت خرید فرد در برابر تورم را نیز داشته باشد.
افزون بر این، این روزها که رکود کرونایی گریبان اقتصاد کشور را گرفته، ضرورت 

استفاده از کارت اعتباری بیش از پیش احساس می شود.
سیاست های مقابله با رکود بر دو اصل حمایت از بخش های عرضه و تقاضا 
استوارند. با این تفاوت که اگر بخش عرضه تحریک شود، اما تقاضا به اندازه 
کافی برای کالا و خدمات ارائه شده وجود نداشته باشد، نمی توان انتظار تغییر 
چشم گیری در وضعیت داشت. تحریک تقاضا از این نظر اهمیت دارد و کارت 

اعتباری یکی از ابزارهای اصلی برای رسیدن به این هدف است.

حلقه مفقود زنجیره خدمات بانکی ایران؛

 عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو دانشگاه علم و صنعت :چرا کارت اعتباری در ایران توسعه نمی یابد 

نمی توان با »بگیر و ببند« مشکلات 
اقتصادی را حل کرد

عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو دانشگاه علم و صنعت اظهار داشت: 
مسئولین  و  آمده  پایین  ما  تولید  اخیر  سال   ۲ در  که  است  این  اصلی  مشکل 
سیاست گذاری صنعت خودرو به جای اینکه به فکر تقویت تولید باشند به فکر راحتی 
برای خرید عده ای دیگر هستند و عملا رانت ده ها هزار میلیارد تومانی به یک میلیون 

و 600 هزار نفر داده اند.
امیرحسن کاکائی ، درباره امکان تغییر هر سه ماه یکبار قیمت خودرو و بازخوردهای 
آن در افزایشی شدن قیمت، اظهار داشت: بیش از دو سال است که سیاست گذاران 
برای کنترل قیمت خودرو آن را  از  طریق خودروسازان  اعمال می کنند. این اقدام 
نتیجه مطلوبی نداده، نه تنها قیمت ها در بازار کنترل نشده بلکه هزاران میلیارد تومان 

به صنعت خودرو ضربه زده و در نتیجه منجر به تضعیف این صنعت شده است. 
وی افزود: هر قدر مسئولین دستوری کار کنند اتفاقی نمی افتد، وقتی نرخ دلار بالا 
می رود قیمت ها بالا می رود و اما اینگونه نیست که هر زمان قیمت دلار کاهش یابد 
قیمت خودرو هم لزوما پایین بیاید. واقعیت بازار امروز عملا ربطی به قیمت گذاری 
ندارد، در عمل قیمت بازار با اتفاقات بازار سرمایه و به طور خاص ارزش ریال تناسب 

دارد.
اکنون  که  است  این  واقعیت  کرد:  تصریح  خودرو  صنعت  کارشناس  این 
سیاست گذارانی که با منطق اقتصادی آشنا شده اند و حتی اگر بلد هم نبودند 
واقعیت های چرخه اقتصادی به آنها قبولانده که باید قیمت خودرو در خودروسازی 
آزاد شود ولی کسی شجاعت این کار را ندارد. اکنون شورای رقابت اعلام کرده سه 
ماه یکبار تغییر قیمت اعمال می شود، امسال طبق پیش بینی همه اقتصاددانان تا 
پایان سال یک تورم 40 درصدی خواهیم داشت، صنعتی که لب مرز جلو می رود و 

میلیاردها تومان ضرر می دهد، اگر قیمت ها را بروز نکند نابود می شود.
وی تاکید کرد: در ۲ سال گذشته از 40 هزار میلیارد تومان به این صنعت زیان وارد 
شده که بیش از نصف ترنور یک سال هر دو خودروساز است و 40 سال طول می کشد 
این زیان را با سود حاصل از عملیات جبران کنند. اکنون شورای رقابت راه حل میانی 
را بکار برده که سعی می کند تنش ایجاد نشود، هر چند قیمت بازار واقعی است و با 

آن نرخ خرید و فروش می شود که متناسب با ارزش ریال است.
کاکائی گفت: دولت و سیستم قانون گذاری سعی کردند در این مدت با بگیر و 
ببند مسئله را حل و مدیریت کنند، چند بار امتحان کردند و هر بار شکست خوردند 
چند وقت اخیر هم قیمت ها را از سایت ها برداشتند. به هرحال در بازار آزاد تبادل و 
عرضه و تقاضا، قیمت و ارزش کالای واقعی را تعیین می کند، مثلا اگر کسی ورق 
آهن داشته باشد هر قدر هم دولت دستور بدهد و جلوی خرید و معامله را بگیرد، 
کسی که ورق آهن دارد به قیمت روز می خرد و می فروشد. وقتی در بازار بین المللی 
قیمت بالا می رود در ایران هم تاثیر دارد، حتی اگر دولت جلوی تمام نمایشگاه داران 

و فروشندگان را بگیرد. 
این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: ما همیشه دنبال مقصر می گردیم و اولین متهم 
هم نمایشگاه داران و سایت ها هستند، مشکل اصلی این است که در ۲ سال اخیر 
تولید ما پایین آمده و مسئولین سیاست گذاری صنعت خودرو به جای اینکه به فکر 
تقویت تولید باشند به این فکر راحتی برای خرید عده ای دیگر هستند و عملا رانت 
ده ها هزار میلیارد تومانی به یک میلیون و 600 هزار نفر داده اند، در بهترین حالت 
اگر به هر نفر یک خودرو داده باشند 40 هزار میلیاردی که خودروسازان زیان و بالای 
۸0 هزار میلیاردی که خریداران سود کردند و به نوعی به برخی رانت و یارانه داده 
شده است، در حالی که می توانستند به 5۸ میلیون نفر یارانه بدهند که کل یارانه در 

این صورت 3۲ هزار میلیارد تومان می شود.
وی افزود: بگیر و ببند پاسخ موقتی دارد، مثلا سکه در ابتدای 97 به وفور فروخته 
شد آیا قیمت پایین آمد؟ سلطان سکه اعدام شد، آیا قیمت پایین آمد؟ چرا اکنون 
باز هم بالا رفته؟ آیا سلطان سکه جدید بوجود آمده؟ خیر، واقعیت اقتصادی همین 
است، هر وقت درست عمل می شود قیمت پایین می آید. آیا در این هفته که قیمت 
پایین آمده کسی قیمت گذاری کرده؟ خیر، اتفاقاتی در اقتصاد کلان رخ داده که 
مردم آرامش پیدا کردند و ارزش ریال بالا رفت. اکنون خودرو نیز یک کاملا کالای 
سرمایه ای شده، نمایشگاه داران هم در این بین نقشی ندارند، مقصر سیاست گذاران 

هستند که باید مشکل تولید را حل کنند.

عضو شورای عالی بورس خبرداد:

راه اندازی بورس مسکن تا 4 ماه آینده
عضو شورای عالی بورس گفت: براساس مذاکرات صورت گرفته در جلسه شورای 
عالی بورس که روزشنبه برگزار شد، قرار بر این است که بورس مسکن چهار تا 6 ماه 

آینده راه اندازی شود.
»بهمن عبدالهی« در گفت و گویی به راه اندازی بورس مسکن اشاره کرد و گفت: 
جزییات راه اندازی این بورس در حال بررسی و اصلاح است اما کلیت آن بدین 
صورت است که به دلیل شرایط موجود در بازار مسکن کشور به خصوص در چند ماه 
اخیر و مشکلات حاکم در حوزه مسکن به دلیل پایین بودن عرضه نسبت به تقاضا 
و قیمت های غافلگیر کننده برای خرید و فروش و اجاره و رهن، مصوبه ای تصویب 
شد تا از ظرفیت های کشور در راستای توسعه و رونق بازار مسکن استفاده شود که 
این ظرفیت ها در بخش های مختلف مردمی، خصوصی، تعاونی، دولتی و عمومی 

غیر دولتی وجود دارد.
بازار سرمایه بورسی به عنوان بورس املاک و  وی اظهار داشت: قرار است در 
مستغلات با مشارکت سازنده، سرمایه گذار و افراد علاقمند ایجاد شود تا ضمن 

شفافیت قیمت ها، زمینه بهبود سرمایه گذاری در این بازار فراهم شود.
عبدالهی خاطرنشان کرد: با راه اندازی بورس مسکن علاوه بر افزایش تعداد عرضه 
و ساخت و ساز در کشور، متقاضیان خرید مسکن می توانند با سرمایه گذاری در این 
بازار به صورت تدریجی و با خرید متری مسکن در زمانی مشخص صاحب مسکن 

شوند.
عضو شورای عالی بورس هدف از راه اندازی بورس مسکن را این گونه بیان کرد: 
این بازار برای شفافیت قیمت ها، توسعه و رونق بازار ساخت و ساز مسکن و سهولت 
خرید مسکن برای عامه مردم ایجاد خواهد شد. وی به ترکیب سهامداران راه اندازی 
این بورس اشاره کرد و گفت: براساس صحبت های انجام شده قرار است 35 درصد 
از بخش خصوصی و تعاون، 35 درصد نهادهای عمومی مانند بانک ها، بنیادها و 30 
درصد به صورت پذیره نویسی عرضه مستقیم در اختیار عموم مردم قرار گیرد تا همه 

مردم بتوانند در این پذیره نویسی شرکت کنند.
عبدالهی خاطرنشان کرد: به دنبال این هستیم تا بورس مسکن بتواند فرصتی برای 

خانه دار شدن مردم باشد.

آگهی ابلاغ 
بدین وسیله به آقای محمدرضا ضاد ابلاغ می گردد که در خصوص 

آقای  علیه:  و  زاده  خان  اکبر  فرزانه  خانم  له:  فوق  کلاسه  اجرایی  پرونده 
رسمی  کارشناس   1399/03/۲4 مورخ  گزارش  طبق  ضاد  محمدرضا 
دادگستری آقای مهندس حسین شیرزادی، خودروی سواری پژو پرشیا به 
شماره انتظامی ۸3۲ ط ۲۲ ایران 16 )که در ازاء طلب خانم فرزانه اکبر خان 
زاده بازداشت گردیده است( به مبلغ 610/000/000 ریال ارزیابی گردیده. 
لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی پلاک مذکور معترض می باشید، اعتراض کتبی 
خود را ظرف مدت پنج روز از تاریخ ابلاغ این اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی 
هیات کارشناسی سه نفره به مبلغ 6/000/000 ریال به دفتر این اجرا تسلیم 
نمایید. ضمناً به اعتراضی که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دستمزد 

کارشناس تجدیدنظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده 

اند.
1-رای شماره 13996033000۲001306 مربوط به پرونده کلاسه 139111443000۲015991 خانم هاجر ابراهیمی 
فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲0 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
۲300 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد مطلب خریداری نموده 

است )م الف 6614(
پرونده کلاسه 139۸11443000۲001457 سید مصطفی  به  رای شماره 13996033000۲0010۸۲ مربوط   -۲
مهدوی تیکدری فرزند سید اکبر در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 157/50 
مترمربع پلاک شماره 1۸79/10 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی ثبت 

دفاتر الکترونیکی شماره 1۲460- 97)م الف6615(
3- رای شماره 13996033000۲000375 مربوط به پرونده کلاسه 139۸11443000۲000654 آقای بهروز کریمی 
پور فرزند ابوالفضل در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲0 مترمربع پلاک شماره 
۲497 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمود جوهری 

کردیجانی ثبت دفتر ۲97 صفحه 70 )م الف 6616(
4- رای شماره 13996033000۲00۲7۸5 مربوط به پرونده کلاسه 139۸11443000۲0004۲۲ خانم فاطمه حسین 
زاده فرزند محمد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲0.00 مترمربع 
پلاک شماره 1۸5۸/1۲۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث 

ابوالحسن آمره بزچلوئی ثبت دفتر ۲۲5 صفحه ۲۸0)م الف6617(
5- رای شماره 13996033000۲003119 مربوط به پرونده کلاسه 139111443000۲010۲3۲ آقای مصطفی ربانی 
نجف آبادی فرزند سبزعلی  در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 136مترمربع پلاک 
شماره 1757اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از زینب السادات 

)زینت السادات( برقعی )م الف 661۸(
الله  به پرونده کلاسه 139۸11443000۲001515 آقای ذبیح  6-رای شماره 13996033000۲003۲15 مربوط 

صدیقی خواه فرزند محمدقلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت149/5 مترمربع 
پلاک شماره ۲11۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث 

انسی رضویان )م الف 6619(
7- رای شماره 13996033000۲003465 مربوط به پرونده کلاسه 139۸11443000۲000964 سعید علی مرادی 
فرزند بهرامعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 43/33 مترمربع پلاک شماره 
۲576 مکرر اصلی که به پلاک ۲593 اصلی تبدیل گردیده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم طی مبایعه نامه 

عادی خریداری مع الواسطه از محمدتقی برخوردار ثبت دفتر 1۲۲ صفحه ۲6۸)م الف66۲0(
۸- رای شماره 13996033000۲00۲711 مربوط به پرونده کلاسه 139۸11443000۲000635 آقای امیرحسین 
سعیدیان فرزند شیخعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 93 مترمربع پلاک 
شماره ۲۲44/1/۸6 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت 

دفتر 54۸ صفحه ۲40)م الف 66۲1(
9- رای شماره 13996033000۲001۸07 مربوط به پرونده کلاسه 139۸11443000۲00۲354 آقای علی اصغر ایزد 
خواست فرزند اسمعیل در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 10۸ مترمربع پلاک 
شماره ۲ باقیمانده فرعی از ۲167 اصلی به پلاک ۲167/۲/455 اصلی تغییر یافته واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم طی مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی ولی احدی از ورثه اشرف میره ئی ثبت دفتر 9۲ صفحه 91)م 

الف66۲۲(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳۹۹/0۴/۲۱ تاریخ انتشار دوم: ۱۳۹۹/0۵/0۶
عباس پورحسنی حجت آبادی رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

   آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

 حجم نقدینگی پس از رشد 31.3 درصدی در سال 
 ۸.۸ افزایش  امسال،  نخست  ماهه  سه  در   ،139۸
درصدی را تجربه کرد. همچون سال های 1397 و 139۸ 
این افزایش با وجود کاهش ضریب فزاینده نقدینگی، به 
علت خلق پایه پولی بوده که به اعتقاد کارشناسان آثار 

تورمی را تسریع می کند.
گزارش تازه بانک مرکزی از افزایش حجم نقدینگی 
در هفته انتهایی خرداد ماه خبر می دهد. بر اساس این 
گزارش، حجم نقدینگی با 7.3 درصد رشد به ۲651 
هزار میلیارد تومان رسیده و البته این افزایش نقدینگی 
نه از سمت افزایش ضریب فزاینده پولی، بلکه به علت 
افزایش ۸.۸ درصدی حجم پایه پولی در پایان خرداد 

1399 نسبت به پایان سال گذشته بوده است.
همین اعداد و ارقم به خوبی سیاست گذاری جدید 
بانک مرکزی در راستای افزایش نرخ سود سپرده ها و 
تعریف اوراق جدید ودیعه را توضیح می دهد. در هر حال 
افزایش نقدینگی در کشور آثار تورمی خواهد داشت، اما 
برخی کارشناسان معتقدند افزایش نقدینگی از کانال 

ضریب فزاینده می تواند بروز آثار تورمی را تسریع کند.
پیامدهای تورمی افزایش نقدینگی و تمهیدات 

بانک مرکزی
ضریب فزاینده نقدینگی، توان خلق حجم پول براساس 
فعالیت بانک های تجاری را نشان می دهد و اینکه اکنون 
این ضریب کمتر شده، به این معنا بوده که بانک مرکزی 

پایه پولی را افزایش داده است.
با رشد 3۲.6  پولی  پایه  پایان سال 139۸ حجم  در 

درصدی به 35۲ هزار و 5۲0 میلیارد تومان رسید و حجم 
نقدینگی نیز در پایان این سال، ۲ میلیون و 47۲ هزار و 
150 میلیارد تومان شد که رشد 31.3 درصدی را در یک 

سال نشان می دهد.
اگر قرار باشد افزایش بیش از 30 درصدی حجم پایه 
پولی در سال 1399 نیز تکرار شود، حتی در صورتی که 
ضریب فزاینده افزایش محسوسی نداشته باشد، رشد 
نقدینگی به اعداد بزرگی خواهد رسید که برای اقتصاد 

ایران پیامدهای تورمی خواهد داشت.
براین اساس بود که بانک مرکزی دست به کار شده و 
اوراق جدید ودیعه تعریف کرده که اگرچه اکنون جزئیات 
آن  به طور دقیق مشخص نشده، اما در صورتی که در 
شود،  انجام  اوراق  خریداران  به  پرداخت ها  اول  سال 
بخشی از پایه پولی جمع شده و به اقتصاد بازخواهد 

گشت.
عبدالناصر همتی در صفحه اینستاگرامش توضیحاتی 
و  امسال  نخست  ماهه  سه  نقدینگی  رشد  درباره 
سال  در  تورم  افزایش  درباره  شده  مطرح  نگرانی های 

1399 داد.
وی معتقد است که رشد ۸.۸ درصد آن در سه ماههٔ 
نخست سال 1399 چندان فاصله معناداری با رشدهای 
فصلی سال های گذشته ندارد و رشد نقدینگی همواره 

یک پدیده ساختاری در اقتصاد ایران بوده است.
سال  نقدینگی  رشد  کارشناسان،  کرد:  تصریح  وی 
139۸ و سه  ماههٔ اول 1399 را بسیار زیاد می دانند. 
رشد پایه پولی سال گذشته بیش از متوسط 50 سال 

بوده است. اما با وجود کسری بودجه قابل توجه دولت، 
فاصله چندانی با آن متوسط نداشته است.

همتی در مورد آثار تورمی افزایش نقدینگی نیز توضیح 
آن  کنونی  رشد  حتی  و  موجود  نقدینگی  حجم  داد: 
نمی تواند موجب تورم بالایی شود که برخی پیش بینی 
می کنند؛ چرا که بخشی از همین نقدینگی موجود، 
برای تأمین کسری بودجه استفاده خواهد شد. در واقع 
فروش دارایی و انتشار اوراق دولت و تأمین مالی کسر 
بودجه از اوراق، به معنی استفاده از نقدینگی موجود 
اقتصاد است، بدون آنکه فشاری به پایه پولی وارد شود. 
البته لازم است سیاست های احتیاطی کلان در بقیه 
بخش های اقتصاد کلان با دقت اعمال شود تا از انباشت 
اقدامات  و  شده  جلوگیری  سیستماتیک  ریسک های 

ثبات ساز بانک مرکزی خنثی نشود.
چرایی کاهش ضریب فزاینده نقدینگی

ضریب  می دهد  نشان  ایران  آمار  مرکز  گزارش های 
فزاینده نقدینگی روندی کاهشی طی کرده است. بر 
اساس این داده ها ضریب فزاینده نقدینگی در آخرین 
فصل 139۸، معادل 01/ 7 بوده که پایین ترین سطح 
از زمستان 1395 به حساب می آید. در حالی که ضریب 
فزاینده نقدینگی در سال های 1395 و 1396 افزایشی 
بوده، در سال های 1397 و 139۸ به صورت کاهشی 
درآمده و به این معنا رشد پایه پولی از رشد نقدینگی 

بیشتر شده است.
در ماه های اخیر و به ویژه در سال های 1397 و 139۸ 
نوسانات بازار ارز، تورم و نوسانات مداوم آن موجب شده 

که تمایل مردم به نگه داشتن سپرده های غیردیداری 
نزد بانک ها کاهش یابد. تعداد زیادی از مردم به جای 
کردند،  سرمایه گذاری  موازی  بازارهای  در  پول  بازار 
چرا که نرخ سود سپرده نسبت به سرعت رشد پول در 
سرمایه گذاری های دیگر از جمله  در بورس و بازار سکه و 
دلار به مراتب بیشتر بوده است. چنانکه سهم سپرده های 
سال  یک  در  سپرده ها  کل  از  مدت دار  سرمایه گذاری 
کاهش  درصد  با ۲.7  سال 139۸  ماه  آذر  به  منتهی 
مواجه بوده است. این عامل توان پرداخت تسهیلات 
دیگر  طرف  از  است.  داده  کاهش  را  بانک ها  از سوی 
آخرین آمار مربوط به سپرده های بانکی نشان می دهد 
از نقدینگی ۲47۲ هزار میلیارد تومانی کشور در پایان 
سال 139۸، معادل ۲044 هزار میلیارد تومان شبه پول 
و 4۲7 هزار میلیارد تومان پول بوده است که از رقم شبه 
و  تومان  میلیارد  هزار  حدود 144  قرض الحسنه  پول، 
سپرده مدت دار معادل 1۸56 هزار میلیارد تومان بوده 
است. همچنین از رقم سپرده مدت دار معادل 70۸ هزار 
میلیارد تومان سپرده کوتاه مدت و 114۸ هزار میلیارد 

تومان سپرده بلندمدت بوده است.
همچنین از رقم پول نیز معادل 366 هزار میلیارد تومان 
سپرده جاری و دیداری یا خالص چک ها بوده و بقیه آن 
یعنی 61 هزار میلیارد تومان را اسکناس و مسکوک در 
دست اشخاص تشکیل داده است. در این مدت رشد 
پول از شبه پول بیشتر بوده است. در حالی که پول از آذر 
ماه تا انتهای سال رشد 17.6 درصدی را تجربه کرده بود، 

در همین بازه شبه پول رشد 7.7 درصد را تجربه کرد.

ایمان بررسی کرد؛

رویکرد بانک مرکزی در مقابله با آثار تورمی افزایش نقدینگی
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ارسالی از طرف استفانو پیولی ، برسد به دست مجیدی ؛

تنها سناریو برای پایانِ خوشِ
 تنهاترین فرهاد

 استفانو پیولی با تمرکز، تلاش، آرامش و 
اطرافش  منفی  امواج  به  بی اعتنایی 
توانست میلان و خودش را نجات دهد 
قید  ایتالیایی  باشگاه  تا  باعث شود  و 
جانشینش را بزند و با او تمدید کند؛ 
شاید فرهاد هم فقط با همین نسخه 
بتواند پایانِ این فصل را به بهترین شکل 

ممکن رقم بزند.
بازی   ۲5 از  امتیاز   4۲ با  استقلال 
قرار  رده بندی  جدول  پنجم  رده  در 
دارد. کسب سهمیه آسیایی با توجه به 
چهار مدعی دیگر بسیار سخت به نطر 
می رسد. از طرفی اوضاع تیم هم روبه راه نیست. چند بازیکن مصدوم هستند. 
چند نفر مدتی درگیر کرونا بودند. یک بازیکن با محرومیت انضباطی روبرو شده 
است. در سوی دیگر انتقادات به بازیکنان و کادر فنی هم به اوج رسیده و هواداران 
همچنان در فکر سرمربی قبلی هستند و رسانه ها نام های مختلفی را برای هدایت 
استقلال در فصل بعد معرفی می کنند. در این بین و در مرکز ثقل این فشارها، 

"فرهاد مجیدی" قرار دارد.
تساوی خانگی در برابر نساجی در حالی رقم خورد که ۲4 ساعت بعد رقیب 
سنتی آبی پوشان تهرانی برای چهارمین دوره متوالی قهرمانی اش را قطعی کرد 
تا کام هواداران این تیم تلخ تر شود و آنها عصبانی تر شوند. تیم بعد از شکست 
مقابل فولاد هیچ باختی را تجربه نکرده اما در چهار بازی به یک برد اکتفا کرده 
است. کمبود نفرات باعث شده تا مجیدی از برخی نفرات در پست های عجیب 
و غیرتخصصی بهره ببرد و همین مساله دوباره به شدت انتقادات افزوده است. 
مجیدی در این شرایط ترجیح داده مانند همیشه خودش را از رسانه دور کند. او 
پیشکسوتان باشگاه را هم تقریبا پشت سر خود ندارد و هواداران نیز مانند قبل 
دوستش ندارند تا به نوعی در تنهاترین شرایط ممکن به ادامه راه بیندشید. راهی 

که انتهایش مه آلود و نامشخص است.
مجیدی شرایطی را تحمل می کند که در فوتبال ایتالیا و در شهر میلان استفانو 
پیولی داشت. او وقتی سرمربی آث  میلان شد کسی باورش نداشت. تیم در 6 
بازی اول تنها یک برد به دست آورد و در نیمی از مسابقات شکست خورده بود. 
رسانه ها مدام از او انتقاد می کردند و نام های گوناگونی را برای جانشینی اش روی 
جلد می بردند. پیشکسوتان باشگاه از انتخاب او متعجب بودند. علنا باشگاه با 
سرمربی فصل بعد هم توافق کرده بود و رانگ نیک برای پایان فصل لحظه شماری 
می کرد تا جای او را بگیرد و سرمربی روسونری شود. در این شرایط بازهم پیولی 

سعی می کرد سکوت اختیار کند و در رسانه ها حرف خاصی نمی زد.
 میلان به روند سینوسی خود ادامه داد و حتی چند برد متوالی را هم به دست 
آورد اما بازهم کافی نبود. شیوع ویروس کرونا مسابقات را به تعطیلی کشاند. میلانِ 
بعد از کرونا اما به شدت تغییر کرده بود. 11 بازی بعد از کرونا انجام شده و میلان 
در این مدت باختی نداشته است. تیم به هفت برد و چهار مساوی رسیده و در این 
بین توانسته یوونتوس، لاتزیو و رم را شکست دهد. میلان در 15 بازی اخیرش فقط 
یک شکست داشته که از آن چند ماه می گذرد. این نمایش دلپذیر باعث شد تا 
باشگاه میلان در اقدامی عجیب و دور از انتظار اعلام کند که قرارداد سرمربی 54 
ساله خود را تا سال ۲0۲۲ تمدید کرده و حضور رانگ نیک در این تیم منتفی است.

بله. پیولی با اعتماد به توانایی خودش و در سکوت و آرامشی مثال زدنی، بی اعتنا 
به فعالیت های عجیب باشگاه و فشار رسانه ها و هواداران، تیمش را مهیا کرد و به 
همه نشان داد که چه توانایی بالایی دارد. او حرفش را داخل زمین زد. روی کارش 
تمرکز کرد و پله پله جلو رفت. اینقدر خوب بود و خوب کار کرد تا احترام از دست 

رفته را بازپس گرفت. او با عملکردش کاری کرد که همه به او احترام بگذارند.
فرهاد مجیدی هم شاید باید با همین نسخه پیشنهادی از مرد 54 ساله اهل 
پارما کارش را پیش ببرد. او تا پایان فصل فرصت دارد تا خودش را نشان بدهد. 
اینکه با رسانه ها صحبت نمی کند مساله ای قابل نقد است اما این حرف نزدن 
اگر باعث شود روی کارش بیشتر متمرکز شود می تواند قابل قبول باشد. فرهاد 
باید با اعتماد به خودش و مشورت با دستیارانش تیمش را به پیش ببرد. تیم او 
در این مدت نشان داده نکات مثبتی را در دل خود دارد. استقلال هنوز می تواند 
از لیگ کسب سهمیه کند، در جام حذفی به قهرمانی برسد و در لیگ قهرمانان 
آسیا به دور دوم صعود کند. اگر مجیدی بتواند در این هفته های باقیمانده تیمش 
را به آرامش برساند و بردهای متوالی به دست بیاورد خود به خود کاری می کند تا 
منتقدانش سکوت کنند؛ باشگاه برای نگه داشتنش پیشنهاد بدهد؛ رسانه ها به 
او احترام بگذارند و هواداران، استراماچونی را فراموش کنند و دوباره فرهاد را به 
محبوب ترین استقلالی تبدیل کنند. حال باید دید سرانجام فرهاد، شبیه استفانو 

خواهد شد یا خیر.

معاون اداره کل ورزش و جوانان استان قم:

595 مکان ورزشی دراستان قم وجود دارد
معاون توسعه منابع انسانی و پشتیبانی اداره کل ورزش و جوانان قم گفت: از 
ابتدای دولت تدبیر و امید تاکنون با هزینه 435 میلیارد ریال، 1۲6 هزار متر مربع 

به فضای ورزشی قم افزوده شد.
حسین رضایی افزود: سرانه ورزشی کل استان با توجه به توسعه زیرساخت های 
ورزشی قم در سال های اخیر، به 50 سانتی متر افزایش یافته  که این سرانه 
شامل فضاهای ورزشی اداره کل ورزش و جوانان و همچنین دستگاه ها دولتی 

و خصوصی استان است.
وی با بیان اینکه 595 مکان ورزشی در استان وجود دارد، گفت: 11۲ مکان 
ورزشی متعلق به اداره کل ورزش و جوانان، ۲63 مکان متعلق به بخش خصوصی 

و ۲۲0 مکان ورزشی نیز به سایر سازمان ها و نهادها تعلق دارد.
وی  سهم اداره کل ورزش و جوانان از سرانه فضای مجازی را ۲4 سانتی متر 
اعلام کرد و گفت: از ابتدای دولت تدبیر و امید با صرف اعتبار 435 میلیارد و 395 
میلیون ریال، 33 طرح از جمله مجموعه ورزشی پیامبراعظم)ص( در قم به بهره 

برداری رسید.
رضایی ادامه داد: مجموعه ورزشی پیامبر اعظم )ص( با زیر بنایی در حدود 9 
هزار متر مربع شامل سالن چند منظوره با مساحت 5 هزار متر مربع، سالن ورزش 
پهلوانی با بیش از 1300 متر مربع و استخر سرپوشیده با مساحت 1700 مترمربع 
یکی از زیرساخت های مهم ورزشی است که در دولت تدبیر وامید در قم به بهره 

برداری رسید.
رضایی گفت: بهره برداری از پیست دو و میدانی مجموعه شهید حیدریان، 
سالن  امام،  یادگار  موتورسواری  پیست  ابالفضل)ع(،  حضرت  باستانی  سالن 
ورزشی جودو راحله، تکمیل مجموعه ورزشی شهدای 15 خرداد، تکمیل سالن 
سوده، تکمیل استخر تختی و همچنین بهره برداری از سالن ولایت و زمین ساحلی 
مجموعه ورزشی شهدای مدافع حرم از جمله اقدام های صورت گرفته برای توسعه 

زیرساخت های ورزشی قم درسال های اخیر است.
وی افزود: افتتاح زمین های چمن مصنوعی مجموعه ورزشی شهدای هفتم تیر 
و جوادالائمه)ع(، استخر حجاب، سالن باستانی پوریای ولی، سالن های ورزشی 
ابالفضل)ع(، چمن مصنوعی مجموعه شهید  و حضرت  منظوره ظهور  چند 
حیدریان و همچنین احداث خانه جوان در روستاهای کهک و دستجرد از جمله 

دیگر اقدام های صورت گرفته در قم است.

 بحث برگزاری رقابت های لیگ کشتی و اصرار متولیان آن بر عادی جلوه دادن 
شرایط بحرانی کنونی کشور، همچنان با واکنش متفاوت اهالی کشتی همراه 

است.
شیوع ویروس کرونا و شرایط بحرانی کشور در مسیر پیشگیری و کنترل این موج 
خطرناک، ماههاست ادامه دارد و به تبع آن، بسیاری از فعالیت های پرخطر و 
پربرخورد ورزشی تعطیل شده اند. ستاد مقابله با کرونا در ورزش از همان ابتدای 
موج همه گیری این ویروس کشنده، به عنوان متولی اصلی وارد گود شد و در این 
مدت، مجوز آغاز یا لغو فعالیت های ورزشی را صادر کرد.ضمن اینکه ستاد مذکور 
بصورت هفتگی در حال تشکیل جلسه است و همچنان حساسیت ویژه ای بر 

کشتی و اصرار بر تعطیلی فعالیت های این رشته دارد.
به عنوان یک رشته  باورند که کشتی  این  بر  القول  این ستاد متفق  اعضای 
پربرخورد همچنان با ریسک بالایی برای آغاز فعالیت ها روبروست و نمی توان جان 
اهالی کشتی از جمله، کشتی گیران، مربیان، داوران، اعضای تیم اجرایی لیگ و 

اعضای خانواده این مجموعه پر تعداد را با اصرار و ساده انگاری متولیان برگزاری 
لیگ به خطر انداخت.

از سوئی دیگر رئیس کمیته لیگ کشتی همچنان نظر متفاوتی دارد و معتقد 
است، مخالفان برگزاری لیگ، مغرضانه سخن می گویند و دلیلی برای نگرانی و 
موج منفی نیست! وی حتی به تازگی لیگ کشتی را با برگزاری رقابتهای لیگ 
برتر فوتبال هم قیاس کرده و مدعی شده برخورد فیزیکی در فوتبال دست کمی 
از کشتی ندارد؛ پس می توان پیکارهای کشتی را هم مثل فوتبال طبق پروتکل 

های بهداشتی برگزار کرد!
البته مدعیان برگزاری لیگ برای توجیه اهداف و خواسته های خود که بیشتر 
»شخصی« به نظر می رسد مدام از دغدغه های مالی اهالی کشتی سخن می 
گویند و معتقدند اصرار و پافشاری آنها برای آغاز هر چه فوری لیگ، درآمدزایی برای 
گوش شکسته هاست! ولی انگار نمی دانند آلودگی یک قهرمان ملی به ویروس 
کرونا با حضور در لیگ کشتی، می تواند زندگی حرفه ای او و حتی سرنوشت تیم 

ملی را تغییر دهد.
در همین راستا حسام الدین جعفری سرپرست تیم ملی کشتی فرنگی گفت: 
اینکه بخواهیم کشتی را با فوتبال قیاس کنیم، کاملا اشتباه است. چراکه ما در 
کشتی، شاهد 6 دقیقه مصاف تن به تن و فیزیکی کشتی گیران هستیم که با 
پوشش لباس کمتر نسبت به فوتبالیست ها باید مدام در تماس بدنی و نبرد باشند. 
به هیچ عنوان نباید 90 دقیقه فوتبال را که ممکن است در نهایت یک یا دو گل رد 
و بدل شود و بازیکنان یکدیگر را به شادی در آغوش بگیرند، با تماس فیزیکی و 

درگیری مکرر در کشتی یکسان دانست.
وی تصریح کرد: این مساله چیزی نیست که من یا اهالی کشتی تصمیم گیرنده 
اصلی آن باشیم و برخی بخواهند شخصی به آن نگاه کنند. طبیعتا این موضوع 
در تخصص و اختیار ستاد مقابله با کرونا در ورزش است که با صلاحدید خود 
تشخیص داده، لیگ فوتبال در چارچوب پروتکل های بهداشتی برگزار شود، اما 

کشتی همچنان در انتظار مجوز بماند.
جعفری ادامه داد: به عنوان یکی از اهالی کشتی، سالهاست در کنار ملی پوشان 
و در روزهای خوب و بد آنها حضور داشتم و برخی از آنها به واقع مثل فرزندان من و 
کادر فنی هستند. در نتیجه چطور می توان در روزهایی که درهر ۲4 ساعت نزدیک 
به ۲00 هموطن جان خود را به دلیل کرونا از دست می دهند، حرف از برگزاری 
لیگ کشتی زد! سرپرست تیم ملی کشتی فرنگی افزود: دغدغه های مالی کشتی 
گیران و مربیان واقعا مهم و قابل تامل است و هیچکس نمی تواند تاثیر مثبت لیگ 
را در بحث درآمدزایی اهالی کشتی نادیده بگیرد، اما آیا باید در هر شرایطی اقدام 

به برگزاری این مسابقات کرد؟
جعفری در خصوص آخرین وضعیت حسین نوری که مدتی درگیر ویروس کرونا 
بود، گفت: خوشبختانه نوری در روزهای اخیردر کنار طی کردن دوران نقاهت، 
تمرینات نسبتا خوبی را هم آغاز کرده که امیدواریم هر چه سریعتر به روزهای اوج 
خود برسد. اما این دلیل نمی شود که دیگر کشتی گیران از خطر آلودگی به ویروس 
کرونا در امان باشند، چراکه روزهای سخت و نفس گیری که حسین نوری در 
بیمارستان پشت سر گذاشت، نشان می دهد این بیماری در کمین همه نشسته و 

نمی توان ادعا کرد ورزشکاران از بیماری در امان هستند.
وی در پایان خاطر نشان کرد: به عنوان عضو کوچکی از خانواده بزرگ کشتی 
معتقدم ما در قبال سلامتی جسمی و روحی قهرمانان ملی و جوانان آینده ساز 
این رشته مسئول هستیم و نباید با تصمیمات اشتباه و عجولانه، سلامتی آنها را به 
مخاطره اندازیم. در این خصوص حتی اتحادیه جهانی کشتی هم اصل و اولویت 
تصمیمات خود را بر پایه حفظ سلامتی ورزشکاران گذاشته، در نتیجه باید همچنان 

تابع مصوبات آنها بود و طبق نظر ستاد مقابله با کرونا گام برداشت.

قیاس لیگ کشتی با فوتبال اشتباه است؛

نبرد تن به تن شوخی بردار نیست!

 مدیرعامل باشگاه استقلال تهران در واکنش به شایعه مذاکره 
با سرمربی ایتالیایی نیم فصل نخست این تیم گفت: فرهاد 
مجیدی سرمربی استقلال است و ما از روند کاری او حمایت 

خواهیم کرد.
به گزارش ایرنا، »احمد سعادتمند« روز یکشنبه در گفت وگویی 
اعلام کرد: تیم فوتبال استقلال تهران به عنوان پرافتخارترین 
فوتبال  در  خود  واقعی  جایگاه  به  باید  آسیا  قاره  ایرانی  تیم 
برگردد. این تیم بزرگ و همیشه مدعی بوده است. به هواداران 
قول می دهم که اتفاقات خوبی در راه و شادی به اردوگاه آبی ها 
بر خواهد گشت. در چند ماه گذشته تیم مدیریتی باشگاه درگیر 
یک سری از مشکلات اقتصادی و مدیریتی بودند که با تشکیل یک تیم حقوقی آشنا به مسائل در حال حل این مشکلات هستیم. 
تمام تلاش ما این است تا با اقدامات سنجیده دل هواداران را به دست آوریم. سعادتمند در ادامه با اشاره به شایعه مذاکره با 
»آندره آ استراماچونی« سرمربی سابق این تیم گفت: در حال حاضر »فرهاد مجیدی« سرمربی رسمی و قانونی استقلال است و 
این تیم بازی های مهمی در لیگ برتر و جام حذفی دارد. ما تلاش داریم که در لیگ سهمیه را کسب کنیم و در جام حذفی نیز به 
عنوان قهرمانی برسیم. بعد از این مسابقات نیز شهریورماه در کشور قطر باید در لیگ قهرمانان بعد از این مسابقات نیز شهریورماه 
در کشور قطر باید در لیگ قهرمانان آسیا به میدان برویم. صحبت از مذاکره با مربی ایتالیایی در شرایط کنونی اصلا حرفه ای 
نیست. سعادتمند ادامه داد: یکی دیگر از بدهی های سنگین باشگاه استقلال تهران پرونده »وینفرد شفر« سرمربی فصل پیش 
استقلال است. این مربی 600 هزار دلار طلب از استقلال دارد و ما برای پرداخت آن کمتر از ۲0 روز زمان داریم. قرار است با او 
در آلمان یا دبی مذاکره کنیم تا بتوانیم به یک توافق کلی برسیم. او همچنین گفت: 15 بازیکن استقلال به ویروس کرونا مبتلا 

شدند که پس از بهبودی به تمرینات بازگشتند و الان هیچ کرونایی نداریم.

فدراسیون  با  ویلموتس  مارک  همکاری  قطع  از  پس   
فوتبال و جدایی او از تیم ملی، مسئولان فدراسیون با 
دراگان اسکوچیچ برای دیدارهای تیم ملی که قرار بود 
در فروردین و خرداد 99 برگزار شود، به توافق رسیدند 
که شیوع ویروس کرونا در جهان باعث شد تا بازی های 
انتخابی جام جهانی لغو شوند. با تعطیلی فوتبال های 
داخلی و تیم ملی، اسکوچیچ به کشورش رفت و 1 تیر پس 
از ماه ها دوری از ایران به تهران برگشت تا بازی های لیگ 

برتر را زیر نظر بگیرد. 
تماشای بازی های لیگ

اسکوچیچ روزهای اول کارش را خیلی با انگیزه آغاز کرد. او در اولین فرصت به تماشای بازی پرسپولیس و پیکان نشست 
و سپس بازی استقلال و سایپا را زیر نظر گرفت. اسکوچیچ سعی کرد در این مدت بازی های مهم را زیرنظر بگیرد و با 
دیدن آنها، بازیکنان ملی پوش را آنالیز کند. او در این مدت به شهرهای مختلف سفر کرد و حتی به تبریز و اصفهان رفت تا 

بازی تراکتور و سپاهان را از نزدیک تماشا کند.
دیدار با مربیان تیم های لیگ برتری

اسکوچیچ که خودش سابقه مربیگری در لیگ برتر ایران با ملوان، فولاد و صنعت نفت را در کارنامه دارد، پس از بازگتش 
به تهران سعی کرده همواره روابطش را با مربیان لیگ برتری حفظ کند و با آنها دیدار داشته باشد. او به تمرین سایپا، 
نساجی، پیکان، فولاد و سپاهان رفته و با مربیان این تیم ها دیدار و گفتگو داشته است. او همچنین به اردوی استقلال 
رفت و با فرهاد مجیدی و کاردفنی آبی ها دیدار کرد. اسکوچیچ در این مدت همواره سعی کرده از مربیان لیگ برتری 

مشاوره بگیرد و از نزدیک شاهد فعالیت آنها باشد. 

مدیرعامل باشگاه استقلال تهران:

 مذاکره ای در کار نیست، از مجیدی حمایت می کنیم
سرمربی تیم ملی به دنبال ارتباط خوب با مربیان داخلی؛

اسکوچیچ بیکار نمی نشیند!

آگهی مفقودی 
برگ سبز خودرو سواری پژو ۲0۶ به رنگ نقره ای – متالیک مدل 

و شماره شاسی ۱0۸۸۴۹۵۳  به شماره موتور ۱۴۱۸۶000۹7۸   ۱۳۸۶
به پلاک ۶۶ ق ۱۳۸ ایران ۱۶ متعلق به خانم فاطمه عرب خراسانی فرزند 

مرتضی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

آقای عباسعلی  پرونده کلاسه 139111443000۲017749  به  مربوط  1-رای شماره 139۸6033000۲0040۸۸ 
کاظمی فرزند کریم در ۲ دانگ از ششدانگ به مساحت ششدانگ 166/۲5 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1949- اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی / سند رسمی / سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محمدرضا 

شاکری خریداری کرده است 
)م الف 6607(

۲- رای شماره 139۸6033000۲0040۸7 مربوط به پرونده کلاسه 139111443000۲017746 آقای علی کاظمی 
فرزند عباسعلی در یک دانگ از ششدانگ به مساحت ششدانگ 166/۲5مترمربع پلاک شماره فرعی از 1949- اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی / سند رسمی / سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محمدرضا 

شاکری خریداری کرده است )م الف6606(
3- رای شماره 139۸6033000۲0040۸6 مربوط به پرونده کلاسه 139111443000۲01774۸ آقای ولی اله کاظمی 
فرزند عباسعلی در سه دانگ از ششدانگ به مساحت شش دانگ 166/۲5 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1949- اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی / سند رسمی / سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محمد رضا 

شاکری خریداری کرده است )م الف 6605(
اله  سلام  آقای  کلاسه 139۲11443000۲00۲150  پرونده  به  مربوط  شماره 13996033000۲00319۸  4-رای 
کریمی لوئی فرزند عباداله در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲0 مترمربع پلاک 
شماره 1964 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره ۲4777 مورخ 

55/1۲/۲۲ دفترخانه 1۸قم 
)م الف660۸(

5- رای شماره 13996033000۲00109۸ مربوط به پرونده کلاسه 139711443000۲001794 آقای ابراهیم غلامی 
فرزند فضل اله در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 66 مترمربع پلاک شماره 
۲595/95 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر ۲76 

صفحه 355 )م الف6609(

یعقوب  آقای   139711443000۲001699 کلاسه  پرونده  به  مربوط   13996033000۲0011۸6 شماره  رای   -6
غلامی فرزند فضل اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 66 مترمربع پلاک شماره 
۲595/95اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر ۲76 

صفحه 355)م الف 6610(
7-رای شماره 13996033000۲003661 مربوط به پرونده کلاسه 139711443000۲001013 آقای احمد رجبی 
فرزند علی اصغر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70مترمربع پلاک شماره ۲30۲/۲ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از احمد مدرسی موحدی ثبت 

دفتر 331 صفحه 1۸7)م الف 6611(
۸- رای شماره 13996033000۲00۲795 مربوط به پرونده کلاسه 139111443000۲009136 آقای مسلم علی 
نقی فرزند علی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 110/10 مترمربع پلاک شماره 
۲190 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم طی مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین شریف زاده 

و صدیقه نصرالهی و احترام نصرالهی وراث ابراهیم نصرالهی)م الف661۲(
9- رای شماره 13996033000۲001333 مربوط به پرونده کلاسه 139111443000۲01۸175 خانم گل افروز 
حسنی فرزند ابوالقاسم در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 16۲.5 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲30۲/۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از صدیقه رمضانی 

کریم آبادی ثبت 3۲3 ص 5۸0 خریداری نموده است )م الف 6613(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳۹۹/0۴/۲۱ تاریخ انتشار دوم: ۱۳۹۹/0۵/0۶
عباس پورحسنی حجت آبادی رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

   آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

رئیس هیات بدن سازی و پرورش اندام استان قم از لغو تمامی مسابقات ورزشی 
برنامه ریزی شده این هیات در فصل تابستان توسط ستاد استانی مقابله با کرونا خبر 

داد.
 سعید آمده اظهار کرد: با توجه به تقویم برنامه ریزی شده هیات بدن سازی و 
پرورش اندام استان قم برای سال 1399، سه مسابقه استانی در رشته های لیفت، 
قویترین مردان و پرورش اندام می بایست تا پایان فصل تابستان در قم برگزار می شد.

و  مکاتبه  با  پرورش اندام  و  بدن سازی  هیات  منظور  همین  به  داد:  ادامه  وی 
پیگیری های بسیار به دنبال دریافت مجوز برگزاری این رقابت ها از مراجع ذی صلاح 
بود ولی متاسفانه با توجه به شرایط نامناسب استان قم در شیوع ویروس کرونا، اجازه 

برگزاری مسابقات تابستان به این هیات داده نشد.
رئیس هیات بدن سازی و پرورش اندام استان قم افزود: بر همین اساس به اطلاع 
تمامی مدیران و مربیان باشگاه های فعال در قم می رسانم که مسابقات رشته های 

لیفت، قویترین مردان و پرورش اندام که برای فصل تابستان برنامه ریزی شده بود، 
لغو و به زمان دیگری موکول شد.

وی خاطرنشان کرد: تیم تحقیقاتی این هیات در حال بررسی برنامه های جدیدی 
کرونا،  ویروس  وجود  با  لازم  سازگاری های  بتوانیم  آن  کردن  اجرایی  با  تا  است 
برای ورزش و ورزشکاران را ایجاد کنیم تا آمادگی و انگیزه ورزشکاران حفظ شود و 

استعدادیابی و اقتصاد باشگاه ها نیز تعطیل نشود.
آمده با بیان اینکه منتظر برنامه های جدید هیات در شرایط کرونا باشید، در پایان 
اظهار کرد: طرح های بسیار جذاب و متنوعی برای سنجش آمادگی ورزشکاران آماده 
این سه مسابقه در روزهای آتی به تفکیک هر مسابقه اطلاع رسانی خواهد شد و 

ورزشکاران حتما آمادگی خود را حفظ کنند.
وی در پایان اظهار کرد: نخستین خانه اختصاصی هیات بدن سازی و پرورش اندام 
با همکاری اداره کل ورزش و جوانان و بهره گیری از مشارکت بخش  استان قم 

خصوصی در مجموعه ورزشی میثم منطقه سالاریه قم آماده بهره برداری است و 
خدمات جدیدی به ورزشکاران، قهرمانان و علاقمندان به این رشته ارائه خواهیم 

کرد.

رئیس هیات بدن سازی و پرورش اندام استان قم خبرداد :

لغو تمام رویدادهای بدن سازی و پرورش اندام تا پایان تابستان
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ضرورت رعایت پروتکل های بهداشتی درمراسم های ماه محرم؛

ما و دوگانه عزاداری یا سلامت

 تاوان بگیر از ما ولی در این زمان نه/ ما را به ماه ات میهمان کن، امتحان نه. 
فیلم صفحه اینستاگرام، حاج منصور ارضی، مرشد بسیاری از مداحان مشهور 
تهران را نشان می دهد که در خانه ای روی مبل نشسته و وقتی این بیت را زمزمه 
می کند، صدای گریه و شیون دیگرانی که دورش روی مبل های دیگر نشسته و 
برخی از آنها ماسک هم زده اند، بالا می رود. همین طور وقتی که حاج منصور 
می خواند: »با هرچه می خواهی بزن اما عزیزم/ با دوری از روضه و گریه کنان 

نه.« 
کمتر از یک ماه تا آغاز ماه محرم مانده و هر سال هیئت ها و تکایا از همین 
باشکوه تر مراسم عزای سالار  برگزاری هرچه  برای  برنامه ریزی  ایام مشغول 
شهیدانند. با این حال، بلای عالم گیر کرونا که در این پنج ماه هرچه خواسته 
به زندگی مردم دنیا تحمیل کرده، این بار به ایستگاه محرم رسیده است؛ 
زمان برگزاری مهم ترین آیین ایرانیان و دیگر شیعیان جهان؛ مناسکی که برای 
بسیاری از عاشقان اهل بیت)ع( شوخی بردار نیست و حاضر به دل کندن از 

مراسمی که به جانشان بسته است، نیستند.
حاج منصور در ادامه شعرش به دوگانه جان و نان که اوایل شیوع کرونا مطرح 
شده بود هم اشاره می کند و می خواند: »جان من است این روضه ها؛ پای 
بساطت/ دنبال جانم آمدم، دنبال نان نه«. کنایه از اینکه اگر زمانی در دوره 
شیوع بیماری بحث تعارض بین ماندن در خانه و حفظ جان، یا کار کردن و 
کسب نان بود، روضه امام حسین)ع( جان است و روشن است که حفظ جان 

اولی است.
سر  به  قرآن  مراسم  تلویزیون  از  که  کسانی  امسال،  احیای  شب های  در 
شاهد  می دیدند،  را  تهران  مشهور  واعظ  انصاریان  الاسلام  حجت  گرفتن 
یکی از دعاهایش بودند که، محرم امسال امکان شرکت در مراسم عزاداری 
سیدالشهدا)ع( برای مردم فراهم شود. شیخ حسین انصاریان با لحن مناجات 
در دعای خود گفت، ما طاقت محرم بدون عزاداری امام حسین)ع( را نداریم؛ 
دعایی که بسیاری از محبان اباعبدالله را به یاد این مراسم انداخت و دلهایشان 

را لرزاند.
مهمترین  از  یکی  سیدالشهدا)ع(  حضرت  عزاداری  که  نیست  تردیدی 
دغدغه های شیعیان است و این مراسم سالانه، وصف حال جمع زیادی از مردم 
کشوری است که مناسک محرم و عاشورا یکی از مهم ترین ابعاد هویتی آن را 
شکل داده و انواع تحولات و رخدادهای فرهنگی، سیاسی، اجتماعی و حتی 
دین گریزی مشهود در گوشه هایی از جامعه، نتوانسته است آیین های حسینی 

را کم رنگ کند.
اهمیت این موضوع باعث شده تا در روزهای اخیر و با نزدیک شدن به ایام 
برای  بهانه ای  آن،  از  تا  برآیند  تلاش  در  عده ای  محرم)ع(،  مراسم  برگزاری 
دعواهای سیاسی بسازند و به دوگانه سازی »عزاداری« و »سلامت« همانند 
»جان« و »نان« روی آورند. در این میان، برخی مدعی شده اند جریان غرب گرا 
به بهانه کرونا به دنبال تعطیلی هیئت های مذهبی در کشور است و کسان 
دیگری، کرونا را یک »ویروس سکولار« خوانده اند که تلاش می کند کشورهای 

دینی را با آثار مخرب خود به سمت بی دینی سوق دهد.
در چنین فضایی، رئیس جمهوری صبح دیروز)شنبه 4 مرداد( در جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا، بعد از دوگانه »نان یا جان«، دوگانه عزاداری یا سلامت را 
هم نفی کرد و گفت: »ممکن است هر روزی بحثی مطرح شود و الان که به 
ماه محرم رسیده ایم بحث عزاداری یا سلامت مطرح شود؛ اما هم عزاداری 
امام حسین)ع( و هم توجه به پروتکل های بهداشتی مانعه الجمع نیست، باید 
اینها را جمع کرد و در کنار هم قرار داد. ما هم باید سوگواری امام حسین)ع( 
را به عنوان یک فرهنگ بلند، فرهنگی که در تاریخ منجی ما بوده است، پاس 
بداریم. انقلاب و پیروزی و دفاع مقدس اگر بوده، همه ما در همه جا مرهون امام 

حسین )ع(  هستیم.«
روحانی که خود خطیب باتجربه ای است، ادامه داد: »ما ماه رمضان را در 
دوران کرونا تجربه کردیم؛ مردم قرآن برسر گرفتند و شب های احیا عده ای با 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی به مساجد و محافل رفتند و عده ای در خیابان 
و عده ای هم در فضای مجازی و برخی هم این مراسم را از طریق رسانه ملی 
دنبال کردند، همه این آیین ها را انجام دادند و اصول بهداشتی را هم رعایت 

کردند.«
شاید این روزها که متاسفانه روزی حدود ۲00 تن بابت کرونا جان می سپارند، 
برخی توقع داشتند دولت و ستاد مبارزه با کرونا، بابت بهبود شرایط بهداشتی، 
برگزاری هرگونه مراسم عزاداری را در محرم ممنوع اعلام کنند؛ اقدامی که به 
نظر دو پیامد می توانست داشته باشد: نخست آنکه بخشی از جامعه هیئتی 
به این ممنوعیت تن نمی دادند و طبق معمول بسیاری از ممنوعیت ها، این 
برنامه ها زیرزمینی می شد و طبیعی است که برنامه های زیرزمینی در نقاط 
کوچک تر و به صورت مخفی، از نظر بهداشتی پیامدهای بدتری  داشته باشد. 
دوم اینکه، دولت از سوی بخشی از جامعه مذهبی به مقابله با هیئت و روضه و 

عزاداری متهم می شد و این هزینه قابل پرداختی نیست.
در این فضا این تصمیم که با توصیه و فرهنگ سازی و دستورالعمل سازی 
و در عین حال، سنت  بهداشتی شد  مانع بی مبالاتی  امکان  تا حد  بتوان 

عزاداری محرم را متناسب با این شرایط حفظ کرد، عاقلانه تر به نظر می رسد.
برنامه ها،  کردن  کوتاه  جمعیت،  تراکم  کاهش  اجتماعی،  فاصله گذاری 
پیشنهادی  راهکارهای  اماکن،  کردن  ضدعفونی  و  ماسک  از  استفاده 
رئیس جمهوری برای برگزاری مراسم محرم در شرایط کنونی است، اما واقعیت 
آنکه این رویکرد فقط با این چند جمله رئیس جمهوری و پخش در رسانه ها 
به موفقیت نخواهد رسید؛ همان گونه که خروج از دوقطبی »جان و نان« به 
سادگی امکان پذیر نبود و سبب شد با وجود مهار موج اول کرونا، بار دیگر این 
بیماری تلفات زیادی بگیرد. هموطنان در ماه های اخیر، یکی از پیچیده ترین 
آفت های سلامت را تجربه کرده و بسیاری شاهد مرگ عزیزانشان بوده اند و 

تجمع بدون فاصله نیز همانند در آغوش گرفتن کروناست.
در چنین شرایطی، به نظر می رسد آنچه روحانی در قالب کلی »عزاداری با 
حفظ سلامت« بیان کرد، باید بسیار جزئی تر و اجرایی تر از سوی روحانیون، 
مداحان و مسئولان هیئت های واکاوی و تحلیل و تبیین و روش های اجرایی 
دیگر  و  پزشکان  جامعه شناسان،  همچنین  شود.  گرفته  نظر  در  آن  برای 
کارشناسان مرتبط، هر یک نقش خود را در هدایت جامعه به یک عزاداری 
متفاوت از گذشته ایفا کنند؛ مراسمی که در آن ضمن رعایت شئونات مذهبی، 

به گسترش شیوع بیماری مهلک کرونا در کشور منجر نشود.
همان گونه که رئیس جمهوری گفت، ماه رمضان تمام شد؛ هیچ کس نبود 
که بگوید »ماه رمضان باعث شیوع بیماری شد« و ماه رمضان، ایام عبادت و 
شب های احیا را هیچ کس حتی معاندان نیز نتوانستند بگویند باعث شیوع 
بیماری شده است. اکنون نیز برای ماه محرم باید به گونه ای عمل کنیم تا 

بهانه ای در اختیار دشمنان قرار نگیرد.
در این مدت، کرونا واقعیت های زیادی را به انسان ها تحمیل کرده است. 
اما در میان، چه بسا در کنار سختی ها و مشکلات بتواند راه و شیوه ای نو 
برای برگزاری آیین های عزاداری نیز پیش روی جامعه بگشاید؛ راهی که هم 
از عظمت بزرگداشت این مراسم نکاهد و هم جنبه های بهداشتی آن را ارتقا 

دهد.

سیاسی

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر لزوم اصلاح ماده 100 قانون شهرداری ها، گفت: 
ماده 100 به هیچ وجه نباید به عنوان منبعی برای کسب درآمد شهرداری ها و رفع 
مشکلات مالی این نهاد تلقی شود و برخی تصور کنند که با پول می توان تخلف 

را خرید. 
به گزارش اداره کل روابط عمومی قوه قضاییه، جلسه شورای عالی حفظ حقوق 
بیت المال با موضوع احیای حقوق عامه در حوزه اراضی ملی و منابع طبیعی صبح 
دیروز با حضور آیت الله سید ابراهیم رئیسی و مسئولان عالی قضایی و جمعی از 
مقامات دولتی با هدف بررسی وضعیت ساخت و سازهای غیرمجاز و تصرف اراضی 

لواسانات و علل و عوامل زمین خواری در این منطقه برگزار شد.
رئیس قوه قضاییه در این نشست که وزرای اطلاعات، جهاد کشاورزی، راه و 
شهرسازی و نیرو و معاونان آنها، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت از 
محیط زیست، فرمانده نیروی انتظامی و استاندار تهران حضور داشتند، اظهار 
داشت: ساخت و ساز در مناطق خوش آب و هوا در همه کشورها ضابطه مند است 
و هر کسی نمی تواند به هر شکل و در هر کجا بنایی را ایجاد و ادعای مالکیت کند.

 اختصاصی کردن لواسان به یک عده خاص مجاز نیست
رئیسی با تأکید بر این که ساخت و ساز در شهرها و روستاها باید در چارچوب 
قوانین و ضوابط باشد، افزود: مناطق خوش آب و هوا متعلق به همه است و همه 
آحاد جامعه باید از آن منتفع شوند و اختصاصی کردن مناطقی مانند لواسان برای 
عده ای خاص با رانت و تخلف از قانون و نظامات معماری و شهرسازی مجاز نیست.
رئیس قوه قضاییه گفت: مسئولان هر جا که هستند، مرزبان قانون هستند و 
مسئولیت شهرداران و مدیران شهری به عنوان مرزبانان شهر، مرزبانی از حقوق شهر 
و شهروندان است و هرگونه قصور و کم کاری و تخلف در این زمینه، به همه نسل ها 

در همه عصرها ضربه می زند.
 با زمین خواری مقابله شده اما برای مردم، لواسان ملاک است

رئیسی افزود: اقدامات انجام شده و آمارهای موجود در عرصه صیانت از اراضی 
ملی قابل تقدیر است اما با همه خدمات صورت گرفته، وضعیت ناهنجار و تاسف بار 
لواسان جلوی چشم مردم قرار دارد که هم برای ساکنان و اهالی بومی این منطقه و 

هم برای مردم تهران ناپسند است.
رئیس قوه قضاییه با بیان این که همه مشکلات مربوط به اراضی ملی و منابع 
طبیعی راه حل دارند، از اعضای دبیرخانه شورای عالی حفظ حقوق بیت المال 
خواست راهکارهای مقابله با پدیده هایی چون زمین خواری را بررسی کرده و 
همچنین برای رفع تعارض در تصمیم گیری ها، استنباط  های متفاوت از قوانین و 

اصلاح و شفاف سازی قوانین و دستورالعمل ها تدبیر کنند.
رئیسی با تأکید بر »طرح کشوری اجرای احکام« خواستار تعیین تکلیف ۲50 
هزار حکمی شد که از سوی کمیسیون ماده 100 شهرداری برای جریمه متخلفان 
ساخت و سازهای غیرقانونی و تخریب بناهای غیرمجاز صادر شده اما بخش عمده 

آنها اجرایی نشده اند.
 مردم انتظار اجرای بدون تبعیض قانون را دارند

رئیس قوه قضاییه بر لزوم اجرای بدون تبعیض قانون نیز تأکید کرد و گفت: مردم 
از اجرای تبعیض آمیز قانون گلایه مندند و حرف آنها هم درست است که چرا در یک 
منطقه یا در یک کوچه دو بنا به صورت غیرقانونی احداث شده اند اما با یکی از آنها 

برخورد شده است.
رئیسی دهداران و شهرداران را نیز مخاطب سخنان خود قرار داد و تأکید کرد که 
آنها حق ندارند در اموری که در حیطه اختیارات و وظایف شان نیست ورود کرده و 
مجوز بدهند و از وزارت کشور خواست که با دهداران و شهرداران متخلف قاطعانه 

برخورد کند.
 ماده ۱00 که منبع درآمد شهرداری ها شده است باید اصلاح شود

رئیس قوه قضاییه اظهار داشت: ماده 100 به هیچ وجه نباید به عنوان منبعی 
برای کسب درآمد شهرداری ها و رفع مشکلات مالی این نهاد تلقی شود و برخی 
تصور کنند که با پول می توان تخلف را خرید. امروز برخی افراد در مقابل چشم 
مردم مرتکب تخلف در حوزه ساخت و ساز می شوند و به راحتی می گویند پول 

آن را داده ام!
رئیسی با تأکید بر این که ماده 100 عاملی برای باز شدن باب تخلف و جسارت 
یافتن متخلفان در قانون شکنی است، متذکر شد: باید اصلاح ماده 100 از طریق 

مجلس شورای اسلامی پیگیری شود.

 شوراها خدمات خوبی داشته اند اما تخلفات جدی هم دارند
رئیس قوه قضاییه به تخلفات شوراهای شهر و روستا اشاره کرد و البته بخش عمده 
آن را ناشی از اشکالات ساختاری دانست و گفت: اگر ساختارها منضبط و منطبق 
با قانون باشد و بستر قانون شکنی و تخلف از بین برود، ما نیز هر از گاه مجبور به 

برخورد با متخلفان و بازداشت اعضای شوراها نمی شویم.
رئیسی با تأکید بر این که شوراها خدمات خوبی داشته اند اما تخلفات جدی هم 
دارند، خاطر نشان کرد: اگر زمینه تخلف وجود نداشته نباشد، قطعاً کسانی که به 
قصد خدمت وارد شوراها می شوند، تمایل به تخلف پیدا نمی کنند و این مساله 

باید بیشتر از همه مورد توجه مجلس و وزارت کشور و شورای عالی استان ها باشد.
 نباید اجازه داد نطفه خلاف و فساد منعقد شود

رئیس قوه قضاییه گفت: عقل و منطق حکم می کند واقعه را قبل از وقوع، علاج 
کنیم و باید پیش از بروز تخلف و از همان لحظه اول اجازه ندهیم که نطفه فساد و 
تخلف منعقد شود نه این که وقتی ساختمانی 10 طبقه در حریم رودخانه بنا شد، 

به دنبال تخریب آن برویم.
رئیسی با بیان این که امروز شاهد احداث ساختمان هایی هستیم که با تخلف بنا 
شده اند اما امکاناتی چون آب و برق و گاز به آنها داده شده است، تصریح کرد: حتماً 

باید قانون ارائه خدمات به ساختمان های غیرمجاز با کمک مجلس اصلاح شود.
 با تخلفات دستگاه های دولتی، به شدت برخورد شود

رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با بیان این که تخلف از همه بد، و 
از سازمان های اداری کشور بدتر و رعایت قانون، پسندیده و از سازمان های اداری 
کشور پسندیده تر است، گفت: برخی افراد با نیت ساخت اماکن مقدس، اراضی 

ملی را تصرف کردند که با دستور مقام معظم رهبری با آنها برخورد شد.
رئیسی افزود: نباید اجازه دهیم عده ای با استفاده از رانت، ثروت، قدرت و رابطه 
به محیط زیست و منابع طبیعی و اراضی ملی دست اندازی کنند و اگر سازمان های 
اداری کشور در این حوزه مرتکب تخلف شدند، باید به طور مضاعف با آنها برخورد 

شود چرا که آنها باعث بازشدن باب تخلف می شوند.
 لزوم تقویت بخش حقوقی دستگاه های دولتی

رئیس قوه قضاییه در همین راستا به وزارتخانه ها، سازمان های دولتی و دستگاه 
های اداری توصیه کرد با کمک دستگاه قضایی و با استفاده از حقوقدانان متعهد 

و متخصص، بخش حقوقی خود را تقویت و احقاق حقوق دولت را پیگیری کنند.
رئیسی خاطر نشان کرد: دولت حافظ حقوق ملت است و در واقع حفظ حقوق 
دولت، صیانت از حقوق ملت است و هر جا دولت با قدرت وارد میدان شد، در حفظ 

حقوق ملت موفق تر بوده است.
رئیس قوه قضاییه اجرای طرح کاداستر و حدنگاری برای تثبیت مالکیت ها را 
نیز امری ضروری دانست و با گلایه از برزمین ماندن این کار از سال 96 تاکنون، 
خواستار تسریع در ارائه نقشه اراضی ملی و منابع طبیعی از سوی دستگاه های 

ذیربط، برای صدور اسناد مالکیت آنها شد.
رئیسی الزام به تنظیم اسناد رسمی را هم ضرورتی اجتناب ناپذیر برای کاهش 
واحد   ۲60 ها،  پرونده  از  یکی  در  کرد:  تأکید  و  دانست  قضایی  های  پرونده 
ساختمانی به دو نفر فروخته شده بود که مشکلاتی را برای دادگستری ایجاد کرد که 
راه پیشگیری از چنین معضلاتی پیگیری تبدیل اسناد عادی به اسناد رسمی است.

 مبارزه با زمین خواری مقطعی و لحظه ای نیست
رئیس قوه قضاییه با بیان این که باید با پیشگیری و برخورد قاطع با تخلف، شرایط 
برای متجاسران به قانون ناامن شود، تأکید کرد: دستگاه قضایی مبارزه با زمین 
خواری و حفظ اراضی ملی را رها نخواهد کرد و احکامی که در لواسان و برخی 

مناطق صادر شده، تازه اول کار ماست و حرکتی مقطعی و لحظه ای نیست.
رئیسی با بیان این که قوه قضاییه این مسیر را تا حصول نتیجه پیگیری خواهد کرد 
و بنیادی خواهد نهاد که در آینده نیز کارها با همین قوت ادامه پیدا کند، از آحاد 
مردم دلسوز و دغدغه مند به ویژه سازمان های مردم نهاد، بسیج و جوانان حزب 

اللهی خواست که قوه قضاییه را در این امر خطیر یاری دهند.
 مدیران سابق، پاسخگوی تخلفات در دوره مسئولیت شان باشند

رئیس قوه قضاییه با اشاره به لزوم پاسخگویی مدیران درباره دوران مسئولیت شان 
اظهار داشت: در همین لواسان می گویند این تخلفات در دوره فلان مدیر انجام 
شده اما این گونه نیست که با تغییر مدیر، بگوییم مساله تمام شده است بلکه همه ما 

در هر دوره که مسئولیت داریم نزد خداوند، مردم و قانون پاسخگو هستیم.
 راه اندازی شعب تخصصی امور زمین در سیستم قضایی

رئیسی در پایان این نشست دستور راه اندازی شعب تخصصی برای رسیدگی به 
پرونده های مربوط به امور زمین را در دادسراها و دادگاه ها صادر و اعلام کرد سه 
ماه دیگر جلسه شورای عالی حفظ حقوق بیت المال برای بررسی میزان پیشرفت 

کارهایی که در نشست امروز برای آنها تصمیم گیری شد، برگزار خواهد شد.
 تشکیل ۳0 هزار پرونده برای تصرف و تغییر کاربری

 اراضی ملی در یک سال
پیش از سخنان رئیس قوه قضاییه، حجت الاسلام منتظری دادستان کل کشور و 
دبیر شورای حفظ حقوق بیت المال گزارشی از فعالیت های این شورا در یک سال 
گذشته ارائه کرد و خواستار ایجاد قرارگاهی برای هدایت، هماهنگی و پیگیری 
فعالیت های دستگاه ها و سازمان های مسئول در حفظ حقوق عامه و بیت المال 
شد. وی در ادامه اعلام کرد: در یک سال اخیر 30 هزار و 6۲۲ فقره پرونده در 
دادسرا و دادگاه برای مسائل مربوط به تصرف اراضی ملی و تغییر کاربری تشکیل 
شده که جمعاً 15 هزار و 537 نفر متهم داشته اند که این رقم نسبت به سال پیش از 

آن رشد 15 درصدی داشته است.
* رفع تصرف از 13 هزار هکتار اراضی ملی و آزادسازی 40 هزار هکتاری سواحل

دادستان کل کشور در عین حال گفت که طی یک سال گذشته 13 هزار و 300 
هکتار از اراضی ملی رفع تصرف شده و 39 هزار و 970 هکتار از سواحل نیز مشمول 
آزادسازی شده اند و ۸51 مجموعه به دلیل تخلف پلمب و 1۲ هزار و 34 مورد نیز 

تخریب شده اند.
حجت الاسلام منتظری همچنین از برگزاری 9۲4 جلسه پیشگیرانه، ۲۸9 مورد 
جلسه استانی شورای حفظ حقوق بیت المال و 3 هزار و 147 فقره مکاتبه از سوی 
دادستانی کل کشور با دستگاه ها و نهادهای مختلف برای صیانت از حقوق عامه و 

بیت المال در سال گذشته خبر داد.
در این نشست همچنین مسئولان دستگاه های اجرایی و مقامات قضایی عضو 
شورای عالی حفظ حقوق بیت المال به ارائه دیدگاه های خود در خصوص علل و 
عوامل تعرضات و تجاوزات به اراضی ملی پرداخته و راهکارهای پیشنهادی را برای 

مقابله با این دست اندازی ها مطرح کردند.
پیش از این جلسه، حجت الاسلام و المسلمین رئیسی ضمن بازدید از واحد 
قضایی لواسانات و گفتگو با مردم این منطقه در جریان مسائل و مشکلات مربوط به 
آنها و همچنین دغدغه هایشان در خصوص تعرضات صورت گرفته به اراضی ملی و 

ساخت و سازهای غیرمجاز در این شهرستان قرار گرفت.

رئیس قوه قضاییه در جلسه شورای عالی حفظ حقوق بیت المال ؛ 

نباید اجازه دهیم با پول تخلف بخرند 

محمدرضا خباز، عضو حزب اعتمادملی معتقد است؛ تا 
زمانی که برخی از زیرساخت ها تغییر نکند، حضور هر رئیس 

جمهوری در مسند قدرت فاقد اثرگذاری خواهد بود.
مسأله  آیا  اقتصاددان«  یا  سیاستمدار  جمهور  »رئیس 
انتخابات 1400 این است؟ پاسخ به این پرسش نه فقط درباره 
انتخابات پیش رو بلکه در چند انتخابات اخیر نقل محافل 
انتخاباتی است. حافظه تاریخی پر از اظهارات سیاستمدارانی 
است که در مناظره های انتخاباتی صحبت از جراحی »اقتصاد 
ایران« آن هم با کمترین خونریزی می کردند. به نظر می رسد 
موضوع اقتصاد و سیاست در ایران آنچنان در هم تنیده شده 
پیوست های  به  ملزم  سیاسی،  مرسوم  های  کنش گری  که 
تدابیر  با  تنها  نیز  اقتصادی  نظریه های  و  شده  اقتصادی 

سیاسی قابلیت اجرا پیدا کنند.
محمدرضا خباز، فعال سیاسی اصلاح طلب بر این عقیده 
است که مشکل کشور ما نه به دستان یک اقتصاددان توانمند 
حل می شود و نه یک سیاستمدار قهار! او می گوید؛ زمانی 
یک دولت موفق می شود که پیش از شروع کار، مجوز اصلاح 
برخی از زیر ساخت ها، به خصوص مسأله »قانون اساسی« را 
اخذ کرده باشد.  او که زمانی در قامت یک قانونگذار کنش 
سیاسی اصلاح طلبانه در پارلمان داشته و در دولت تدبیر و 
امید نیز به عنوان استاندار فعالیت کرده، تأکید دارد؛ »تنها راه 
جلب رضایت مردم به عنوان حافظان اصلی انقلاب اسلامی، 
بازگشت مسئولان حاکمیتی و جریانات سیاسی به آنهاست.«

نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در تحلیل فضای 
سیاسی داخل کشور نیز با وجود نقد درون گفتمانی به جناح 
اندازی جدی در شورای عالی  پوست  لزوم  و  سیاسی خود 
یک  مثابه  به  را  اصلاحات  طلبان،  اصلاح  سیاست گذاری 
خورشید تابان می داند که کج روی برخی از اصلاح طلبان 

موجب کاستی مقطعی روشنایی آن شده است.
آنچه در ادامه می خوانید؛ گفتگوی خبرآنلاین با محمدرضا 

خباز، عضو حزب اعتماد ملی و نماینده ادوار مجلس است:
کرونا  ویروس  و جهانی  آقای خباز! شیوع گسترده   *
تاثیرات زیادی بر عرصه های مختلف زندگی مردم خاصه 
اقتصاد گذاشته است، از نگاه شما این بیماری همه گیر 
چه تأثیری بر سیاست داخلی ایران و مشخصا انتخابات 

سال آینده خواهد گذاشت؟
ویروس کرونا به عنوان یک پدیده ناشناس و غیر مترقبه 
می تواند بر بسیاری از موضوعات تأثیر بگذارد. اینطور به نظر 
می رسد که مقولاتی همچون؛ »سیاست داخلی و خارجی«، 
»اقتصاد« و »مسائل اجتماعی« در ایران، در دامنه تأثیرات این 

ویروس قرار بگیرند.
بعید است انتخابات ۱۴00 تحت تاثیر

 مستقیم کرونا قرار گیرد
بنده معتقدم این که انتخابات ریاست جمهوری در سال 

1400 به صورت مستقیم تحت تأثیر این ویروس قرار بگیرد، 
امری بعید است. زیرا انتخابات تابع تغییرات ساختاری در 
رکن  این  ریشه ای  پذیری  تأثیر  شاهد  زمانی  و  است  کشور 
خواهیم بود که بسیاری از ساختارهای موجود دچار دگرگونی 
این  متصور  می تواند  خوشبیانه  نگاه  یک  تنها  باشد.  شده 
موضوع باشد که با ورود یک رئیس جمهور و استقرار یک دولت 
جدید، شرایط  تغییر کرده و بسیاری از مشکلات و معضلات 

نیز حل شود.
لزوم بازنگری در قانون اساسی

 کدام تغییرات ساختاری مدنظر شما است؟
کاستی های  جبران  و  کشور  در  اساسی  تغییرات  برای 
ساختاری  تغییرات  سمت  به  است  لازم  گذشته،  سال های 
مورد  باید  مسیر  این  در  که  ساختاری  اولین  کنیم.  حرکت 

بازنگری قرار بگیرد؛ موضوع »قانون اساسی« است. 
بخش عمده ای از اعتراضات در سال  ۹۶ و آبان ماه 
سال قبل، ریشه اقتصادی داشتند. به نظر شما چگونه 
اقتصادی  امور  بر  می توان در شرایطی که بحران کرونا 
سایه انداخته، از بروز این حوادث جلوگیری کرد؟ وظیفه 
می  تعریف  چطور  را  سیاسی  های  جناح  و  سیاسیون 

کنید؟
نهادهای حاکمیتی باید بپذیرند که مردم حرف اول و آخر 
را در کشور می زنند. زیرا همین مردم پایه گذار و شکل دهنده 
اصل انقلاب اسلامی بودند و از انقلاب خود در بسیاری از 
فراز و نشیب ها پاسداری کرده اند. مردم ما انقلاب اسلامی را 
همچون فرزند خود می دانند و اگر به خواسته های آنها توجه 
می کنند.  تلاش  خود  دستاورد  این  از  حراست  برای  شود، 
البته این احتمال وجود دارد همین مردم زمانی که متوجه 
شوند خواسته ها و نظرات آنها از سوی بخش هایی از حاکمیت 

خریدار ندارد، در برخی از موضوعات تجدیدنظر کنند.
که  راحل)ره(  امام  فرمایش  این  حاکمیتی  مسئولان  اگر 
فرمودند؛ "مردم ولی نعمتان ما هستند" را در درک کنند، قطعا 
تمام تلاش خود را به کار خواهند بست که آنها را نسبت به 

انقلاب و ارزش های والای آن دلگرم نگه دارند.
جریان  کل  نه  دارند  گله  طلبان  اصلاح  برخی  از  مردم 

اصلاحات
 آقای خباز! در چند سال  اخیر شعارهایی مبنی بر 
عبور از جریانات سیاسی از سوی برخی مردم به گوش 
می رسد. به نظر شما این موضوع مقدمه ای برای کناز زدن 
دو جریان »اصلاحات« و »اصولگرا« و ظهور یک جریان 

سوم است؟
در  می دانم،  طلب  اصلاح  را  خود  که  دلیل  این  به  بنده 
خصوص جریان سیاسی متبوع خود صحبت می کنم. به نظر 
من اصلاح طلبی یک »گفتمان« و »اندیشه« است. باید توجه 

داشت که هیچگاه نمی توان یک اندیشه را از بین برد.

این  معنی  می دهند،  بروز  خود  از  را  مخالفتی  مردم  اگر 
مخالفت پشت کردن به جریان اصلاحات نیست، بلکه آنها از 
برخی اصلاح طلبان گله دارند. برای مثال مردم ما هیچگاه 
با اسلام مخالفتی نداشته اند، بلکه با برخی »مسلمان نماها« 
زاویه دارند، زیرا برخی اسلام را یک ابزار برای رسیدن به مطامع 

دنیوی خود کرده اند.
برخی نیروهای اصلاح طلب باید در رفتار خود

 بازنگری جدی کنند
اصلاح طلبی همانند یک »خورشید« است که یک سری 
رفتارهای نامناسب از برخی اصلاح طلبان، همانند یک ابر 
بخشی از نور آن را پوشانده است؛ هرچند که همین ابرها نیز به 

مرور زمان کنار می روند.
معتقدم بخشی از نیروهای اصلاح طلب باید یک بازنگری 
زیرا مردم  باشند.  رفتارهای خود داشته  از  برخی  در  جدی 
در مقاطعی به آنها رأی داده اند ولی به آنچه از ایشان انتظار 

داشتند، نرسیده اند.
دیگر نمی توان با روش سنتی و نطق آتشین مردم را 

هیجانی کرد
امروز نه تنها این دسته از اصلاح طلبان، بلکه بخش هایی از 
حاکمیت باید در ارتباط خود با مردم بازنگری کنند و خود را در 
سطح مردم ببینند. نباید فراموش کنیم در اوایل انقلاب مردم و 
مسئولین در یک سطح بودند و تمام تلاش خود را برای حفظ 

انقلاب به کار می  بستند.
افراد فعال در جریانات سیاسی  من اطمینان دارم اگر 
و  آنها  به  همچنان  نیز  مردم  بازگردند،  مردم  به  کشور 
آرمان های انقلاب اسلامی وفادار خواهند ماند. مسئولان 
حاکمیتی نیز باید بدانند که سطح درک، شعور و بینش 
مردم نسبت به 40 سال قبل بسیار بالاتر آمده و نمی توان 
مذهبی  سخنرانی  سلسله  یک  و  سنتی  روش های  با 
به  را  آنها  و  کرد  هیجانی  را  ایشان  آتشین،  نطق های  و 

عرصه های مختلف کشاند.
انتخابات  اگر اصلاح طلبان قصد دارند در  بنده معتقدم 
سال آینده موفق شوند، باید در بسیاری از روش ها و رفتارهای 
یک  نیز  رو  پیش  مسیر  برای  و  کرده  بازنگری  خود  گذشته 

مانیفست تبیین کنند.
شورایعالی سیاستگذاری باید پوست اندازی جدی کند

چه  طلبان  اصلاح  سیاست گذاری  عالی  شورای   
نقشی در این راهبرد انتخاباتی خواهد داشت؟

این شورا نیز باید یک پوست اندازی جدی داشته باشد تا 
بتواند با یک برنامه و فکر جدید، خون جدیدی به مردمی که 

احساس رخوت دارند تزریق کند.
ایجاد یک  آیا احتمال دارد جریانات سیاسی برای   
سونامی رأی، به سمت چهره های جدید انتخاباتی بروند؟
اگر منظور از یک چهره جدید، نادیده گرفتن چهل سال 

فعالیت سیاسی است، بنده با این نظر مخالفم. اما قائل به 
این موضوع هستم که می توان با استفاده از تجارب چهار دهه 
گذشته، نیروهایی را برای انتخابات فعال کرد که از کارآمدی 

بالاتری برخوردار هستند.
باید توجه کنیم که مشکل امروز کشور، یک کاندیدای اصلاح 
طلب یا اصولگرا نیست، بلکه کشور با یک سلسله مشکلات 
زیرساختی مواجه است که باید آنها را رفع کنیم. در این فضا هر 
فردی بر مسند ریاست قوه مجریه بنشیند، نمی تواند مشکلات 
موجود، به خصوص در حوزه اقتصاد را حل و فصل کند. امروز 
کشور ما نیازمند این موضوع است که مراکز »تصمیم گیری« و 
»تصمیم سازی« به بازسازی و حتی بنای مجدد حرکت کنند.

هیچ رئیس جمهوری قوی تر از
 آیت الله هاشمی نبود اما...

تجربه تاریخی نشان داده که هیچ رئیس دولتی قوی تر از 
مرحوم هاشمی رفسنجانی، هیچ رئیس جمهوری محبوب تر 
از آقای خاتمی و هیچ فردی نزدیک تر از آقای احمدی نژاد 
به نهادهای تحت نظر رهبری در ایران وجود نداشته است. اما 
همین افراد نیز پس از ۸ سال فعالیت خود از نتیجه به دست 
آمده رضایت نداشتند، جالب اینجاست که مردم نیز از آنها 
رضایت نداشتند. امروز همین موضوع در خصوص شخص 

آقای روحانی نیز صدق می کند.
ایرادی  جمهور  رؤسای  ما  کشور  در  که  داشت  توجه  باید 
آنها  که  شده  باعث  ساختاری  اشکالات  بلکه  نداشته اند، 
عملکرد رضایت بخشی از خود به جا نگذارند. کشور ما از نظر 
بهره مندی از منابع، 7 درصد از ذخایر جهان را در اختیار دارد؛ 
در حالی که جمعیت ایران تنها یک درصد از کل جهان است. 
با این تفاسیر به این نتیجه می رسیم که اشکالات ساختاری 
باعث شده نتوانیم از این منابع برای یک زندگی بهتر بهره 

بگیریم.
سمت  به  باید   ۱۴00 سال  برای  می کنید  فکر   
انتخاب کدام رئیس جمهور برویم؛ یک اقتصاددان یا یک 

سیاستمدار؟
مدیر عالی در کشور ما نمی تواند نگاه تک بعدی به مسائل 
داشته باشد، زیرا دانش سیاسی و یا اقتصادی صرف به تنهایی 
گره گشایی نمی کند. برای مثال در بخش هایی از حاکمیت 
کسانی وجود دارند که در جایگاه خود یک قدرت به حساب 
می آیند و هرگز یک اقتصاددان نمی تواند با آنها رابطه تعاملی 

ایجاد کند.
به نظر بنده زمانی یک رئیس جمهور موفق می شود که پیش 
از ورود به عرصه، به صورت مستقیم با بخش های مختلف 
حاکمیت صحبت کند و به آنها بگوید که قصد اصلاح برخی 
از زیرساخت ها را دارد، در غیر این صورت هر فردی در 1400 
پیروز شود، در پایان دوران مسئولیت خود احساس عدم توفیق 

و حتی درجا زدن را خواهد داشت.

محمدرضا خباز :

مشکل کشور، رئیس جمهور اصولگرا یا اصلاح طلب نیست 



کاهش ۱۵ درصدی تلفات غرق شدگی در بهار 
سازمان پزشکی قانونی کشور اعلام کرد: با وجود کاهش 15 درصدی تلفات غرق شدگی در 
کشور که قطعا محدود شدن سفر ها یکی از علت های آن است، متاسفانه در ماه خرداد با افزایش 
13.6 درصدی این آمار مواجه بودیم. به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل سازمان 
پزشکی قانونی کشور، رشد آمار غرق شدگی در خرداد ماه برغم کاهش قابل توجه آن در ماه های 
فروردین و اردیبهشت، نشان دهنده افزایش سفر ها به مناطق تفریحی و شهر های ساحلی و شنا در 
رودخانه ها، دریاچه های طبیعی و مصنوعی و دریا با آغاز فصل گرم سال است که علاوه بر افزایش 
تلفات غرق شدگی، در شرایط شیوع کرونا اقدامی خطرآفرین محسوب می شود. در بهار امسال 
31۲ نفر بر اثر غرق شدگی جان خود را از دست دادند، این آمار در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
که آمار تلفات 367 نفر بود، 15 درصد کمتر شده است.از کل تلفات غرق شدگی سه ماهه نخست 
امسال ۲55 نفر مرد و 57 نفر زن بودند، در این مدت استان های فارس با 34، خوزستان و مازندران 

هر کدام با ۲۸ و گیلان با ۲۲ فوتی بیشترین آمار مرگ ناشی از غرق شدگی را داشتند.

آخرین آمار جان باختگان کرونا درکشور
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۲91 هزار و 17۲ نفر در کشور 
به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۲16 نفر در ۲4 ساعت گذشته، تعداد جان 
باختگان کرونا در کشور به 15 هزار و 700 نفر رسیده است. سیما سادات لاری روز یکشنبه درباره 
آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا و موارد فوت ناشی از ابتلا به این ویروس در کشور بیان 
کرد: از دیروز تا امروز 5 مرداد 1399 و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و 333 بیمار 
جدید مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی شد که یک هزار و ۲۸۲ نفر از آنها بستری شدند. با این 
حساب، مجموع بیماران کووید19 در کشور به ۲91 هزار و 17۲ نفر رسید.وی ادامه داد: متاسفانه 
در طول ۲4 ساعت گذشته، ۲16 بیمار کووید19 جان خود را از دست دادند و مجموع جان 
باختگان این بیماری به 15 هزار و 700 نفر رسید.معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون 
۲53 هزار و ۲13 نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین 3695 
نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.لاری افزود: 

تاکنون دو میلیون و 3۲7 هزار و ۸50 آزمایش تشخیص کووید19 در کشور انجام شده است.

سهام عدالت ۲۰ میلیونی شد 
در پی صدور دستور آزادسازی سهام عدالت، سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه 
با راه اندازی سامانه استعلام و آزادسازی سهام عدالت اقدام به ارائه جزئیات دارایی واقعی سهام 
عدالت مشمولان به تفکیک شرکت های بورسی و ارائه تعداد و ارزش هر سهم آنها کرد.این سامانه 
بار دیگر در پایان معاملات هفته بِروزرسانی شده است و مشمولان می توانند با مراجعه به این سامانه 
از آخرین ارزش سهام عدالت خود آگاهی یابند.بر اساس این گزارش کسانی که ارزش اولیه سهام 
عدالت آن ها 53۲ هزار تومان است در پایان معاملات روز شنبه 4 مرداد ارزش سهام عدالتشان 
به ۲0 میلیون و ۲97 هزار و ۸90 تومان رسیده است که رشد 3۸ برابری نسبت به ارزش اسمی 

اولیه داشته است.

تعطیلی خوزستان به دلیل گرما 
استاندار خوزستان از تعطیلی ادارات و بانک ها در روز دوشنبه به دلیل پیش بینی افزایش دما خبر 
داد.غلامرضا شریعتی در حاشیه جلسه ستاد استانی کرونا  ، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: طبق 
پیش بینی هواشناسی مقرر شده بود که پیک گرما در روز سه شنبه رخ دهد اما با توجه به تغییر 
پیش بینی دما و وقوع پیک مصرف برق در روز دوشنبه، ادارات و بانک ها دوشنبه )6 مردادماه( هم 
تعطیل اعلام می شود.وی افزود: دمای هوای فردا در 1۸ شهرستان بالای 50 درجه و در شش 

شهرستان بالای 49 درجه پیش بینی شده است.

شهردار مشهد به کرونا مبتلا شد
محمد رضا کلایی شهردار مشهد به بیماری کووید - 19 مبتلا شد. در پی انتشار خبر ابتلای 
شهردار مشهد به بیماری کووید- 19 توسط یک عضو شورای اسلامی شهر مشهد، خبرنگار ایرنا 
پیگیر موضوع از روابط عمومی شهرداری شد که روابط عمومی این موضوع را تایید کرد.طبق 
اطلاعات روابط عمومی شهرداری مشهد، روزیکشنبه  نتیجه آزمایش کرونای کلایی مثبت اعلام 

شده و وی در منزل خود قرنطینه شده و دارای وضعیت عمومی مساعدی است.

پاسخ به شبهات درباره انتخاب بذرپاش 
علیرضا شهبازی رئیس کمیته دیوان محاسبات، امور مالی و اموال مجلس طی بیانیه ای به 
برخی شبهات و ابهامات در فضای مجازی و رسانه ای، درخصوص دو گزینه معرفی شده توسط 
کمیته دیوان محاسبات مجلس به صحن علنی که براساس رای نمایندگان محترم مجلس شورای 
اسلامی، آقای مهرداد بذرپاش با رای اکثریت به عنوان رئیس دیوان محاسبات انتخاب شد، پاسخ 

داد.

مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم :

هتل و پارکینگ جنب بازار بزرگ قم 
احداث می شود

مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم از اتمام عملیات عمرانی و نصب 
دستگاه های بازی شهربازی غدیر خبر داد و گفت:  این شهربازی با ۲1 
دستگاه کار خود را شروع می کند و فاز سرپوشیده نیز به زودی عملیاتی 

می شود.
محمدرضا معرفت اقدامات انجام شده در حوزه جذب سرمایه گذاری در قم را 
موردتوجه قرار داد و اظهار داشت: این سرمایه گذاری ها در زمینه های مختلف 
همچون احداث ایستگاه های سوخت رسان کوچک در 6 واحد بوده که با 

استقبال و رضایت مردم مواجه شده است.
مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم با بیان اینکه سرمایه گذاری بر روی 
شهربازی بوستان غدیر در حال انجام بوده که مراحل نهایی را می پیماید و تا 
چند هفته آینده به بهره برداری می رسد، ابراز کرد: این شهربازی با ۲1 دستگاه 

کار خود را شروع می کند و فاز سرپوشیده نیز به زودی عملیاتی می شود.
معرفت ادامه داد: در فاز بعدی نیز ترن هوایی و بازی های داخل سالن با 
توجه به آب وهوای قم راه اندازی می شود که بهره بردار بخش خصوصی بوده 
و در حال حاضر شناسایی نیروها در حال انجام است و از نظر فنی کمتر از 
یک ماه آینده بهره برداری می رسد، البته با وضعیت کرونا، تکلیف افتتاح آن 
مشخص نیست. وی با تأکید بر اینکه چند قرارداد احداث هتل و پارکینگ 
جنب بازار کهنه و چندین پروژه در بلوار پیامبر اعظم)ص( منعقدشده و در 
حال اجراست، تصریح کرد: در حال حاضر نیز تمرکز در محور بلوار پیامبر 
اعظم)ص( است و در این محدوده چند پروژه به مرحله قرارداد رسیده که در 

دهه کرامت دو قرارداد بزرگ با حضور شهردار به امضا رسید.
مجتمع  احداث  کرد:  عنوان  قم  شهرداری  سرمایه گذاری  امور  مسئول 
تجاری و اقامتی ویژه بنیاد تعاون ارتش به ارزش ۲50 میلیارد تومان و پروژه 
دیگر طرف قرارداد با بخش خصوصی در بلوار پیامبر اعظم)ص( پیرامون 
احداث هتل 4 ستاره و مجتمع تجاری با زیربنای 50 هزار مترمربع و سه طبقه 
پاساژ و7 طبقه هتل با سرمایه گذاری 3۸0 میلیارد تومان است که به زودی 
عملیاتی می شود. معرفت بیان کرد: احداث مجتمع تجاری از طریق فراخوان 
اعلام شد و برنده فراخوان به زودی با انعقاد قرارداد وارد اجرای پروژه می شود.

 
سرپرست شهرداری منطقه شش قم خبرداد:

احداث پارکینگ عمومی در جوار 
امامزاده ابراهیم)ع(

سرپرست شهرداری منطقه شش قم از جمع آوری 11۸ تن زباله در سطح 
منطقه با مشارکت ۲50 نیروی خدمات شهری خبر داد.

سیدرضا حسینی با بیان اینکه از ۲۸5 میلیارد ریال از بودجه منطقه شش 
مربوط به تملکات است، اظهار داشت: در حال حاضر اصلی ترین تملکات 
منطقه مربوط به ایستگاه مترو است که باید سریع به سرانجام رسیده و در 
اختیار قطار شهری قرار بگیرد، به ویژه ایستگاه A13 و A14 دارای حساسیت 

زیادی است و باید با سرعت بیشتری به اتمام برسد.
سرپرست شهرداری منطقه شش قم با بیان اینکه در ادامه تملک بلوار 
حضرت معصومه)س( به سمت جاده جعفریه، 6 مورد تملک در خیابان شهید 
امامی داریم که در جهت بهبود عبور و مرور به ویژه در خیابان رئیس کرمی 
در جهت ادامه مسیر اثرگذار است، افزود: ادامه خیابان توحید و امامزاده 
ابراهیم)ع( و شهیدان هوشنگی و تقاطع شهدای زند از پروژه های شاخص 
تملکی منطقه در سال جاری است که امیدواریم با انجام تملکات و اصلاح 

هندسی، بحث بهبود عبور و مرور را داشته باشیم.
حسینی پیرامون احداث پارکینگ در این منطقه، تصریح کرد: یکی از 
پارکینگ است، در همه مناطق  معابر، کمبود  معضلات اصلی در سطح 
به  دو پلاک  ابراهیم  امامزاده  در  و  دنبال می شود  پارکینگ عمومی  پروژه 
مساحت 600 متر تملک داشتیم که کل پروژه امسال انجام شده و در اختیار 
حمل ونقل ترافیک جهت احداث پارکینگ قرار گرفت. وی با اشاره به اهمیت 
خدمت رسانی به مردم در حوزه خدمات شهری، گفت: برون سپاری در حوزه 
خدمات شهری و واگذاری به شرکت ها انجام شده و در منطقه روزانه 11۸ تن 
زباله جمع آوری می کنیم که ۲50 نفر در مجموعه خدماتی و شرکت پیمانکار 
به کار مشغول هستند، ضمن اینکه 19 دستگاه خودروی جمع آوری زباله و 

شستشو و سایر خودروها در ارائه خدمات مورداستفاده قرار می گیرد.
سرپرست شهرداری منطقه شش قم عنوان کرد: پاکبان و خدمات شهری 
به ویژه در کرونا تلاش زیادی کردند و در معرض خطر قرار داشتند و شغل 
پرزحمتی است، از شهروندان تقاضا داریم شهروندان توجه کافی به رعایت 

پروتکل های بهداشتی داشته باشند تا از این بحران عبور کنیم.
 

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم :

سیستم QR بر روی تمام تاکسی های 
قم نصب می شود

راه اندازی  از  قم  شهرداری  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  سازمان  رئیس 
سیستم پرداخت الکترونیک QR بر روی تمام تاکسی ها تا پایان مهرماه خبر 

داد.
در  پرداخت صورتحساب ها  به جزئیات  اشاره  با  کوروش محمدحسینی 
پرداخت الکترونیکی در وسایل نقلیه عمومی، اظهار داشت: صورتحساب ها 
و تراکنش ها در این سیستم قابل احصاست و هر ۲4 ساعت مبالغ و کلیه 
تراکنش ها با راننده محاسبه می  شود و تراکنش ها جمع شده و ساعاتی را برای 

تسویه حساب بانکی در نظر گرفته می شود.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم ادامه داد: با توجه 
به تعدد تاکسی ها نمی توانیم از سیستم کارت که در اتوبوس است استفاده 
کنیم و پز بانکی نیز هزینه دارد، ما برآنیم تا دو ماه دیگر سامانه QR  را روی 
اپلیکیشن  کرد:  کنیم. محمدحسینی خاطرنشان  تاکسی ها نصب  تمام 
خدمات الکترونیکی شهرداری قم با نام قمیار در اختیار شهروندان گرامی 
قرار گرفته است که این سرویس به همراه کیف پول یکپارچه شهروندی قم 
است، همچنین شرکت ها و استارت آپ هایی نیز در این پروژه با شهرداری قم 
همکاری می نمایند که لیست آن ها را از با استفاده از دکمه »اپلیکیشن های 
همکار« مشاهده و اپلیکیشن های مربوط به آن ها را می توان دانلود نمود. وی 
با بیان اینکه اگر این طرح جلوتر رفته می توان QR را در اختیار سایر بیزینس ها 
همچون سوپرمارکت ها و پمپ بنزین ها قرار داده و پذیرش کنیم، عنوان کرد: 
در این شرایط راننده تاکسی می تواند با استفاده از کیف پول خودش، خرید 
انجام دهد. رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم یادآور 
شد: نحوه شارژ از طریق بانک بسیار آسان است، کیف پول سقفی برای هزینه 
کرد ندارد، اما شارژ آن به دلیل مباحث امنیتی موجودی خاصی برای آن در 
نظر گرفته می شود و سقفی برای آن در نظر داریم. محمدحسینی با تأکید بر 
اینکه کارت های آفلاین دارای سقف است، تصریح کرد: البته برای بحث های 
امنیتی قم کارت به صورت آفلاین، تدابیری اندیشیده شده است، برای کیف 
پول نیز با نام کاربری و رمز عبور سقفی را برای شهروند می گذاریم تا امنیت 
آن هم تأمین شود. وی اضافه کرد: در شرایط کنونی برای کرایه های گردشی 
که نرخ مصوب دارند نصب QR امکان پذیر است، از تجربیات بسیاری از 
کشورها استفاده می کنیم و باید تلاش کرد راننده های تاکسی QR را بپذیرند 
و برای استفاده از آن تشویق شوند، این طرح اجتماعی در حمایت از مسافر و 
راننده تاکسی است و طبق نرخ مصوب شورای اسلامی شهر بوده و شهروند 

می تواند این نرخ را بپردازد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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در توصیف بهشتیان  ـ:آنان گروهی هستند که 
همواره از کرامت ]الهی [بهره مندند ، تا آن گاه 

که در سرای ماندن فرود آیند و از جا به جایی های 
سفر ، آسوده گردند.
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طرح:محمدعلی رجبی

لات بازی در آسمان!!!

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: 
قم مرکز مواصلاتی کشور است و نیاز دارد که بحث 
امداد هوایی و پایگاه های امدادی آن تقویت شود، به 
ویژه زائرپذیری قم موجب می شود نگاه ویژه ای به آن 

داشته باشیم. 

آیین  در  دیروز  ظهر  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
جمعیت  امدادی  طرح های  و  پروژه ها  از  رونمایی 
ایم در  هلال احمر استان قم اظهار کرد: ما آماده 
مجلس به جمعیت هلال احمر در سطح کلان کمک 

ویژه ای انجام دهیم.

عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی افزود: 
نیروهای جمعیت هلال احمر با کمترین دریافتی 
و داوطلبانه در عرصه خدمت حاضرند و با اخلاص 
و جانفشانی در مواجهه با حوادث و بحران ها تلاش 
تقاضا  همتی  دکتر  از  کرد:  تصریح  وی  می کنند. 
داشتیم پاداشی را برای خدمات گسترده نیروهای 
امدادی و خدوم هلال احمر در نظر بگیرد که با این 

امر موافقت شد.
امیرآبادی بیان کرد: قم مرکز مواصلاتی کشور است 
و نیاز دارد که بحث امداد هوایی و پایگاه های امدادی 
آن تقویت شود، به ویژه زائرپذیری قم موجب می شود 

نگاه ویژه ای به آن داشته باشیم.
وی خاطرنشان کرد: سازمان هلال احمر مرز و رنگ 
و پوست نمی شناسد و تلاش های انسان دوستانه ای 
دارد، بسیاری از نیروها با کمترین دریافتی شب و روز 
تلاش می کنند و نگاه مادی ندارند و هدفی والاتر را 

دنبال کرده اند.
نماینده مردم قم در مجلس بیان کرد: امیدواریم 
با پیگیری لازم بیمارستان هلال احمر نیز به نتیجه 
در  کنیم.  استفاده  نیز  خیرین  ظرفیت  از  و  برسد 
این وضعیت کرونا و تحریم های ناجوانمردانه، اداره 
کشور کاری هنرمندانه است و نیاز به جهاد دارد که 

دولتمردان در این باره تلاش می کنند.

امیرآبادی نماینده مردم قم :

امداد هوایی وپایگاه های امدادی در قم تقویت شود

فرمانده انتظام استان قم خبرداد:

کشف ۳4 هزار لیتر گازوئیل قاچاق 
فرمانده انتظامی استان قم از کشف 34 هزار لیتر گازوئیل قاچاق به ارزش ۲ میلیارد و ۲15 میلیون 
ریال در قم خبر داد.   سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت:  کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی 
"اراک - قم" یک دستگاه کامیون کشنده  تردد خودروهای عبوری در محور  با کنترل  استان قم 
را متوقف کردند. فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه خودرو به ظن حمل سوخت قاچاق با 
هماهنگی قضائی به یگان منتقل و راننده با ارائه برگه بارنامه فاقد ذکر محموله، اذعان داشت خودرو 
حامل مواد اولیه چسب بوده که از یک استان غربی به مقصد اشتهارد بارگیری کرده اما سرانجام بیان 
داشت، محموله گازوئیل بوده و به مقصد "تهران" بارگیری شده است. وی ادامه داد: سپس با دعوت 
از نمایندگان شرکت ملی  پخش فرآورده های نفتی و اداره استاندارد از سوخت نمونه برداری و پس از 
آزمایشات لازم نوع سوخت را گازوئیل اعلام کردند. سردار میرفیضی گفت: تانکر سوخت به انبار شرکت 
نفت استان قم منتقل و کارشناسان پس از تخلیه مقدار آن را 34 هزار لیتر گازوئیل به ارزش به ارزش 
۲ میلیارد و ۲15 میلیون ریال اعلام که در نهایت پرونده تشکیل و برای سیر مراحل قانونی به اداره کل 
تعزیرات حکومتی استان ارسال شد. فرمانده انتظامی استان قم همچنین از شهروندان خواست، در 
صورت اطلاع از فعالیت های اقتصادی غیرقانونی از سوی افراد سودجو، موضوع را در اسرع وقت از 

طریق تماس با شماره تلفن110 به پلیس استان اطلاع دهند.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:
کلاهبرداری در پوشش فروش نرم افزارهای رژیم غذایی

رئیس پلیس فتا استان قم ، نسبت به کلاهبرداری عده ای سودجو در پوشش فروش نرم افزارهای 
رژیم غذایی به شهروندان هشدار داد.   سرهنگ علی موالی اظهارداشت: برنامه های رژیم غذایی یکی 
از ترفندهای مجرمان سایبری برای کلاهبرداری از شهروندان شده است، به گونه ای که اینگونه سایت 
ها با ارسال برنامه های رایگان از شهروندان مبلغی را دریافت می کنند و یا برای سرقت اطلاعات بانکی 
شهروندان، افراد را به درگاه های فیشنگ بانکی هدایت می کنند. وی افزود: بسیاری از برنامه های رژیم 
غذایی که این افراد برای متقاضیان ارسال می کنند برنامه های است که با یک جستجوی ساده در 
اینترنت می توان به صورت رایگان به دست آورد. رئیس  پلیس فتا استان قم  ادامه داد: شگرد دیگر این 
مجرمان در تبلیغات برنامه های رژیم غذایی هدایت کاربران به درگاه های فیشینگ بانکی است که با 

سرقت اطلاعات بانکی شهروندان حساب آنها را خالی می کنند.
 

رییس بیمارستان شهید بهشتی قم:
ادعای عدم ترخیص تبعه کرونایی فوت شده دروغ است

 رییس بیمارستان شهید بهشتی قم گفت: بیمار کرونایی فوت شده از اتباع غیر مجاز بوده که پیکرش 
در همان روز نخست به خانواده اش تحویل داده  شده و از 37 میلیون تومان هزینه درمان فقط 9 میلیون 
دریافت شده است و اگر این بیمار از اتباع مجاز بود فقط 10 درصد هزینه را مانند سایر افراد پرداخت 
می کرد. سید یاسر فروغی بیان کرد: اگر این فرد بصورت قانونی وارد ایران شده بود و تحت پوشش بیمه 
قرار داشت مانند سایر بیماران 90 درصد هزینه ها از وی گرفته نمی شد. فروغی افزود: برای ۲۸ میلیون 
تومان باقی مانده نیز مدارکی مانند گذرنامه از آنها دریافت شده و هنوز برای تسویه به بیمارستان مراجعه 
نکرده اند.  وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر تعداد زیادی گذرنامه و مدارک مشابه برای تسویه از اتباع 
خارجی گرفته شده که خانواده های آنها برای دریافت آن مراجعه نکرده اند. فروغی گفت: سازمان های 
نظارتی بعدا ما را به خاطر عدم دریافت مطالبات مورد مواخذه قرار می دهند، ولی با این حال ما برای 

عدم فشار به بیماران با تساهل برخورد می کنیم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد؛

فوت 4 بیمار کرونایی در قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم، گفت: در شبانه روز گذشته 4 نفر از بیماران کرونایی بستری در 
بخش های بیمارستانی استان فوت کردند. دکتر محمدرضا قدیر، با اعلام اینکه در حال حاضر ۲70 
بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند، گفت: در ۲4 ساعت گذشته 60 بیمار با علایم 
مشکوک به کرونا به مراکز درمانی قم مراجعه کردند که از این تعداد 35 نفر در بخش های بیمارستانی قم 
بستری شدند.  وی افزود: در شبانه روز گذشته هم 39 نفر از کل بیمارانی که طی روز های گذشته بستری 
بودند با تشخیص پزشکان معالج از بیمارستان مرخص شدند. دکتر قدیر همچنین گفت: که حال حاضر 

حال 57 نفر از بیماران کرونایی بستری در بخش های بیمارستانی قم وخیم است.

قم  استان  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
گفت: اکنون اشتغال واحدهای صنعتی و صنایع معدنی 
موجود در استان 56 هزار و ۸04 نفر است و ۲.3 درصد 
اشتغال واحدهای صنعتی و صنایع معدنی موجود در 
کشور در استان قم است. محمود سیجانی با اشاره به 
سند اشتغال و سرمایه گذاری استان قم اظهار کرد: 
هدف گذاری انجام شده در سال 1399 براساس سند 
اشتغال و سرمایه گذاری استان قم در زمینه اشتغال 
گذاری 755  سرمایه  زمینه  در  نفر،  و 565  هزار  پنج 

میلیون دلار  زمینه صادرات ۲54  در  و  تومان  میلیارد 
است. وی ادامه داد: اکنون اشتغال واحدهای صنعتی 
و صنایع معدنی موجود در استان قم 56 هزار و ۸04 نفر 
است، در حالی که این رقم در کشور دو میلیون و 4۲۸ 
هزار و 396 نفر است و ۲.3 درصد اشتغال واحدهای 
صنعتی و صنایع معدنی موجود در کشور در استان قم 
است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
شامل  استان  تولید  محصولات  ترین  مهم  افزود:  قم 
محصولات لاستیک، پلاستیک و صنایع پایین دستی 

پتروشیمی مانند چسب، کفش، و دمپایی، مبلمان، 
موتورسیکلت،  انواع  مصرف،  کم  لامپ های  سوهان، 
و  بندی  بسته  صنایع  خودرو،  قطعات  خانگی،  لوازم 
صنایع معدنی مانند آهک، سیمان، منگنز آهک و آجر 
نسوز است. سیجانی با اشاره به وضعیت صدور مجوز 
برای واحدهای صنفی در استان قم اظهار کرد: در سه 
ماه نخست سال جاری هزار و ۲۲0 فقره مجوز صنفی در 
رسته های تولیدی و فنی و توزیعی و خدماتی با اشتغال 

زایی برای سه هزار و 50 نفر صادر شد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  اعلام کرد :

اشتغال 56 هزار نفر در واحدهای صنعتی و  معدنی قم

 معاون هماهنگی امور زائرین استاندار قم مسئله جدی را آموزش دستگاه ها 
و هیئات مذهبی برای رعایت کامل پروتکل های بهداشتی دانست و گفت: 
برگزاری مراسمات ماه محرم باید با رعایت بالاترین سطح از نکات بهداشتی 

همراه باشد. 
یونس عالی پور دیروز در جلسه ستاد تسهیلات زائرین برنامه ریزی و هماهنگی 
ایام ماه محرم در سالن کرامت استانداری، اظهار داشت: عزاداری های ماه محرم 
را به دلیل شیوع بیماری کرونا در کشور نه می توانیم تعطیل و نه به سبک گذشته 

برگزارش کنیم بنابراین باید در این زمینه برنامه ریزی های لازم را داشته باشیم.
معاون هماهنگی امور زائرین استاندار قم با اشاره به روند افزایشی بیماری کرونا 
در استان افزود: آنچه معلوم شده و می دانیم این است که مراسمات ماه محرم با 

شرایط ویژه و با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی برگزار می شود.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به افزایش آمار بستری ها باید تلاش کنیم که به 
موج اول بیماری کرونا بازنگردیم به همین منظور باید مراسمات ماه محرم را با 

شرایط ویژه برگزار کرد.
عالی پور با بیان اینکه در قم هیئات مذهبی مطرح و بزرگی داریم، ابراز کرد: 
امسال نیز باید شهرداری و اداره کل اوقاف و امور خیریه به کمک هیئات بیایند و 
فضاهای اطراف را برای آنان آماده کنند.  معاون هماهنگی امور زائرین استاندار 
قم با تأکید بر اهمیت سلامت مردم عنوان کرد: هیئات خانگی به دلیل برگزاری 
جلسات در فضای کوچک تر باید کمرنگ تر شوند و تلاش باید بر این باشد که 
مراسمات را به فضاهای باز منتقل و با مدیریت و رعایت پروتکل های بهداشتی 
برگزار شوند. وی نظارت بر جلسات خانگی را غیرممکن دانست و ادامه داد: 
همچنین باید به اجباری کردن ماسک در مراسم ها نیز توجه جدی شود، از سوی 
دیگر توزیع غذا در قالب رزمایش همدلانه و مؤمنانه باید درب منازل انجام شود.

وی در پایان مسئله جدی را آموزش دستگاه ها و هیئات مذهبی برای رعایت 
کامل پروتکل های بهداشتی دانست و گفت: برگزاری مراسمات ماه محرم باید با 

رعایت بالاترین سطح از نکات بهداشتی همراه باشد.

معاون هماهنگی امور زائرین استاندار قم :
برگزاری عزاداریهای محرم با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی 

 رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: یکی از 
مطالبات مهم شورا ساماندهی وضعیت کارگران 
روزمزد است و دراین باره سه نقطه موقت برای 
طرح ساماندهی این کارگران در سطح شهر در 

نظر گرفته شده است.
عبدالله جلالی ، با تأکید بر همراهی مدیریت 
جهت  در  اجرایی  دستگاه های  و  شهری 
از  جلوگیری  و  کارگران  وضعیت  ساماندهی 
تجمع آن ها در میادین اظهار داشت: شهرداری 
و  واردشده  به خوبی  طرح  این  اجرای  در 

برنامه هایی را در دست اقدام دارد.
و  مهم  مطالبات  از  یکی  اینکه  بیان  با  وی 
ساماندهی  قم،  اسلامی  شورای  پذیرفته شده 
دراین باره  و  است  روزمزد  کارگران  وضعیت 
موقت  سه نقطه  افزود:  داریم،  را  لازم  پیگیری 
سطح  در  کارگران  این  ساماندهی  طرح  برای 
چه  هر  امیدواریم  و  گرفته شده  نظر  در  شهر 
راهکار  نیز  دوم  فاز  برای  شود،  آماده  سریع تر 
تثبیت انجمن صنفی این است که ساختمانی 

موقت از طرف مدیریت شهری تأمین و اجاره 
شود تا بتوان این سه نقطه موقت را مدیریت و 

ساماندهی کرد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد: 
شهرداری، زمین در مرکز هسته ای شهر ندارد 
اما  است،  با دشواری هایی همراه  آن  تأمین  و 
آمادگی لازم وجود دارد که هر کجا زمین مناسب 
و مطلوبی وجود داشته باشد، آن را در اختیار این 

طرح قرار دهیم.
تأمین  اینکه عملیاتی شدن  بر  تأکید  با  وی 
زمین باید به صورت لایحه مطرح شود، چراکه 
تأمین آن شرایط خاص و در تملک یا واگذاری 
نیز قواعد ویژه ای وجود دارد، ابراز کرد: بر اساس 
قانون، تمامی املاکی که در اختیار شهرداری 
است، اموال به شمار رفته و باید با حفظ مالکیت 
در اختیار مجموعه ای قرار بگیرد یا با قیمتی 
مناسب واگذار شود، این مباحث درازمدت است 
و در شرایط فعلی باید برای دوره ای کوتاه مدت، 

مشکل کارگران را هر چه سریع تر رفع کنیم.

مدیریت  و  شورا  کرد:  خاطرنشان  جلالی 
مجموعه ای  شکل گیری  به  علاقه مند  شهری 
خدمات  از  و  است  کارگران  درشان  و  منسجم 
شهری تقاضا داریم با بانک اطلاعاتی املاک 
و  شود  انتخاب  مناسب  زمینی  و  مذاکره  وارد 
هرچند این ساماندهی دارای فرآیندی است، اما 

به دنبال راهکار باشیم تا زمین شناسایی شود.
وی توسعه خدمات الکترونیک به شهروندان 
را در پیشگیری از شیوع کرونا مورد تأکید قرار 
داد و تصریح کرد: ایجاد زیرساخت های لازم در 
این عرصه پایه و اساس مهمی در شکل گیری و 
ارائه خدمات است و شورای پنجم نیز دو هدف 
مهم در خدمات الکترونیک و شهر هوشمند را در 

دستور کار خود داشت.
رئیس شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد: 
شورای شهر در جهت تحقق اهداف در سال 97 
موافقت کرد که سازمان فاوا در شهرداری شکل 
بگیرد و یک منابع برای این ظرفیت و تشکیلات 

مستقل ویژه شهر هوشمند ایجاد شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

اختصاص ۳ مکان برای ساماندهی کارگران ساختمانی 

اقدام تروریستی جنگنده های آمریکا 
ایران  مسافربری  هواپیمای  یک  علیه 
دیگر  بار  ماهان(   ۱۱۵۲ شماره  )پرواز 
نشان داد که آمریکا به چیزی جز یک 

قانون جنگل برای دنیا قائل نیست


